
گزارش تحلیلی جملــه درباره تخلفات یکی از بزرگترین بنگاه های اقتصادی کشور؛

صندوق بازنشستگی کشوری و خاصه خواران !
صفحه 02

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

فراخوان مناقصه یک مرحله ای عمومی  
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای پروژه ی ذیل اقدام نماید :

شناسه 1847894 م الف 1

 اداره کل راهداری
 و حمل و نقل جاده ای 

یادداشت مدیرمسئول

طرح حجاب و مقتضیات زمان

مهدی روحی

شــهید علامه مرتضی مطهری کتابی ارزشــمند دارد به نام »اسلام و مقتضیات 
زمان«، کتابی که دال مرکزی آن بر ضرورت درک شرایط زمانی و مکانی در تبلیغ 
اسلام برای اجرای شریعت است. اجرای قانون حجاب به آن شکل و شیوه ای که 
 در ایــن قانــون آمده اســت، هیچ مطابقتــی با مقتضیــات زمانی و مکانــی امروز

 ما ندارد.
 روز گذشــته منابع رســمی اعــلام کردند که با ورود »شــعام« اجــرای این مصوبه 
مجلس مدتی به تأخیر افتاد تا دولت نگرانی های خود را در قالب لایحه ای تقدیم 

مجلس کند و مجلس نیز قانون را مورد بررسی مجدد قرار دهد.
 حجت الاسلام علیرضا سلیمی شنبه شــب درباره آخرین وضعیت روند ابلاغ و 
اجرای قانون عفاف و حجاب، گفت: »شــنیده ها حاکی از این اســت که دبیرخانه 
شــورای عالی امنیت ملی، امروز نامه ای به مجلس شــورای اسلامی ارسال کرده 
است مبنی بر این که دولت برای رفع ابهامات در لایحه عفاف و حجاب، قرار است 

لایحه ای به مجلس ارسال کند.
  عضو هیات رییسه مجلس شورای اسلامی با بیان این که مجلس از قانون مصوب 
خود دفاع خواهد کرد، افزود: البته این لایحه را دولت گذشته ارسال کرده است و 
دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی در نامه امروز خود به مجلس خواستار توقف 
 رونــد ابلاغ این قانون شــده اســت تــا لایحه اصلاحی از ســوی دولــت به مجلس

 ارسال شود.«
 درخصــوص قانــون حجــاب و نامه شــعام به مجلس ســه نکتــه را لازم به طرح 
می دانیــم؛ نخســت این که اساســاً حجاب قانونــی دینی و قرآنی اســت و جامعه 
اســلامی باید در ظاهر نیز با جوامع دیگر متفاوت و از آنان متمایز باشــد و کســی 
مخالفتــی با آن ندارد اما حرف ما این اســت که برخی سیاســیون ابــداً نگران این 

نیســتند کــه جامعه ایران کــه از دیرباز موحد و خداپرســت بوده اســت، از درون و 
محتــوای معنوی و اخلاقی تهی بشــود و اصرار دارند ظواهــر در جامعه مراعات 
شود. این افراد بدون این که نسبت به این همه ناترازی و کمبود در زیرساخت ها و 
مشکلات اقتصادی و معیشت مردم حرفی بزنند و اقدامی کنند، همه همت خود 

را به کار گرفتند تا قانون حجاب را اجرا کنند.
 نکته دوم این که چرا باید چنین قانونی که در جامعه حساســیت برانگیز اســت و 
حتی موجبات نگرانی برخی مراجع عظام را فراهم کرده و آنان نیز نسبت به آن 
موضع مخالف گرفتند، با اعمال اصل 85 قانون اساسی به تصویب برسد و چرا 

نباید در صحن علنی مجلس شورای اسلامی مورد بحث دقیق قرار بگیرد ؟
 نکتــه ســوم و مهم این قانون که مایه ی نگرانی جدی اســت، تکیــه و تأکید آن بر 
جرایم مالی از همه اقشــار و فعالان صنفی اســت آن هم در شرایطی که اقتصاد 
کشور وضعیتی ناپایدار دارد و تقریباً صاحبان همه مشاغل، از ناترازی بین درآمد 
و هزینه خود شکایت دارند و همچنین می تواند گروه های مختلف مردم را در برابر 

هم و در برابر حاکمیت قرار دهد و وفاق ملی را به سخره بگیرد.
 سیاسیون و نمایندگانی که از اجرای چنین قانون سخت گیرانه ای دفاع می کند یا 
نمی داند کشــور در چه شــرایط خطیری قرار دارد یا برای آنان اهمیتی ندارد چه 

پیش خواهد آمد و تنها هدف آنان بر زمین زدن دولت چهاردهم است.        

رئیس جمهور

رئیس جمهور:
تکمیل کریدور های ریلی و جاده ای برای اتصال 

بنادر کشور به یکدیگر ضروری است
رئیــس جمهــور بــا انتقــاد از نبود یــک برنامــه منســجم در مناطــق آزاد و 
فعالیت های بنادر کشور، گفت: در مرحله اول باید با بهره گیری از مشاوران 
مجــرب در ســطح جهانی کــه تجربه موفقی در توســعه و رونق بخشــی به 
بنادر بزرگ دنیا داشته اند، به یک برنامه و نقشه عملیاتی برسیم و سپس 
براساس آن برنامه ریزی اقدامات را آغاز کنیم، تا وقتی که چنین برنامه ای 

وجود ندارد، هر اقدامی در این حوزه به نتیجه دلخواه نخواهد رسید.
به گزارش ایســنا، مســعود پزشــکیان در ادامه جلســات اقتصاد دریامحور، 
بــا اشــاره بــه وجــود مناطــق آزاد متعــدد و ظرفیــت بنــادر کشــورمان، بــر 
برنامه ریــزی صحیح جهت ارتقای کیفــی فعالیت ها در اقتصاد دریامحور 
تأکید و خاطرنشان کرد: تلاش داریم در این جلسات مشخص کنیم که چه 
برنامه و هدفی برای توسعه اقتصاد دریامحور و توسعه تجارت دریایی در 

مناطق آزاد و بنادر داریم.
رئیــس جمهــور با انتقــاد از نبود یک برنامه منســجم در ایــن زمینه افزود: 
پیشــنهاد مــن این اســت که در مرحلــه اول باید بــا بهره گیری از مشــاوران 
مجــرب در ســطح جهانی کــه تجربه موفقی در توســعه و رونق بخشــی به 
بنادر بزرگ دنیا داشته اند، به یک برنامه و نقشه عملیاتی برسیم و سپس 
براساس آن برنامه ریزی اقدامات را آغاز کنیم، تا وقتی که چنین برنامه ای 

وجود ندارد، هر اقدامی در این حوزه به نتیجه دلخواه نخواهد رسید.
پزشکیان »تکمیل کریدور های ریلی و جاده ای برای اتصال بنادر کشورمان 
به یکدیگر« را یک ضرورت خواند و اظهارکرد: وزارت راه موظف است برای 
جلسه بعد برنامه خود را در مورد این کریدور ها به صورت کامل ارائه دهد 
و همچنین لیســتی از مشــاورین مجرب و با کیفیت در جهان تهیه شــود که 
بتوانیم با آن ها برای یک برنامه ریزی صحیح در بنادر وارد مذاکره شویم.

رئیس جمهور به برخی ضعف های قانونی جهت رونق بنادر و مناطق آزاد 
اشاره کرد و افزود: در صورتی که بعد از تهیه نقشه و برنامه عملیاتی مذکور 
مشخص شود نیاز به تغییر قانون برای رونق مناطق آزاد اقتصادی و بنادر 

وجود دارد، می توانیم با هماهنگی مجلس لوایح لازم را ارائه دهیم.
پزشــکیان به تنــوع برنامه ها و کارویژه هــای مناطق آزاد اقتصــادی در دنیا 
اشــاره و خاطرنشــان کرد: برای ایجــاد تنوع در فعالیت هــا در مناطق آزاد، 
می توان از ظرفیت های دانشــگاه های کشــور به شــکل گســترده تر استفاده 
کــرد، امــا همان طور که گفتم باید اول نقشــه راه ما در مناطــق آزاد و بنادر 

مشخص باشد.
رئیس جمهور در پایان سخنان خود با اشاره به بنادر شمالی ایران، علاوه بر 

تأکید بر افزایش ظرفیت تجاری این بنادر، خاطرنشــان کرد: بنادر شمالی 
ظرفیت بالایی در گردشــگری دارند و می توان با توافق با ســایر کشــور های 
دریای خزر برنامه های مفصلی در حوزه گردشگری و مسافرت های دریایی 

ایجاد کرد.
در این جلســه، علاوه بر رئیس جمهــور، معاون اول رئیس جمهور، رئیس 
دفتــر رئیــس جمهــور، وزرای صنعت، معــدن و تجارت، امــور اقتصادی و 
دارایی، راه و شهرسازی، کشور، رئیس سازمان برنامه و بودجه و دکتر علی 
عبدالعلی زاده، نماینده رئیس جمهور در هماهنگی اجرای سیاســت های 
کلــی توســعه دریامحــور نیــز حضــور داشــتند و آقــای رضــا مســرور، دبیــر 
شــورای عالی مناطق آزاد نیز گزارشــی از وضعیت مناطق آزاد کشــور ارائه 
کرد که در این گزارش ضمن ارائه آماری از ظرفیت های فعال مناطق آزاد 
و بنادر کشــور، از قوانین دست و پاگیر و سختگیرانه برای تجارت در مناطق 

آزاد انتقاد شده و خواستار رفع این قوانین شده بودند.

مبلغ تضمین
 شرکت در مناقصه )ریال(

مبلغ برآورد )ریال( موضوع ردیف

2,۶33,2۵7,۶20 52.665.152،398 عملیات تکمیل  راهدارخانه مرکزی سلفچگان و بهسازی ابنیه فنی، سوله ها و 
محوطه راهدارخانه های سطح حوزه راهداری سلفچگان

1

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شــد و لازم اســت مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت 
 مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شــرکت در مناقصه محقق ســازند. تاریخ انتشــار مناقصه در ســامانه 1403/09/26 

می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه:  ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 

 مهلت زمانی دریافت اسناد:  از ساعت 12:00 روز دو شنبه مورخ 1403/09/26 تا  ساعت 19:00 روز دو شنبه مورخ 1403/10/03
 مهلت زمانی ارائه پیشنهادها: تا ساعت 19:00روز دو شنبه مورخ 1403/10/17 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.

 محل و زمان بازگشایی پیشنهاد ها :  ساعت 08:00 روز سه شنبه مورخ  1403/10/18 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر 
سامانه ستادایران بازگشایی می گردد.

 جهت کسب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir  مراجعه 
و یا با شماره تلفن 7-37780426 025 تماس حاصل فرمایند.

ارائه پاکت الف به آدرس :  قم - انتهای بلوار عمار یاسر – بلوار تعاون  - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
شماره نمابر : 02537775583

مرکز تماس سامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : )شماره پشتیبانی سامانه: 1456 (

نوبت دوم

روابط عمـومي - شرکت پالایش نفت آبادان شناسه 1845621 م الف 1

فراخوان مناقصه همراه با ارزیابی کیفی
شرکت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل 

برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به 
آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

شرکت پالایش نفت آبادان 

برنامه زمان بندی مراحل مناقصه مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه به ریال

موضوع شماره تقاضا شماره مناقصه در سامانه 
ستاد

شماره مناقصه در 
دستگاه مناقصه گزار

ردیف

الف- مهلت دریافت اسناد ارزیابی کیفی از 
سامانه ستاد از تاریخ 1403/09/24 لغایت 

1403/10/04
ب-آخرین  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 
ارزیابی کیفی توسط مناقصه گران: مورخ 

1403/10/18

7/398/400/000 4عدد یونیت ترانس 
3300/400 ولت  40-90

-0244700008/G18
2003092179000672 402/189/ک 1

نوبت اول

یــادداشت مدیرمسئول/  مهــدی روحــی  

طرح حجاب و مقتضیات زمان
نگاه جملـه به آمار نگران کننده در خصوص پیر شدن جمعیت ایران؛  

ک خورده و جمعیت کهنسال اسناد خا
چالش های ترکيه در مواجهه با حاکمان جدید در دمشق؛  

قمار اردوغان در سوريه
 جملــه /  سرویس ورزشی

پرونده تخلف عجیب در لیگ فوتسال زنان  

از انحلال تا ادامه !

0101040402020707

  روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی سال هشتم    شماره 1965    8 صفحه    قیمت: 5000تومان

 تحلیل جملــه بر تعطیلی مدارس و ادارات چندین

 استان کشور برای جبران کمبود برق و گاز توسط دولت؛

درمان ناترازی، افزایش تولید است

   دوشنبه   26 آذر 1403   14 جمادی الثانی 1446قمری   16 دسامبر 2024 

0202

0808

دست از تخریب تاریخ ایران بردارید !

خنــده دار اســت که مــردم را بــه فرزنــدآوری، تولید مثــل و افزایــش جمعیت 
کشــور تشــویق می کننــد و از خطــر ســالمندی و پیــری جمعیت بیــم می دهند 
امــا نمی تواننــد حداقل های یک زندگــی معمولی را برای شــهروندان فعلی و 
جمعیــت حاضــر فراهــم کنند و در هــر موقعیتی، ســهم مــردم را از برق و گاز 
قطــع می کنند تا ناترازی ها جبران شــود، ناترازی هایی که تجربه نشــان داد جز 

با افزایش تولید جبران نخواهد شــد...

J O M L E H

J O M L E H

نقدی بر خبر ساخت استخر کشاورزی در حریم تخت جمشید

؟!املاک الهیه، نیاوران، فرشته، شهرک غرب و … با اجازه کدام بازنشسته در اختیار خاصه خواران است 
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ُّهي" در همدان )1375ش(  l پشتيباني كشورهاي حاشيه جنوبي خليج فارس از رژيم پهلوي در ماه هاي آخر عمر اين رژيم )1357 ش( َّه شيخ "هادي تأل امروز در تقویم: انتقال پيكر شهيدتندگويان پس از 11 سال اسارت در عراق )1370 ش(  l رحلت محقق و مدرس فرزانه آيت  الل

تحلیل »جمله« بر تعطیلی مدارس و ادارات چندین استان کشور برای جبران کمبود برق و گاز توسط دولت؛

درمانِ ناترازی، افزایش تولید است

اســت  بســیار جــدی  انــرژی  ناتــرازی در موضــوع 
و اگــر تــا چنــد ســال قبــل، قطعــی بــرق متوقف و 
محــدود بــه تابســتان بــود و اگــر در دولــت مرحوم 
رییســی، تلاش شــد تا بار اصلی قطعــی برق و گاز 
بــه صنایــع تحمیــل شــود و از اعمــال قطعی برای 
مشــترکان خانگــی، جلوگیری شــود تــا نوعی حس 
امنیت روانی به جامعه داده شــود، امروز همه آن 
معادلات منتفی شــد و قطعی برق حتی در پاییز و 
زمستان علاوه بر بخش صنعتی، به بخش خانگی 
هم رســید و ســوال این اســت که آینده این روند به 

کجا خواهد رسید؟
»هاشــم اورعــی«، اســتاد بــرق دانشــگاه صنعتــی 
شریف، درباره بازگشت خاموشی ها و عدم توانایی 
مدیریــت انــرژی گفــت: »مــن اصــلًا از وضعیــت 
رییس جمهــور  وقتــی  نمی کنــم.  تعجــب  فعلــی 
دســتور داد ســه نیــروگاه اصفهــان و کرج و شــازند 
مازوت ســوزی را متوقــف کنند، معلــوم بود که این 

دستور پشتوانه ندارد.
ایــن اســتاد دانشــگاه همچنیــن گفت: ســال آینده 
بــرق  ناتــرازی  نیــاز کشــور،  یــک ســوم  انــدازه  بــه 
 داریــم، مگــر امــداد غیبی رخ دهد که مشــکل برق 

حل شود.«
نکتــه بســیار خطرناک این اســت که کســی تحلیل 
نمی کنــد ایــن قطعی ها کــه گویا چاره ناپذیر اســت 
چــه انــدازه بــه اقتصــاد کشــور زیــان می رســاند و 
اســتمرار این ضــرر و زیان ها چه انــدازه به تعمیق 

دامنه ناترازی ها کمک خواهد کرد.
همچنیــن به این حقیقت واضح نیز کســی توجهی 
ندارد که تنها راه جبران ناترازی در تولید و مصرف 
برق و گاز، نه قطع کردن برق و گاز منازل و فعالان 

صنعتی که افزایش تولید است.
کاهــش تــوان تولید بــرق در نیروگاه هــا و همچنین 
کــه  نیروگاه هــا  بــرای  نیــاز  مــورد  کمبــود ســوخت 
مشــکل پالایشگاه های کشور اســت که چندین سال 
اســت به روزرســانی نشــدند بــا تکنولوژی فرســوده 
ســه دهــه پیــش مشــغول کار و فعالیــت هســتند، 
نشــان می دهــد کشــور در یــک بن بســت عجیبی از 
ایــن نظر قرار گرفته اســت و تنهــا راه رهایی از این 
 بن بســت افزایش تولید است نه قطع برق منازل و 

مراکز صنعتی.
و  مــدارس  هماهنــگ  تصمیمــی  برابــر  و  امــروز 
تعطیــل  اســتان  چندیــن  در  اداری  دســتگاه های 
شــدند و آمــار رســمی نیز نشــان می دهــد ناترازی 
رونــدی فزاینــده دارد و ممکــن اســت دولت برای 
خانواده هایــی کــه بــه علــت کمبــود بــرق، از آنــان 

خواســته اســت به مدرســه و اداره نروند و در خانه 
بماننــد، گاز لازم را نداشــته باشــد و گاز منــازل نیز 

قطع شــود، در آن صورت چه خواهند کرد ؟
خنــده دار اســت که مــردم را به فرزنــدآوری، تولید 
مثــل و افزایش جمعیت کشــور تشــویق می کنند و 
از خطر ســالمندی و پیــری جمعیت بیم می دهند 
امــا نمی تواننــد حداقل های یک زندگــی معمولی 
حاضــر  جمعیــت  و  فعلــی  شــهروندان  بــرای  را 
فراهــم کننــد و در هر موقعیتی، ســهم مــردم را از 
بــرق و گاز قطع می کنند تا ناترازی ها جبران شــود، 
ناترازی هایــی کــه تجربه نشــان داد جز بــا افزایش 

تولید جبران نخواهد شد.   
نکته مهم بعدی این اســت که ســال جاری توســط 
رهبــر انقــلاب، »جهــش تولید با مشــارکت مردم« 
نــام گرفــت و دولــت و مجلــس موظــف شــدند به 

حــوزه تولید و اشــتغال ورود و بســتر را برای تحقق 
شــعار ســال آمــاده کنند تا شــاهد جهــش در تولید 
امــا در  باشــیم  اشــتغال  نــرخ  افزایــش  و  داخلــی 
همیــن حال، بــرق و گاز فعالان صنعتــی فعلی را 
مســتمراً قطــع می کننــد و پاســخ گوی ضــرر و زیان 
وارده بــه فعالان بخش خصوصــی و صنعت گران 

نیستند.  هم 
رویــه  همــان  بــا  دقیقــاً  چهاردهــم  دولــت 
ســطحی نگرانه و شــعارگونه دولت سیزدهم عمل 
می کنــد با دســتور و فرمان می خواهد مشــکلاتی را 
حــل کند کــه نیاز بــه برنامه هدفمنــد و زمان دارد. 
همین رویه درخصوص بودجه ســالانه که به انواع 
در  و  می شــود  مشــاهده  اســت،  مبتــلا  ناترازی هــا 
حالی کــه اعتبــار ســالانه برخی نهادها و موسســات 
بی خاصیت چندده برابر شده است، برای افزایش 
بازنشســتگان  و  کارمنــدان  حقــوق  چنددرصــدی 
طرح هــای  برخــی  اعتبــار  افزایــش  همچنیــن  و 

زیرساختی مقاومت می شود.
به نظــر می آیــد با یــک ناکارآمــدی عظیــم مواجه 
هســتیم که حاصــل ســپردن کار به دســت افرادی 
کارنابلــد اســت و در بیــن راه حل هــا، نهایت تلاش 
فکــری آنــان این می شــود کــه گزینــه ای را انتخاب 

کننــد که کم ترین بازده و بالاترین هزینه را دارد! 
برادرانــه توصیــه می کنیــم بــرای جبــران ناتــرازی 
بودجه ســالانه و جبران بخشی از کسر بودجه کشور 
و موسســات  بنگاه هــا  اعتبــار  بایــد   1404 در ســال 
ویژه خــوار را کــم کرد و برای جبــران ناترازی انرژی 
اعــم از بــرق و گاز حتمــاً بایــد بــه ســمت توســعه 
صنایــع پالایشــگاهی و نیروگاهــی و توجــه ویــژه به 
برق خورشیدی رفت و تولید را افزایش داد و برای 
چنیــن اقدامــی نیــز لازم اســت از نظــرات نخبگان 
و کارشناســان کمــک گرفــت بــه جــای صادرکردن 

بی پشتوانه.    دستورهای 

جملــه
سرویس سیاسی

سیاستگــزارش ویــژه

چالش های ترکيه در مواجهه با حاکمان جدید در دمشق؛

قمار اردوغان در سوريه

پس از سقوط اسد و حزب بعث سوریه چرایی این اتفاق آن هم با سرعتی 
باورنکردنــی مــورد توجــه  ناظران قــرار گرفته و از ســوی دیگــر اصلی ترین 
بازیگران این عرصه زیر ذره بین قرار گرفته  اند. بی شــک ترکیه یکی از مهم ترین 

و موثرترین بازیگران اســت  و باید نقشــش مورد بررسی دقیق قرار گیرد.
به گفته رئیس اصلی مخالفان خارج نشــین ســوریه، شورشــیان مسلح سوری که 
تحت حمابت ترکیه هســتند از یک ســال پیش خود را آماده تصرف حلب کرده 
بودند اما این حمله به دلیل جنگ غزه به تاخیر افتاد و در نهایت هفته گذشــته 

پس از آتش بس لبنان کلید خورد.
گــروه اصلــی در میــان نیروهای شورشــی که روز یکشــنبه به حکومت اســد پایان 
دادند، هیئت تحریرالشــام اســت؛ یک گروه سنی که قبلًا وابســته به القاعده بود 
و توســط ترکیه، ایالات متحده و ســازمان ملل متحد در لیســت گروه تروریســتی 
قرار گرفته اســت. با وجود این نام گذاری ها، ترکیه کمک های غیرمســتقیم را در 

اختیار تحریرالشام قرار داده است. 
حضور نظامی ترکیه در شــهر ادلب در شــمال غرب ســوریه تا حد زیادی از این 
گــروه در برابر حملات ارتش ســوریه محافظت کرد و به آن اجازه داد تا ســال ها 
ایــن اســتان را اداره کنداســتیون کــوک پژوهشــگر ارشــد مطالعــات خاورمیانــه 
شــورای روابط خارجی آمریکا در فارن پالیســی درباره  نقش  ترکیه و ســود و زیان 

این کشــور از سقوط اسد نوشته است.
به نظــر کــوک، رجب طیــب اردوغــان، رئیس جمهــور ترکیــه، در متقاعــد کردن 
بــاراک اوبامــا، رئیس جمهــور وقــت ایــالات متحــده، بــرای حملــه به ســوریه و 

ســرنگونی دولت بشار اسد ناکام ماند. 
در واکنــش، او راهبردی چندوجهی را در پیش گرفــت. اردوغان با ایجاد نیرویی 
تحــت عنوان »ارتش ملی ســوریه«  و حمایت غیرمســتقیم از گروه های جهادی 

که بعد ها به هیئت تحریر الشــام  تبدیل شــدند، اهداف خود را دنبال کرد.
 ارتش ملی ســوریه عمدتاً به عنوان ابزاری برای مهار کرد های سوری عمل کرد، 
گروهــی که در تلاش برای تشــکیل یک دولت مســتقل در مرز های جنوبی ترکیه 
بودند. هم زمان، هیئت تحریرالشــام به عنوان ابزاری علیه روســیه و دولت اســد 
به کار گرفته شــد، هرچند فشار نظامی و تســلیحاتی روسیه این گروه را به استان 

ادلب محدود کرد.
چالــش اول ترکیــه بعد از اســتقرار تحریرالشــام در دمشــق این اســت که هیئت 
تحریر الشــام و ارتش ملی ســوریه اســت ســابقه ای پرابهام و نگران کننده دارند، 
به ویژه هیئت تحریر الشــام که ریشه های آن به ســازمان های تروریستی القاعده 

و داعش بازمی گردد. 
بنابرایــن ممکن  اســت  ایــن گروه ها مجــددا تکفیری و تروریســتی شــوند و حتی 
بــه جــان ترکیــه بیافتند.چالــش دوم اردوغان، چالشــی ایدئولوژیک اســت. او و 
حامیانش بر این باورند و تأکید دارند که ترکیه کشــوری دموکراتیک اســت که در 

عین حال ارزش های اســلامی نقش برجسته ای در آن ایفا می کنند. 
آنــکارا بــا اتــکا بــه ایــن ادعا تــلاش می کند تــا جایــگاه ترکیــه را به عنــوان بازیگر 
اصلــی در ســاخت نظم سیاســی جدید ســوریه توجیه کند و نشــان دهــد که چرا 
 ایــن کشــور، و نــه دیگر قدرت هــای منطقــه ای، شایســتگی ایفــای چنین نقشــی 

را دارد. 
بــا ایــن حــال، حتی اگــر این ادعــای ترکیــه صادقانه باشــد، اردوغان با مشــکلی 

اساســی در این زمینه به ویژه در ارتباط با هیئت تحریر الشــام رو به رو است.

دیوان محاســبات کشور اخیرأ با انتشار گزارشی تکان دهنده، 
صنــدوق  مســتغلات  و  امــلاک  نامطلــوب  ازوضعیــت 

بازنشستگی کشوری پرده برداشته است.
براســاس این گزارش، از میان ۲0۵۲ فقره املاک ثبت شده 
در ســامانه ایــن صنــدوق، تعــداد قابل توجهــی از دارایی ها 

بلااستفاده یا در وضعیت غیرفعال قراردارند.
ایــن دارایی هــا شــامل ۸1۳ فقــره امــلاک تجــاری، اداری و 
مســکونی )از جملــه 11 هتــل و حــدود ۳۳ هــزار مترمربــع 
امــلاک در مناطق گران قیمت تهران مانند الهیه و شــهرک 
غرب( اســت. همچنین، ۷1۶ فقره از املاک و ۴۹۶ قطعه از 

اراضی این صندوق درتصرف غیر قانونی قرار دارند.
نکتــه نگران کننده تر، این اســت کــه ۴۹1 فقــره از املاک این 
صندوق فاقد ســند مالکیت بوده و اســناد مالکیت ۵۸ فقره 
از امــلاک و 11۵ واحــد آپارتمان به نام اشــخاص دیگر ثبت 
شــده است. مواردی مانند واگذاری ۷0 آپارتمان در مشهد و 
۳ آپارتمان درخیابان فرشــته تهران بدون دریافت وجه نیز 

وضعیت را پیچیده تر می کند.
در طــول ســال های اخیــر عملکــرد صنــدوق بازنشســتگی 
بســیار مورد نقد بوده اســت. مدیریــت دارایی های صندوق 
بازنشســتگی، بــه دلیــل حضــور برخی افــراد صاحــب نفوذ 
در هیئــت مدیره های آن، سال هاســت که با عدم شــفافیت 
و ناکارآمــدی همراه اســت، این در حالی اســت که صندوق 
بازنشستگی کشــوری، یکی از مهم ترین نهاد های اقتصادی 
به شــمار می آید ولی متأســفانه به جــای بهره برداری بهینه 
از دارایی هــا بــرای تقویــت منابــع و عمل به تعهــدات خود 
در قبــال بازنشســتگان عزیــز، با مدیریت ضعیــف، باندی و 
چپاولگرانه، این دارایی ها را به سوی نابودی و اتلاف هدایت 

کرده است.
و تنها یک فقره از نتایج این کار، تجمعات اعتراضی و دامنه 
دار بازنشســتگان بعنوان صاحبان اصلی این ســرمایه ها در 
مقابل فرمانداری ها و اســتانداری های نقاط مختلف کشــور 

است که فریادشان از بی عدالتی ها بر آسمان است.
همچنیــن فقدان زیرســاخت های اطلاعاتی کارآمد با هدف 
نظــارت بــر دارایی هــای ایــن صنــدوق و چنبــره زدن افــراد 
فرصــت طلــب، بی رحــم و دارای نفــوذ بــر ایــن دارایی ها و 
ســوء مدیریت هــا، امروزه شــرایطی را ایجاد نمــوده که برای 
سو اســتفاده بیشــتر حتی برخی از این املاک و دارایی ها در 
ســازمان ثبت اســناد نیز بنام صندوق بازنشســتگی کشوری 

ثبت نگردیده است.
بر همگان روشن است که مدیریت فعلی صندوق، به جای 
اســتفاده بهینــه از دارایی هــا، و تأمیــن مســتمری صاحبــان 
ســهام واقعی ) یعنــی کارکنان دســتگاه های پرداخت کننده 
حق بازنشســتگی، بازنشستگان و مستمری بگیران ( تنها به 
افزایــش بار مالی بــر دوش دولت و مردم انجامیده اســت، 
بــه عبــارت دیگــر، انتظــار طبیعــی از دســتگاه قضایــی این 
اســت، افــراد دخیل در ورشکســتگی و نابســامانی مجموعه 
صندوق بازنشســتگی علاوه برخلع یــد، برکناری و محاکمه 
بــه دلیل حیــف و میل کردن بیــت المال، از آنجــا که زمینه 
ساز اعتراضات بازنشســتگان و در نتیجه نارضایتی عمومی 
هســتند، بایــد بعنوان مخل نظــم عمومی، هرچه ســریعتر 

برکنار، محاکمه و مجازات گردند.
هــر عقــل ســلیمی نیــک می دانــد کــه امــلاک بلااســتفاده 
درمناطق شــمال شــهر تهران، مانند شــهرک غرب، الهیه و 
نیاوران، فرصتی است که می توانست صد ها میلیارد تومان 
درآمد پایدار برای صندوق ایجاد کند، اما به دلیل مدیریت 
ناکارآمــد، زدو بند هــا و خاصــه خواری های عــده ای فرصت 

طلب این دارایی ها در تصرف افراد غیر قانونی است.
دیوان محاســبات کشــور در گزارش خود، بر لزوم شــفافیت 

و نظــارت دقیق تــر بر عملکــرد صندوق بازنشســتگی تأکید 
کــرده اســت، زیــرا ضعــف نظارتــی باعــث شــده املاکی که 
می توانســت به عنوان ســرمایه ملی مولد باشد، عملًا به بار 

مالی تبدیل شوند.
دولت نیز همه ساله به دلیل تأمین کسری منابع صندوق از 
بودجــه عمومی، خود یکی از عوامل اســتمرار این وضعیت 
اســت. بنابراین تا زمانی که دولت به جای اصلاح ساختاری 
صندوق بازنشستگی، صرفاً کمبود های آن را از جیب مردم 
جبــران می نمایــد، هیــچ انگیزه ای بــرای بهبــود مدیریت و 
بهره بــرداری صحیــح از دارایی هــا وجــود نخواهــد داشــت، 
زیرا ســو اســتفاده کنندگان از دارایی های صندوق، لابی های 
پــر قدرتــی در ســاختار بودجه ریــزی کشــور دارنــد و بجــای 
مولد ســازی دارایی هــای صنــدوق بــه نفع صاحبــان اصلی 
دارایی ها، ســالانه ردیف های بودجه ای ســنگینی را از خزانه 

برای پرداخت مستمری بازنشستگان، تدارک می بینند.
این در شرایطی است که همه ساله درایام

تصویــب بودجــه، اختصــاص ردیــف بودجــه بــرای تهیــه 
اســتمرار  ســرطانی ها،  و  خــاص  بیمــاران  داروی  تأمیــن  و 
کمک معیشــتی به اقشــار کم برخوردار جامعــه، معلولان، 
مددجویان تحت پوشــش نهاد های حمایتی، و... و افزایش 
درصد ناچیزی به حقوق کارمندان دولت به ویژه معلمان، 
در بودجه ســالانه چنــد هفته محل بحث و جــدل مخالفان 
و موافقــان اســت و در نهایــت نیــز عــددی مــورد موافقــت 
و تصویــب قــرار می گیــرد که چندان مشــکل گشــا نیســت و 

همیشه افزایش حقوق ها از نرخ تورم رسمی کمتر است.
صنــدوق  دارایی هــای  و  امــلاک  کــه  پیداســت  ناگفتــه 
بازنشســتگی کشــوری، ســرمایه های ملی هســتند که نه تنها 
بــرای بازنشســتگان بلکــه بــرای کل اقتصــاد کشــور اهمیت 
دارند، اما ســوءمدیریت و عدم شــفافیت، این ســرمایه ها را 
به ســمت نابودی ســوق داده اســت. اصلاحات اساســی در 
ساختار صندوق، نظارت جدی تر بر دارایی ها و بهره برداری 
بهینــه از ایــن امــلاک، انتظار به حقی اســت کــه باید دولت 
وفــاق ملی بدون فوت وقــت به آن عمل نمایــد وگرنه دود 
این خاصه خواری ها نه تنها به چشــم بازنشســتگان بلکه به 
چشــم تمــام مردم خواهد رفــت و نارضایتــی عمومی را در 

تمام جامعه گسترش خواهد داد.
گــزارش اخیر دیوان محاســبات، در حقیقت تابانیدن نور به 
بخشــی از تاریکخانه صندوق بازنشســتگی کشــوری اســت و 
هنــوز نمی دانیم در بخش هــای دیگر این صندوق عریض و 

طویل چه خبر هایی است؟
زیــرا از قــرار معلــوم هنــوز صــورت مالــی ســال پیــش ایــن 
مجموعــه در دســترس قــرار نگرفتــه و همیــن مســأله بــه 

ابهامات درباره فعالیت های این صندوق اضافه می کند
و حــرف آخــر اینکه امیدواریــم در همیــن راســتا از صندوق 
تأمیــن اجتماعــی، صنــدوق ذخیــره فرهنگیــان، صنــدوق 
بازنشســتگی صنعت نفــت و دیگر صندوق هایــی که هزینه 
ریخــت و پاش مدیران آن ها از جیب حقوق بگیران و ضایع 
کردن حق مســتمری بگیران تأمین می گردد، تهیه و منتشر 

گردد تا سیه روی شود هر که در او غش باشد.

گزارش تحلیلی »جملــه« درباره تخلفات یکی از بزرگترین بنگاه های اقتصادی کشور؛

صندوق بازنشستگی کشوری و خاصه خواران !

 دیدار سفیر ایران در روسیه 
با عراقچی

کاظم جلالی سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه با 
سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه دیدار و گفتگو کرد.

در ایــن دیدار کاظم جلالی گزارشــی از آخریــن وضعیت روابط دوجانبه 
و برنامه ها و پیگیری های صورت گرفته برای تداوم گســترش مناســبات 
دوکشــور در زمینه های مختلف به ویژه اقتصادی و تجاری ارائه کرد.وزیر 
امور خارجه در این دیدار بر اهتمام ویژه کشــورمان برای توسعه روابط و 
اجرای توافقهای صورت گرفته بین دو کشور تأکید کرد.عراقچی همچنین 
با اشــاره به مواضع مشــترک دو کشور در بســیاری از مسائل منطقه ای و 
بین المللــی، تداوم رایزنی های دو کشــور جهت تأمیــن منافع متقابل و 

کمک به تأمین امنیت و ثبات منطقه و جهان را ضروری دانست.

سرلشکر باقری:

پژوهش متقن در دفاع مقدس 
مانع تحریف آن است

در جریان برگزاری آئین ســومین دوره دو سالانه انتخاب آثار برتر 
پژوهشی دفاع مقدس و مقاومت که در باغ موزه انقلاب اسلامی 
و دفاع مقدس برگزار شــد پیام سرلشــکر پاســدار محمــد باقری، رئیس 
ستاد کل نیرو های مسلح، به سومین دوره دوسالانه انتخاب آثار پژوهشی 

دفاع مقدس قرائت شد.
متن این پیام به شرح زیر است:

انقلاب شــکوهمند اســلامی در گام دوم، در مســیر نائل شــدن به الگوی 
پیشــرفت همه جانبه می باشــد که مهم ترین مؤلفــه ی تحقق این مهم، 
خوداتکایــی و خودبــاوری اســت. تاریــخ پرأفتخــار هشــت ســال دفــاع 
مقدس، تجربه ای گرانب ها و ارزشــمند برای کشــورمان بوده که واکاوی 
هــر چه بیشــتر علل و عوامــل این موفقیت مانــدگار و تاریخــی، نیازمند 
پژوهش های متقن و علمی در شــقوق مختلف آن اســت. ادبیات دفاع 
مقــدس، کــه نمایانگــر روحیه حماســی ملــت مقــاوم در صحنه جنگ 
نابرابــر بوده و فرهنگ ناب، مقاومت، پایداری،  ایســتادگی و شــهادت را 
به نسل های آینده منتقل خواهد کرد، برای غنای خود نیازمند تحقیق و 
پژوهش است. هر چه پژوهش در ابعاد گوناگون دفاع مقدس واقعی تر 
و عالمانه تر باشد، ادبیات جنگ به همان میزان رشد یافته تر و تأثیرگذار 
خواهد بود. به یقین، تحقیق و پژوهش متقن و دانشی در خصوص دفاع 
مقدس، مانع تحریف واقعیت های ارزشمند آن خواهد بود. بر مسئولان 
و دســت اندرکاران عرصه دفاع مقدس لازم اســت تا در راســتای تحقق 
آرمان هــای ارزشــمند حضرت امــام خمینــی )ره( و رهنمود هــای رهبر 
فرزانه و حکیم انقلاب اسلامی، حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی(، 
و بــه منظور رونق بخشــی بیــش از پیش پژوهش ها و مطالعات هشــت 
ســال جنگ تحمیلی، بســتر های لازم را فراهم ســازند و با حمایت های 
مادی و معنوی هدفمند از پژوهش ها و پژوهشگران دانشگاهی و جوان، 
پذیرای یافته های آنان باشند. تا با اتخاذ این رویکرد، شاهد بروز و ظهور 
آثار فاخر و ارزشــمند پژوهشــی در عرصه دفاع مقدس باشیم.اینجانب 
ضمن تشکر از تمامی دست اندرکاران و پژوهشگران پرتلاش این حوزه، 
 امیدوارم با تبیین مجاهدت ها، معارف و آموزه های ســال های حماسه، 
شــاهد ارتقا و پیشرفت کشور عزیزمان به دســت جوانان و نوجوانان این 
مرز و بوم باشیم. در پایان، از همت مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس 
که برگزاری ســومین دوره دوســالانه انتخاب آثار پژوهشی دفاع مقدس 
را بــا تفویــض بنیــاد حفظ آثار و نشــر ارزش های دفاع مقــدس بر عهده 
دارد، قدردانــی نموده و ضمن تبریک به برگزیدگان این دوره،  امیدوارم 
همواره در مســیر اعتلای ایران اســلامی و فرهنگ والا و ارزشمند انقلاب 

اسلامی، دفاع مقدس و مقاومت موفق و پیروز باشید.

نامه کمیسیون عمران به 
 رئیس جمهور برای تشکیل 

شورای عالی مسکن
محمدرضــا رضایــی کوچــی رئیــس کمیســیون عمــران مجلس 
شــورای اســلامی طی نامه ای به رئیس جمهور خواســتار برگزاری 
فوری اولین جلسه شورای عالی مسکن دولت چهاردهم برای رفع موانع 

تولید مسکن شد.
متن نامه رضایی کوچی خطاب به رئیس جمهوری به شرح زیر است؛

بــا احتــرام، همان گونــه که مســتحضرید اصــول قانون اساســی دولت را 
مکلــف به برنامه ریزی برای تأمین مســکن موردنیاز جامعه نموده و به 
همیــن منظور دولت های مختلف علاوه بر تســهیل گری تولید مســکن، 
طرح هــای حمایتی مانند اجاره به شــرط تملیک، مســکن مهر، نهضت 
ملی مســکن و… را برای حمایت از اقشــار آســیب پذیر جامعه تعریف 
و اجرایــی نموده اند.قانون گــذار نیــز در برنامــه هفتــم پیشــرفت بهبــود 
شــاخص های ایــن بخش از جملــه کاهش مدت انتظار مســکن به ۷. ۵ 
ســال، افزایش تولید مســکن به ۵ میلیون واحد در مدت برنامه هفتم و 
کاهش ســطح بافت فرسوده و ناکارآمد شهری را مورد توجه قرار داده و 
ضمن تأمین ملزومات تحقق این اهداف برنامه ای، به ویژه با تخصیص 
اراضــی دولتی به تولید مســکن، تأمین منابع مالی و غیــره، در ماده )۲( 
قانون جهش تولید مسکن، شورای عالی مسکن به ریاست رئیس جمهور 
را بــرای برنامه ریــزی، سیاســت گذاری، نظــارت و هماهنگــی موردنیــاز 
ایجاد نموده اســت.ولی بررســی عملکرد برنامه های فعلی در حمایت 
اقشــار کم درآمــد و تعادل بخشــی به بازار مســکن، چشــم انداز روشــن و 
قابل اطمینانی را به تصویر نمی کشــد.با شرح فوق و ضرورت های فوری 
تصمیم گیــری عالــی در رفــع موانع تولید و عرضه مســکن و نیــز نیاز به 
تدوین و اجرای طرح های حمایتی در تأمین مســکن اقشــار آســیب پذیر 
و کم درآمد، خواهشــمند است دستور فرمائید اولین جلسه شورای عالی 
مســکن دولــت چهاردهــم با فوریت تشــکیل گردیــده و تــداوم برگزاری 
منظم جلسات این نهاد عالی تا ایجاد تعادل در بازار مسکن مورد تأکید 

جناب عالی قرار گیرد.

قالیباف در پیامی درگذشت مادر 

شهیدان »جوادنیا« را تسلیت گفت
محمــد باقــر قالیبــاف، رئیــس مجلس درگذشــت مادر شــهیدان 
»جوادنیا« را تسلیت گفت.متن پیام تسلیت رئیس مجلس شورای 

اسلامی به شرح زیر است:
درگذشــت بانوی صبور و مکرمه، حاجیه خانم فاطمه عباسی ورده، مادر 
شــهیدان والامقام علــی، محمد، یونــس و احمد جوادنیا پس از ســال ها 
بردبــاری و مجاهــدت، موجــب تأســف و تأثــر گردید.ایــن مــادر مؤمنه با 
تربیت فرزندانی رشید و دلاور در دامان پرمهر خویش و تقدیم آنان در راه 
آرمان های انقلاب و نظام، جلوه حقیقی از ایثار و رشادت بودند که در طول 
ســال ها فراق عزیزانش از آن چنان روحیه ای برخوردار گشــتند که همگان 
تحت تأثیر قرار می گرفتند و هیچگاه خللی در ایمان و عهد راسخش ایجاد 
نشــد و اســتوار و ثابت قدم بر ســر عقیده و پای آن هدفی که فرزندانش را 
برایش فدا کرده بود ایســتاد.ضمن عرض تســلیت این مصیبت به مردم 
شریف کشورمان، خانواده محترم و سایر بستگان، برای آن بانوی صالحه 
که در روز وفات ام الشــهداء حضرت ام البنین ســلام ا... علی ها و روز تکریم 
مقام والای مادران و همســران شــهدا، پس از سال ها رنج دوری، اینک در 
جوار فرزندان شهیدش آرام گرفت رحمت و فضل الهی و برای بازماندگان 

صبر و اجر از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.

محمدباقر قالیباف/ رئیس مجلس شورای اسلامی

اخبـــار
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اختصاصی جملـه

جملــه
سرویس سیاسی

J O M L E H

J O M L E H

املاک الهیه، نیاوران، فرشته، شهرک غرب و … با اجازه کدام بازنشسته در اختیار خاصه خواران است؟!  
از میان ۲۰۵۲ فقره املاک ثبت شده در سامانه این صندوق، تعداد قابل توجهی از   

دارایی ها بلااستفاده یا در وضعیت غیرفعال قرار دارند.
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03اقتصاد

اخبــــار

در نمایشگاه بیمارستان سازی؛
معاون پارلمانی رئیس جمهور از غرفه 

بانک صادرات ایران بازدید کرد
      شــهرام دبیــری اســکویی، معــاون پارلمانــی رئیس جمهور 
ضمــن بازدید از نمایشــگاه بین المللی بیمارستان ســازی، 
تجهیزات و تأسیسات بیمارستانی )هاسپیتکس ۲0۲۴( در 
نمایشــگاه بین المللی تهران، از غرفه بانک صادرات ایران 

در سالن ۳۸ این نمایشگاه بازدید و با مدیران ارشد بانک دیدار کرد.
 وی اهمیت و جایگاه نظام بانکی به ویژه ســابقه بانک صــادرات ایران در 
تأمین مالی بخش های مختلف بهداشــتی و درمانی کشــور را مورد اشــاره 
قــرار داد و از حضــور پررنــگ این بانــک در نهمین نمایشــگاه بین المللی 

بیمارستان سازی، تجهیزات و تأسیسات بیمارستانی قدردانی کرد.
 در ایــن دیــدار داود مهدیان معاون بانکداری جامع بانــک صادرات ایران 
نیز با تشریح قابلیت ها و تجربیات ارزشمند این بانک در کمک به بخش 
درمان به ویژه تجهیز و احداث بیمارستان در مناطق مختلف کشور، برای 
یاری به تحقق اهداف دولت چهاردهم در بخش بهداشت و درمان کشور 

اعلام آمادگی کرد.

 نشست مشترک مدیران عامل
 بانک ملت و هلدینگ پتروشیمی 

خلیج فارس
     مدیــران عامــل بانــک ملــت و هلدینگ پتروشــیمی خلیج 
راه هــای گســترش ســطح  فــارس در نشســتی مشــترک، 

تعاملات را مورد بررسی قرار دادند.
فرشید فرخ نژاد در دیدار با محمد شریعتمداری مدیرعامل 
شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با تبریک انتصاب و آرزوی موفقیت 
بــرای وی، از آمادگــی این بانک برای تقویت همکاری های مالی و بانکی با 

این گروه و شرکت های زیرمجموعه آن خبر داد.
فرشید فرخ نژاد با اشاره به حضور پررنگ بانک ملت در حوزه انرژی کشور 
از سال های گذشته تاکنون، بر تداوم این حضور با استفاده از تمامی امکانات 
و ظرفیت هــا تأکیــد کرد و گفــت: بی تردید، تقویــت همکاری ها بین بانک 
ملت به عنوان بزرگ ترین بانک بورسی کشور و هلدینگ خلیج فارس به 
عنوان بزرگ ترین هلدینگ تخصصی حوزه پتروشیمی کشور، می تواند به 

رونق و شکوفایی هرچه بیشتر این صنعت بینجامد.
مدیرعامــل بانک ملت در عین حال پیشــنهاد داد تا با تشــکیل کمیته ای 
تخصصی، نیاز های شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس، شناســایی 
تــا بــرای رفع آن ها در کوتاه ترین زمان ممکن بــا رعایت ضوابط و مقررات 

جاری بانک، تمهیدات لازم اندیشیده شود.

ثبت نام در طرح جدید ایران خودرو با 
حساب وکالتی بانک مسکن

   مشتریان بانک مسکن می توانند تا ساعت ۲۴ روز پنجشنبه 
۲۹ آذرمــاه 1۴0۳ بــا مراجعــه غیرحضــوری بــه ســامانه 
پیشــخوان مجــازی اینترنتــی بانــک مســکن بــه نشــانی 
تلفــن  طریــق  از   https://ecounter. bank-maskan.ir
همراه و یا رایانه شــخصی و یا با مراجعه حضوری به شعب این بانک، 

نسبت به وکالتی کردن حساب خود اقدام کنند.
بانــک مســکن، انجــام مراحــل وکالتــی شــدن حســاب مشــتریان و نیز 
مسدودســازی مبلــغ ســه میلیــارد ریــال را در قالــب ارســال پیامــک به 

مشتریان اطلاع رسانی می کند.
ایران خــودرو،  فوق العــاده  فــروش  و  پیش فــروش  جدیــد  طــرح  در 
متقاضیــان می تواننــد بــا وکالتی کردن حســاب خود در بانک مســکن، 
برای خرید گروه محصولات تارا، سورن پلاس و دناپلاس دستی شرکت 
ایران خــودرو در چارچــوب مصوبــات شــورای رقابــت و دســتورالعمل 
تنظیم بازار خودرو سواری از طریق سایت فروش اینترنتی ایران خودرو 

به نشانی ikcosales.ir اقدام کنند.
پــس از تعییــن اولویت ها و مشــخص شــدن متقاضیان واجد شــرایط، 
مرحله بعدی با فراخوان شــرکت ایران خودرو برای واریز وجه و انعقاد 

قرارداد آغاز می شود.
ایــن فراخــوان شــامل متقاضیــان عــادی، مشــمولان طــرح حمایت از 
خانــواده و جوانــی جمعیت و مشــمولان طــرح جایگزینــی خودرو های 
فرســوده است. ضمناً وکالتی کردن حســاب صرفاً برای مشتریان طرح 
عــادی الزامــی بــوده و متقاضیــان طرح جوانــی جمعیــت و جایگزینی 

خودرو های فرسوده نیازی به افتتاح حساب وکالتی ندارند.

در دیدار مدیران عامل دومجموعه مورد تأکید 
قرار گرفت؛

گسترش همکاری های بانک تجارت و 
هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس

      مدیرعامل بانک تجارت در دیدار با دکتر محمد شریعتمداری 
مدیرعامــل جدیــد هلدینــگ پتروشــیمی خلیج فــارس بر 
آمادگی این بانک برای گسترش هرچه بیشتر همکاری ها با 
هدف ارتقا و توســعه صنعت ارزش آفرین پتروشیمی کشور 

تأکید کرد.
دکتــر هــادی اخلاقی فیــض آثار در ایــن دیدار ضمن تبریــک انتصاب دکتر 
محمد شریعتمداری به عنوان مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 
و برای این مجموعه، به عنوان بزرگترین هلدینگ تخصصی حوزه پتروشیمی 

آرزوی توفیق کرد.
مدیرعامل بانک تجارت با بیان اینکه این بانک از ابتدای تأسیس و فعالیت، 
همکاری تنگاتنگی را با صنعت نفت کشور و دیگر صنایع مرتبط با این حوزه 
داشته است افزود: بانک تجارت همواره به عنوان مشاور مالی و تجربی همراه 
ایــن صنعت بــوده و در احــداث و تکمیل چندین پروژه بــزرگ و ملی حوزه 
پتروشیمی مشارکت فعال داشته است. در حال حاضر نیز بیش از ۲0 شعبه 
و باجه تخصصی بانک تجارت خدمات مالی و بانکی متنوعی را به صورت 
اختصاصی به شرکت های فعال در حوزه صنعت پتروشیمی ارائه می دهند 
و امیدواریم با تقویت ارتباط بانک تجارت و هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس 

بتوانیم این خدمات را با کیفیت و گستردگی بیشتری تداوم بخشیم.
دکتر اخلاقی در ادامه با معرفی خدمات و محصولات نوین این بانک به ویژه 
در حوزه تأمین مالی زنجیره ای، بر آمادگی این بانک برای استفاده حداکثری 
از ظرفیت های موجود در راســتای توســعه صنعت استراتژیک پتروشیمی 
کشور تأکید کرد. دکتر محمد شریعتمداری مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس نیز با اشــاره به ســابقه فعالیت های بانک تجارت در صنعت 
نفت، گاز و پتروشــیمی کشــور ابراز امیدواری کرد فصل جدید همکاری های 

دومجموعه با رونقی بیش از پیش گشوده شود.

  هر دلار در سامانه نیما

 ۵۹۶، ۴۷۸ ریال کشف قیمت شد
         پیــرو اطلاعیه شــماره 1 مــورخ ۲۲ آذر ماه 1۴0۳ و در راســتای 
ایجاد بازار یکپارچه ارز، به اطلاع می رساند با شروع فعالیت 
سامانه نیما از ساعت ۹ صبح در روز جاری مورخ ۲۴ آذر ماه 
1۴0۳، کلیه صادرکنندگان و کارگزاران )بانک ها و صرافی ها( 
نسبت به درج نرخ پیشنهادی خود در سامانه نیما به منظور خرید و فروش 

اقدام کردند.
با توجه به سازوکار جدید معاملات در سامانه نیما با نرخ توافقی، به منظور 
کشــف نرخ واقعی معاملات، کلیه بازیگران بازار امکان درج هرگونه نرخی 
را بدون محدودیت دارا بودند. با توجه به عرضه و تقاضا های ثبت شــده، از 
مجمــوع معادل ۷۶ میلیون دلار عرضه شــده، معــادل ۳۹. ۵ میلیون دلار 
عرضه منجر به معامله شد که معادل دلاری میانگین موزون نرخ معاملات 

انجام شده حدود ۵۹۶. ۴۷۸ ریال کشف قیمت شد.

دکتر رضــا جعفری مدیرعامــل و نایب رئیس هیئت مدیره 
شــرکت بیمــه دانا در آیین افتتاح ســاختمان جدید شــعبۀ 
بیمه دانا در شــهر زنجان که با حضــور جمعی از مدیران و 
مســئولان این اســتان در محل جدید این شعبه برگزار شد، 
ضمن خیرمقدم و تشــکر از مسئولان دستگاه های اجرایی، 
مدیــران کل، مدیــران صنعــت بیمه در بخــش خصوصی 
و دولتــی و خانــواده بــزرگ بیمه دانــا در اســتان زنجان، با 
اشــاره بــه اهمیت کارکرد هــای صنعت بیمــه در بعد کلان 
و اهمیــت افزایــش ضریــب نفــوذ بیمه در کشــور، بــه ارائه 
گزارش مختصری از عملکرد بیمه دانا طی سال های اخیر 

پرداخت.
 مدیرعامــل بیمــه دانا در این مراســم با اشــاره به عملکرد 
کــرد:  تشــریح  اســتان،  ســطح  در  زنجــان  شــعبه  خــوب 
خوشــبختانه این شــعبه با ارائه خدمات بیمه ای درســطح 
متوســط کشــوری، توانســته اســت جایگاه خود را در استان 
حفظ کند و از نظر شــاخص ها نیز در وضعیت بسیار خوبی 

قرار گیرد.
وی در ادامــه افزود: شــعبه زنجان بیمه دانا طی ســال های 
اخیر هم در شاخص طولی رشد بسیار خوبی را تجربه کرده 
اســت، هم در شــاخص خدمت رســانی عملکــرد مطلوبی 
داشــته و هم از منظر شــاخص میزان رضایتمندی جامعه 
بیمه شــدگان توانسته اســت به خوبی رشد و سطح متوسط 
صنعت را حفظ کند که از این بابت از همکارانم در اســتان 
ایــن  زنجــان و همچنیــن از همــه بیمه گــزاران حاضــر در 
مراسم واعتمادشان به شرکت بیمه دانا قدردانی می کنم.
دکتر رضا جعفری با اشاره به فضای محدود شعبه زنجان 
در گذشــته، گفــت: اگرچــه همــکاران مــا در شــعبه زنجان، 
بدون توجه به محدودیت فضا به وظایف و خدمت رسانی 
خــود بــه خوبی عمــل می کردنــد، اما ســال گذشــته پس از 
بازدید از شعبه، تصورم بر این بود که چنین فضای کوچکی 
در شأن مردم و بیمه گزاران عزیز استان زنجان نیست و به 
همین منظور مقدمات خریداری ســاختمان جدید شــعبه 
فراهم شد و پس از انجام بازسازی های لازم، با حضور شما 
عزیــزان افتتاح و به بهره برداری رســید.  امیدوارم همکاران 
مــن در ایــن جایــگاه جدیــد خدمت رســانی نیــز همچــون 
گذشــته به بهترین شــکل ممکن تکالیــف و وظایف خود را 

در قبال مشتریان و بیمه شدگان عزیز انجام دهند.
 مدیرعامــل بیمــه دانــا در این مراســم بــا ارائه گزارشــی از 
عملکــرد بیمه دانــا و جایگاه این شــرکت در صنعت بیمه 
کشــور گفــت: شــرکت بیمــه دانــا در بیــن ۴1 شــرکت بیمه 
خصوصی کشــور، در ســه ســال متوالی با افتخــار در جایگاه 
نخســت صنعــت بیمــه کشــور قــرار دارد. ایــن شــرکت بــا 
بیــش از ۳۴ میلیون بیمه شــده و بیمه گــزار، بالاترین اعداد 
بیمه شــدگان صنعت بیمه کشــور را در اختیار دارد و موفق 
به خدمت رسانی در تمام بخش های بیمه ای، به خصوص 

در بخش درمان شده است.
وی با اشــاره بــه زمینه درمان محور بودن بیمــه دانا، افزود: 
فلســفه تأســیس بیمــه دانــا از ابتــدا و تــا بــه امــروز کــه در 
پنجاه و یکمیــن ســالگرد تأســیس بیمــه دانــا قــرار داریــم، 
خدمت رسانی در بخش درمانی بود )در اصطلاح صنعت 
بیمــه بــه آن درمان محور گفته می شــود(؛ بــه همین علت 
بیمــه دانــا از نظر ارائــه خدمات درمانی و ســلامت در بین 

تمــام فعــالان صنعت بیمه بــه صورت حرفــه ای فعالیت 
می کنــد. این شــرکت با در اختیار داشــتن بیــش از 1۵ هزار 
مرکــز درمانــی طرف قــرارداد و بالغ بر 1۵0 پزشــک همکار 
در شــرکت، به طور تخصصی در این بخش فعالیت داشته 
و با افتخار، بالاترین میزان رضایت مندی را در بین جامعه 

عظیم بیمه شدگان شرکت را کسب کرده است.
مدیرعامــل بیمه دانا با اشــاره به قرارداد هــای ملی و مهمِ 
نهاد هــا و وزارتخانه هــای بــزرگ بــا ایــن شــرکت، قــرارداد 
آموزش وپــرورش با بیمه دانا را یکــی از اقدامات مهم این 
وزراتخانــه دانســت و گفــت: اکنون با گذشــت ســه ســال از 
آغــاز قــرارداد با ایــن وزارتخانه، بیمــه دانا تا امــروز بالغ بر 
۲۸ میلیــون خدمــت به بیــش از 1. ۵ میلیــون از فرهنگیان 
و خانواده آن ها در سراســر کشــور ارائه کرده اســت و به طور 
متوســط هر فرهنگی تاکنون حــدود هفت مرتبه از خدمات 
بیمه دانا استفاده کرده که آماری بی نظیر در صنعت بیمه 

است.
دکتــر رضــا جعفــری با اشــاره بــه ســایر قرارداد هــای بیمه 
دانــا افــزود: وزارت امــور خارجــه، دیپلمات هــای کشــور و 
سفارتخانه های ایران در تمام نقاط دنیا، شرکت مخابرات 
ایــران، ســازمان تأمیــن اجتماعــی کشــور و جمعیــت 1. ۵ 
دیگــر  از  کشــور،  ســطح  در  کامیــون داران  نفــری  میلیــون 
بیمه گــزاران بزرگ و ارزشــمند بیمه دانا هســتند. این آمار 
بــزرگ از جمعیــت تحــت پوشــش، نشــان از توانمنــدی و 
ســاختار ســرمایه انســانی بســیار قــوی بیمــه دانــا دارد کــه 
توانســته ایــن گســتردگی در سراســر کشــور کــه قریــب بــه 
یک ســوم جمعیــت کشــور را دربرمی گیــرد، بــا بهره مندی 
از نیرو هایــی توانمنــد و متعهــد، تحــت پوشــش بیمه های 

مختلف خود قرار دهد.
 مدیرعامــل بیمــه دانا بــا تأکید بــر اینکه با فزایــش میزان 

رضایتمنــدی بیمه شــدگان ضریــب نفوذ بیمــه در جامعه 
نیــز افزایــش خواهد یافــت، افــزود: بی تردید وقتــی مردم 
خدمــات بیمــه ای موردنیــاز را در ســریع ترین زمان ممکن 
دریافــت کنند و ریســک ها و هزینه های شــان پوشــش داده 
شــود، خوشــان بهترین مبلغان بیمه خواهنــد بود و به این 

ترتیب میزان نفوذ بیمه در جامعه بالا می رود.
نایب رئیــس هیئت مدیــره بیمــه دانــا در بخــش دیگری از 
ســخنان خــود در ایــن مراســم، بــا تشــریح نقــش بیمه در 
زندگــی بشــری، ایــن صنعــت را دارای آثار بســیار در ابعاد 
اقتصادی، اجتماعی و سیاســی دانســت و با اشــاره به بعد 
اقتصــادی صنعــت بیمه، گفــت: صنعت بیمه به واســطۀ 
نظام بانکی و با به گردش درآوردن سرمایه ای که از طریق 
پس انداز هــای خُــرد مــردم و حق بیمه های انــدک فعالان 
بخش هــای مختلف اقتصادی جمع آوری شــده اســت، آن 
را بــه بخــش تولید تزریــق و موجبات اشــتغال زایی و ارتقاء 
تولیــد جامعــه را فراهــم می کنــد. فراهــم کــردن امنیــت 
سرمایه گذاری از یک سو و امنیت سرمایه گذاران بخش های 
مختلف اقتصاد از سوی دیگر یکی از وظایف بسیار مهم در 

فعالیت و عملکرد های بیمه ای است.
مدیرعامــل بیمــه دانا با اشــاره به دیگر آثــار مهم صنعت 
بیمه در بعد اقتصادی، افزود: بیمه می تواند مانع از خروج 
ارز از کشــور به شــرکت های خارجی بیمه شود همچنان که 
پــس از اعمال تحریم های ظالمانه علیه کشــورمان شــاهد 
ایــن مســأله بودیــم، چراکــه پیــش از تحریــم، بــه واســطه 
مباحــث اتکایــی و فلســفه توزیــع ریســک بیــن کشــور ها و 
بیمه گــران مختلف، کشــور ما بــازار خوبی بــرای بیمه گران 
اروپایــی بود. امــروز و پس از اعمال تحریم ها، شــرکت های 
بیمه ای کشور با ارتقاء دانش بیمه ای خود و اصلاح ساختار 
ســرمایه، موفــق بــه مدیریــت تمــام ریســک ها در داخــل 

کشــور شــده اند و با حفــظ منابــع ارزی از ناترازی های ارزی 
جلوگیری کردند.

وی ضمــن بیان اهمیت بیمه از بعــد اجتماعی ادامه داد: 
در این بُعد با ابزار و تکنیک بیمه بسیاری از ناهنجاری های 
اگــر  مثــال،  بــرای  می شــود.  به هنجــار  تبدیــل  اجتماعــی 
سرپرســت یــک خانــواده از دســت برود، بــا برخــورداری از 
مزایــای پوشــش بیمــه عمــر از بســیاری از ناهنجاری هــا و 
مشکلاتی که ممکن است گریبان گیر اعضای خانواده شود، 

جلوگیری خواهد شد.
 نایب رئیــس هیئت مدیــره بیمــه دانــا مدیریــت ریســک را 
یکــی دیگــر از ابعــاد مهــم بیمــه دانســت و افــزود: در دنیا 
ســه راهکار بــرای مدیریت ریســک وجــود دارد. راهکار اول 
پیشــگیرانه و شــامل اقداماتی اســت که همۀ آحاد جامعه 
بــرای جلوگیری از تحقق خطر انجام می دهند. راهکار دوم 
امدادی و نجاتی، شــامل بســیج همه امکانات برای نجات 
جان انســان های حادثه دیده اســت. اما راهکار سوم مربوط 
به جبران آثار اقتصادی ناشــی از حــوادث یا همان تکنیک 
انتقال ریســک به نهاد هــای تخصصی در این زمینه اســت 

که توجه ویژه ای در کشــور های توسعه یافته به آن می شود.
دکتر رضا جعفری با تشــریح چالش های کشــورمان در این 
زمینــه و ارتبــاط آن بــا ضریــب نفوذ بیمــه در ایــران گفت: 
میــزان ضریب نفــوذ بیمه در کشــور، گواه بر وجود مشــکل 
در مدیریت ریسک اســت. ضریب نفوذ بیمه در کشور های 
پیشــرفته بیــن ۸ تا 11 درصــد و این رقم در کشــور ما حدود 
۲ درصد اســت. در کشــور ما برخلاف کشــور های پیشــرفته، 
تأمیــن خســارت های حادثــه بــر دوش حاکمیــت اســت و 
همین مسأله باعث کاهش سرعت در جبران خسارت های 
حادثه می شــود. بنابراین لازم اســت از این رویکرد جهانی 
الگو گرفت چراکــه در حال حاضر، تخصص و دانش آن در 

کشور فراهم است.
وی بــا تأکیــد بــر اهمیــت فرهنگ ســازی در زمینه آشــنایی 
مــردم با بیمــه و افزایش ضریــب نفود آن در کشــور گفت: 
متأســفانه در بیشتر مواقع، بیمه ها تنها با بیمه های خودرو 
و شخص ثالث شناخته می شــوند، درحالی که مسأله بیمه 
بسیار فراتر از این هاست. اگر قرار است ضریب نفوذ تقریباً 
۲ درصدی در کشور به متوسط جهانی برسد، باید درباره آن 
فرهنگ ســازی شــود. اما تنها بیمه ها وظیفۀ فرهنگ سازی 
در این زمینه را ندارند، بلکه تمام آحاد جامعه و مســئولین 
بایــد ایــن فرهنــگ را نهادینــه و بیمه بــه عنــوان محصول 
تاخدمتــی ضروری در ســبد خانوار ها تعریف شــود. وی در 
پایان ســخنان خود با بیــان پیچیدگی های فرایند بیمه گری 
از حیــث عرضه و خدمت رســانی بر ایجاد مدلی هوشــمند 
در ارائــه خدمــات بیمه ای تأکید کرد و گفت: در بســیاری از 
مواقــع از ابزار بیمه در مســیر سواســتفاده نیــز بهره برداری 
می شــود کــه پیچیدگــی فرآینــد بیمه گــری را بیشــتر کــرده 
اســت و بــه همیــن منظــور بیمــه دانــا در تلاش اســت تا با 
هــدف تســریع در ارائه خدمات و جلوگیری از هر گونه ســوء 
اســتفاده در زمینــه بیمــه، مدلی هوشــمند طراحــی کند تا 
ضمن ایجاد کنترل و فیلتر های مختلف در مسیر رسیدگی، 
روند خدمت رســانی را با سرعت بیشتری انجام دهیم و بر 
اســاس فنــاوری روز دنیا خدمت رســانی کنیم تا زمینه ســاز 

کسب رضایت حداکثری بیمه شدگان شود.

مدیرعامل شرکت بیمه دانا:

شعبه زنجان بیمه دانا در شاخص خدمت رسانی 
عملکرد مطلوبی داشته است

قیمت دلار مبادله ای

746350  ریال
گرم طلای 18 عیار

48,491,000 ریال
قیمت سکه امامی

 539,700,000   ریال
قیمت یورو  بازار آزاد

788000  ریال
قیمت بیت کوین

۷,۷۲۷,۴۴۳,۱۱۲ دلار

خودرو

مدیرعامــل گــروه صنعتــی ایران خــودرو در آییــن تحویل نخســتین ســری از 
تولیدات ری را، این خودرو را ایمن ترین محصول تولید داخل دانست.

علیمــردان عظیمــی ضمــن قدردانی از تمامــی کارکنان و مدیــران مجموعه 
ایران خــودرو و قطعه ســازان مؤثر در تحقق پــروژه ری را، عنوان کــرد: اگر اراده 
داشــته باشــیم و با توکل بر خدا در هر شرایطی می توانیم خدمت بزرگی را به 
مردم ارایه دهیم. امروز صنعت خودرو کشور و ایران خودرو در شرایط خاصی 
از منظــر تأمیــن ارز و تحریم هــای ظالمانه قــرار دارد، اما با توان مهندســان و 
زحمت کشــان ایران خودرو و قطعه ســازانی که اموال خود را به خارج از کشــور 
نبردند و در داخل کشور سرمایه گذاری و شغل ایجاد کرده اند، این زحمات به 

صورت محصول جدید به مردم عرضه می شود.
وی با بیان این که، صنعت خودرو کشــور نیازمند وجود یک ســاختار منسجم و 
برنامــه ای آینده نگر و هدفمند اســت، عنوان کرد: امــکان تولید خودرو برقی و 
هیبریــدی بــا توجه به توان و ظرفیت های صنعت خودرو وجــود دارد و باید با 

برنامه ریزی صحیح از این ظرفیت و توانمندی استفاده کرد.
عظیمــی تصریح کرد: در حال حاضــر بازاری در صنعت خودرو کشــور وجود 
دارد که میان بیش از ۶0 خودروســازی که مجوز دارند تقســیم شده، اما برخی 
از این خودرؤســازان صرفاً برای کشــور ارزبــری دارند و خــودرو مونتاژی تولید 
می کننــد، بــودن آن هــا خــوب اســت و ما موافــق حضورشــان هســتیم، اما در 
تحریم، اگر کمی شــرایط ســخت تر شود، از طریق این شــرکت ها نمی توان به 

تولید ادامه داد. کشور باید روی پای خود بایستد.
وی با اشاره به ناترازی های موجود در صنعت خودرو، گفت: قوانین متعددی 
درخصــوص خــودرو برقــی طی دو ســال گذشــته و براســاس مصوبه شــورای 
اقتصاد نوشــته و مقرر شــد، 10 هــزار دلار یارانه برای خــودرو برقی اختصاص 
یابــد، اقداماتی برای تأمین این خودرو ها نیز صــورت گرفت، اما یک دلار هم 

داده نشده است.
مدیرعامــل ایران خــودرو تصریــح کــرد: اگــر این بودجــه و ســرمایه ها مطابق 
پیش بینــی در اختیــار خودروســازی قــرار گیــرد، این صنعــت می تواند همین 
خودرو ها را تولید کند. تارا هیبریدی و برقی از پروژه های ایران خودرو اســت که 
با کمک زنجیره ارزشمند قطعه سازی هر یک به میزان ۳۵ درصد پیش رفته 

و ما نباید این توانمندی ها را نادیده بگیریم.
وی افــزود: بســیار کم تــر از آن چیزی که بنزیــن وارد می کنیم اگــر ارز در اختیار 
صنعت خودرو و خودروسازی که دارای زنجیره ارزش تولید خودرو است، قرار 

گیرد و نه به خودروی وارداتی یا مونتاژی، می توان شاهد پیشرفت های واقعی 
و توسعه صنعت خودرو کشور بود.

عظیمــی با اشــاره به ارزبری چهار هــزار و ۵00 دلاری ری را گفت: با شــمارگان 
برنامه ریــزی شــده بــرای تولیــد ایــن خــودرو، طــی پنــج ســال در مقایســه بــا 
خودرو های مونتاژی که 10 تا 1۲ هزار دلار ارزبری دارند، صرفه جویی دو میلیارد 

دلاری محقق خواهد شد.
وی افزایــش شــمارگان تولید خــودرو را عاملی برای کاهش بهای تمام شــده 
تولید دانســت و گفت: ری را اولین خودرو کراس اوور ملی اســت که پلتفرم آن 
متعلق به ایران خودرو است و نسخه برقی آن نیز تا یک سال و نیم دیگر تولید 
خواهد شد و زنجیره تأمین نیز آمادگی خود را برای تولید آن اعلام کرده است.
به گفته عظیمی، ری را از منظر ایمنی در میان محصولات داخلی ایمن ترین 
اســت. خدمات پس از فروش این خودرو که بــرای اولین بار به بازار آمده، نیز 
در بالاتریــن ســطح اســت و در صورت بروز مشــکل، رفــع آن و جلب رضایت 

مشتریان توسط کارشناسان پشتیبان محصول دنبال خواهد شد.
وی با اشــاره بــه فن آوری های جدید بــه کار رفته در این خــودرو اظهار کرد: در 
تصادفــات جــاده ای، نیرو هــای امدادی به دلیــل اطلاع دیرهنــگام، با فاصله 
زمانی به محل سانحه می رسند، ری را به عنوان خودروی متصل، این امکان را 
دارد تا در صورت بروز حادثه، راننده و یا سرنشین با فشردن یک دکمه، نسبت 
به درخواســت امداد اقدام کنند. ری را با اعلام محل ســانحه سبب می شود تا 

نیرو های امدادی با سرعت در محل حادثه حاضر شوند.
عظیمــی همدلی میان ایران خودرو و ســایپا را عاملی برای توســعه هدفمند 
صنعت خودرو کشور ارزیابی کرد و گفت: توسعه باید به صورت واقعی اتفاق 
بیفتد و با تغییر ظاهری در برخی المان های خودرو نمی توان عنوان توســعه 

را به کار برد.

مدیرعامل ایران خودرو در مراسم تحویل محصول جدید به مشتریان:

صنعت خودرو نیازمند برنامه ای منسجم و هدفمند است

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، اعلام کرد: در سال 1۴0۲، 
شرکت های دانش بنیان توانستند ۲. ۶ درصد از وزن و ۵ درصد از 

ارزش کل صادرات کشور را به خود اختصاص دهند.
محمدعلی دهقان دهنوی، گفت: توسعه صادرات غیرنفتی، به 
ویــژه صادرات متکی بر اقتصاد دانش بنیان، نقش با اهمیتی در 

امنیت اقتصادی و توسعه اقتصادی کشور دارد.
رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران افزود: در مقابل، وابستگی 

صــادرات و اقتصــاد به فروش نفت، مواد خــام و نیمه خام، یکی 
از نقــاط ضعف کشــور به ویژه در زمان تحریــم و محدودیت های 

بین المللی است.
 رئیــس ســازمان توســعه تجــارت ایــران بیــان کــرد: تحقیقــات 
اقتصــادی همچنیــن حاکــی از رابطه معنادار توســعه اقتصادی 
صــادرات  نــوع  ایــن  اســت؛  اقتصــاد  دانش یافتگــی  درجــه  و 
آسیب پذیری کمتری در زمان محدودیت ها دارد، چرا که اساس 

اقتصــاد دانش بنیــان را تفکــر و تخصــص تشــکیل می دهــد و بر 
نیروی انســانی و قــدرت تولید و دانش آن تکیه دارد و وابســته به 
منابــع طبیعی نیســت.  به گفته دهقــان دهنوی، بر اســاس آمار 
گمرک جمهوری اسلامی ایران، شرکت های دانش بنیان در سال 
1۴0۲ ســهم ۲. ۶ درصــد از وزن و ۵ درصــد از ارزش کل صــادرات 
کشــور را به خود اختصاص دادند که مواد پیشــرفته و محصولات 
مبتنی بر فناوری های شیمیایی، حدود ۸0 درصد ارزش صادرات 

شرکت های دانش بنیان را به خود اختصاص داده است.
 وی افزود: این سهم نیازمند تقویت هرچه بیشتر است، اما بدون 
شــک شــرکت های دانش بنیان و فنــاوری در حال حاضــر یکی از 
بازیگــران مهــم و اصلــی اقتصادی کشــور هســتند؛ در این راســتا 
سازمان توسعه تجارت به عنوان متولی تجارت خارجی، تقویت 

صادرات دانش بنیان را به طور جدی در دستور کار قرار دارد.
 دهقــان دهنوی گفــت: تقویت جایگاه ایران در عرصــه نوآوری و 
فنــاوری در حوزه های مختلف و همچنین توســعه همکاری های 
تجــاری بین المللــی و معرفی ظرفیت های شــرکت های ایرانی، 
به ویــژه در حوزه دانش بنیــان نیازمند تقویت رویداد هایی اســت 
که فرصت تعامل بازیگران اصلی این اکوسیستم را هرچه بیشتر 

فراهم می آورد.

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران تشریح کرد؛

سهم ۵ درصدی محصولات دانش بنیان از صادرات کشور
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فرهنگ و اجتماعی

سایه برین
دبیر سرویس فرهنگ و اجتماعی

را  ایــن کشــور  انبــوه ســند های تصویب شــده در  اگــر 
جمــع آوری کنیــم حجمی به انــدازه یــک کتابخانه را 
اشــغال خواهد کرد. جالب توجه این اســت که بخش 
قابــل توجهــی از ایــن اســناد فقــط نوشــته و رونمایی 
شــده اند و حتی به مرحله اجرا نزدیک هم نیســتند و 
راه حــل ما بــرای حل وفصــل بحران ها نوشــتن چهار 
خط جهت گیری و شعار بوده و بعد هم انبار کردنش 
در بایگانــی و در ادامــه هــم دعــوا و منازعــات بــرای 
تصویــب آن و اینکه چرا تصویب نمی شــود. در ادامه 
کار هــم متخصصــان و کارشناســان واقعــی آن حوزه 
گلایه منــد می شــوند که چرا اصــلًا در رونــد اجرای آن 
ســند دخیــل نبودنــد، اصلًا بند هــای مربوط بــه آن را 
قبول ندارند و آن را قابل اجرا نمی دانند و تصور کنید 
در این ماجرا چه سرمایه های عظیمی از حیث زمان، 

انرژی و حتی بودجه کشور بر باد می رود.
یکی از این اســناد، ســند ملی سالمندی است که سال 
1۳۹۹ تصویب شده اســت. مســلم اســت که این سند 
هم مثل باقی ســند ها مشــخص نیســت که کجاست 
و بــه اجــرا نرسیده اســت. جمعیت ایــران از خطر پیر 
شــدن در حال رنج بردن اســت و آمار هایی که در این 
خصــوص وجــود دارد بســیار قابــل تحمــل اســت. بر 
اساس این آمار ها تا چند سال دیگر جمعیت سالمند 

بر جمعیت جوان غلبه خواهد کرد.
ملــی  شــورای  دبیرخانــه  رئیــس  رضــازاده  مــژگان 
ســالمندان در گفت وگــو با ایســنا، با بیــان اینکه طبق 
سرشماری های مرکز آمار ایران از سال 1۳۳۵ تا 1۳۹۵ 
جمعیت افراد ۶0 ســال به بالا در کشور از یک میلیون 
و ۴00 هــزار نفر بــه ۷ میلیون و ۴00 هــزار نفر افزایش 
داشته اســت، اظهار کرد: طی ۶ دهه گذشته، افزایش 

جمعیت ســالمندان روند کند و آرامی داشته، اما این 
روند در ســال ها و دهه های آینده ســرعت بیشتری به 
خود گرفته است، به طوریکه براساس پیش بینی های 
جمعیتی تعداد سالمندان ۶0 ساله و بالاتر از ۷. ۴ به 

۳۳. ۴ میلیون نفر در سال 1۴۳۵ خواهد رسید.
وی افزود: تا ســال 1۴۳۵ تعداد ســالمندان ۶۵ ســاله 
و بالاتــر نیز از ۵ میلیون نفر بــه حدود ۲۳ میلیون نفر 
افزایش خواهد داشت، این موضوع نشان می دهد که 
موضــوع ســالمندی می تواند در آینده ایــران تأثیرات 

زیادی داشته باشد.
ادامــه  ســالمندان  ملــی  شــورای  دبیرخانــه  رئیــس 
داد: از طرفــی دیگــر بررســی ها نشــان می دهــد کــه 
علی رغــم اهمیت موضــوع ســالمندی به عنوان یکی 
از چالش هــای پیش روی ایران فــردا؛ در برنامه هفتم 

توسعه اشاره به این موضوع نشده است.
علیرغــم  دیگــر  ســوی  از  کــرد:  تصریــح  رضــازاده 
ابــلاغ رســمی ســند ملــی ســالمندان در ســال 1۳۹۹، 
تاکنــون ردیف بودجــه لازم به موضوع ســالمندی در 
برنامه هــای بودجه کشــور گنجانده نشــده اســت، لذا 
دســتگاه های عضو و همکار شــورای ملی ســالمندان، 
یکــی از دلایــل مهــم عــدم تحقــق اهداف ســند ملی 
ســالمندان را نبود بودجه مشــخص در این خصوص 

می دانند.
کشــوری کــه درگیــر چنیــن معضلــی شــود، از حیــث 
پیشــرفت و فناوری محکــوم به فناســت و تصور کنید 
کــه ما همین امروز هم که درگیر این بحران نیســتیم، 
در خصوص دانــش و فناوری در حال عقب افتادن از 

کشور های منطقه هم هستیم.
این ســند کــه همچون اســناد دیگــر قابلیت ابــلاغ به 
تمــام ارگان ها و ســازمان های کشــور را داشته اســت و 
هنوز هم اجرا نشــده، بدون روشنگری ر ها شده است. 
اقداماتی که برخی ســازمان ها برای جوانی جمعیت 
انجــام می دهنــد بــه راســتی خنــده دار اســت؛ طــرح 
چنــد نمونه ســؤال و الــزام کارمند به جــواب دادن به 
ســؤالاتی که پاســخ آن هــا بــه راحتــی در اینترنت هم 

پیدا می شود؛ نهایت ابتکار برخی سازمان ها و ادارات 
بــرای جوانــی جمعیــت اســت و تصور می کننــد که با 
حفــظ کــردن چهار عــدد و رقم افــراد بــه فرزندآوری 
تشویق می شوند. اوج ابتکار و خلاقیت را در این زمینه 
صداوســیما و شــهرداری تهــران دارد که تمــام تمرکز 
خــود را معطــوف به ســاخت کلیپ هــای تبلیغاتی و 
نصب بنر های محیطی کرده اســت و هزینه این کار ها 
هــم به قــدری هنگفت اســت که اگــر همــان هزینه را 
صــرف اعطــای وام ازدواج بــه جوانانــی کــه خواهــان 
تشکیل خانواده هستند می کردیم، خودبه خود بحران 
جوانــی جمعیت رفع می شــد. یک پوســتر هیچ وقت 
باعث فرزندآوری نمی شــود اما اگر مشــکل اقتصادی 
یک خانواده کمی حل شود ممکن است بتوان به حل 
ایــن معضل امیدوار بود. حال یکــی از اقداماتی که در 
دســتور کار قرار گرفته و می توان از آن نام برد، اعطای 
زمین بــه خانواده های پرجمعیت اســت کــه کار های 
نهایی آن توسط دولت و وزارت راه وشهرسازی انجام 

شده است.
نماینــدگان مجلــس در جلســه علنــی و در جریــان 
بررسی موارد ارجاعی از کمیسیون تلفیق، بند الحاقی 

1 تبصره 10 لایحه بودجه را تصویب کردند.
طبــق ایــن مصوبــه، به منظــور حمایــت از خانــواده و 
شهرســازی  و  راه  وزارت  جمعیــت،  جوانــی  تحقــق 
مکلف اســت در ســال 1۴0۴ در شــهر های زیــر پانصد 
هــزار نفــر جمعیــت و بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
رایــگان  به صــورت  زمیــن  قطعــه  یــک  روســتا ها  در 
درقالب شــرایط مندرج در قانــون حمایت از خانواده 
چهــار  دارای  خانواده هــای  بــه  جمعیــت  جوانــی  و 
فرزند و بیشــتر زیر بیســت ســال که زمین آن در محل 
 شــهرداری زیر ۵00 هزار نفر جمعیت تأمین می شود

 اختصاص دهد.
ســه ماه  هــر  اســت  مکلــف  شهرســازی  و  راه  وزارت 
یک بار گــزارش عملکرد این بند را به کمیســیون های 
 عمران، اجتماعی و فرهنگی مجلس شورای اسلامی

 ارسال نماید.

آمار نگران کننده در خصوص پیر شدن جمعیت ایران؛

ک خورده و جمعیت کهنسال اسناد خا
راز گشایی از پولشویی 
۲۰۰ میلیاردی سازمان 

یافته در زاهدان 

فرمانده انتظامی سیســتان و بلوچستان از کشف پولشویی میلیاردی سازمان 
یافته در زاهدان خبر داد.

ســردار محمدرضا اســحاقی در تشــریح جزئیات این خبر اظهار کــرد؛ پس از 
اطلاع از وقوع یک مورد پولشویی سازمان یافته در دو هفته گذشته در زاهدان، 
رسیدگی موضوع به صورت ویژه در دستور کار پلیس امنیت اقتصادی استان 

قرار گرفت.
فرمانــده انتظامی اســتان افــزود: ماموران بــا انجام تحقیقات فنــی دریافتند 
افرادی در شهرستان زاهدان برای خرید و فروش مواد مخدر نسبت به افتتاح 
حســاب بستگان نزدیک خود اقدام و با حســاب آن ها کار های مالی مرتبط با 

معاملات مواد مخدر را انجام می دهند.
اسحاقی خاطرنشــان کرد: ماموران پلیس امنیت اقتصادی در ادامه و پس از 
بررسی های به عمل آمده دریافتند بیش از 1۹1 میلیارد تومان پولشویی داشته 

که در این راستا ۴ نفر متخلف دستگیر شدند.

 اعتراف عجیب یک مرد 
به قتل همسایه در راه 

پله ها ساختمان
 

مردی که همسر و فرزندانش را به شهرستان فرستاده بود، از خواب بیدار شد 
تا برای رفتن به ســرکارش آماده شــود اما در گرگ و میش سحرگاهی ناگهان 

صدای چرخش کلید را در قفل واحد آپارتمانی شنید و چشم به در دوخت.
او که دیگر یقین داشت فردی قصد دارد دوباره برای سرقت وارد منزلش شود 
بی درنــگ به طــرف در منزل حرکت کرد و در یک لحظه با همســایه پا لخت 
طبقه چهارم روبه رو شد که در برابرش قرار گرفته بود. اگرچه جوان ۳0 ساله 
با همان پا های لخت تلاش می کرد به طبقات پایین فرار کند اما ضربات پی 
در پی خنجر بر نقاط مختلف پیکرش فرود آمد و در این شرایط آثار ردپا های 

خون آلود او روی تک تک پله های ساختمان نقش بست.
بالاخره همسایه ۳0ساله بر اثر خونریزی شدید روی زمین افتاد و بدین ترتیب 
زنی که در طبقه اول ساختمان سکونت داشت از منزل بیرون آمد. او با دیدن 
این صحنه دلخراش بی درنگ با امدادگران اورژانس تماس گرفت اما جوان 
مجروح جان خود را از دســت داد و عامل جنایت سحرگاهی نیز به سرکارش 
رفت. دقایقی بعد با گزارش این ماجرای تکان دهنده به قاضی ویژه قتل عمد 

مشهد، تحقیقات قضایی در خیابان گلریز )محل وقوع جنایت( آغاز شد.
طولی نکشــید که با دســتور قاضی وحید خاکشــور گروهی از کارآگاهان پلیس 
آگاهــی به سرپرســتی ســرهنگ محمد مرادی )افســر جنایی(در طبقه ســوم 
واحد آپارتمانی حضور یافتند و در کنار قاضی شعبه ۲۵۸ دادسرای عمومی و 

انقلاب مشهد قرار گرفتند.
بررســی های مقدماتی حاکی از آن بود که مقتول »عباس-ت« نام داشــت و 
در طبقه چهارم ساختمان ساکن بود؛ اما آثار خون ها از مقابل در واحد طبقه 
سوم روی دیوار و پله ها وجود دارد به همین دلیل »رسول-الف«)مرد ساکن در 
طبقه سوم( با دستور مقام قضایی تحت تعقیب قرار گرفت و تلاش گسترده 
کارآگاهان پلیس آگاهی مشهد برای دستگیری وی آغاز شد؛ اما ساعتی بعد 
او خود را به عوامل انتظامی معرفی کرد و پرده از راز این جنایت ســحرگاهی 

برداشت.
او به قاضی خاکشــور گفت: وقتی از خواب بیدار شــدم ناگهان صدای کلید را 
درون قفل در منزلم شنیدم. چندبار دیگر هم منزلم مورد دستبرد قرار گرفته 

بود و من به جوان ساکن در طبقه چهارم مظنون بودم.
ایــن بــار وقتی او را پــا لخت مقابل خودم دیدم بلافاصله با او درگیر شــدم که 
ناگهان همسایه ام چاقو کشید. من هم چاقو را از دستش گرفتم و چندضربه بر 
پیکرش زدم. او از پله ها گریخت ولی من همچنان به دنبالش رفتم و ضربات 

دیگری را هم روی پله های ساختمان به او زدم.
در حالــی که مشــخص شــده متهم با 11 ضربــه چاقو، همســایه اش را به ظن 
سرقت به قتل رسانده است، تحقیقات بیشتر با دستور قاضی ویژه قتل عمد 
مشهد برای کشف زوایای پنهان این جنایت همچنان از سوی کارآگاهان اداره 

جنایی پلیس آگاهی ادامه دارد.

پایان نبرد ۳۵ روزه یک رزمنده؛

»پاسدار علی احمدی« 
در کرمان به شهادت 

رسید
  

پاســدار علی احمدی از رزمندگان تیــپ نیرو های ویژه صابرین نیروی زمینی 
ســپاه براثر حادثه تصادف حین انجام مأموریت در سیســتان و بلوچستان به 

شهادت رسید.
پاســدار علی احمدی، رزمنــده تیپ صابرین نیروی زمینی ســپاه که در حین 
ماموریت رزمایش عملیاتی شهدای امنیت جنوب شرق کشور مجروح شده 
بود، پس از ۳۵ روز که از سطح هوشیاری مناسبی برخوردار نبوده و در حالت 
کما در بخش مراقبت ها ویژه یکی از بیمارســتان های کرمان بســتری بود، به 

شهادت رسید.
این شهید مدافع امنیت از ناحیه سر دچار آسیب شدید شده بود که علی رغم 

تلاش پزشکان به فیض شهادت نائل آمد.
 گفتنــی اســت، مراســم تشــییع و تدفیــن پیکر ایــن شــهید والامقــام متعاقباً 

اعلام می شود.

پایان جشنواره عربستان 
با یک جایزه برای ایران

با حکم وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی؛

اعضای هیئت امنای خانه 
کتاب و ادبیات ایران 

منصوب شدند
چهارمیــن  ســعودی  عربســتان 
تجربــه برگــزاری یــک جشــنواره 
ســینمایی را پشــت ســر گذاشت 
و جشــنواره فیلــم دریــای ســرخ 
حضــور  بــا  امســال  عربســتان 
شــده  شــناخته  چهره هــای 
ســینمایی از هالیــوود گرفتــه تــا 

بالیوود برگزار شد.
در نهایــت هیــأت داوران جشــنواره، جایــزه یُســر طلایی بهتریــن فیلم 
جشــنواره همــراه بــا جایــزه 100 هــزار دلاری را به فیلم »مســیر ســرخ« 
ساخته لطفی آشور فیلمساز تونسی اعطا کرد ومهدی فلیفل، فیلمساز 
فلسطینی تبار نیز جایزه یُسر نقره ای )جایزه دوم جشنواره( را به همراه 
جایزه ۳0 هزار دلاری برای فیلم »به سرزمینی ناشناخته« به خانه برد.
لطفی آشــور فیلمســاز تونســی، جایزه 10 هزار دلاری بهترین کارگردانی 

جشنواره را برای »مسیر سرخ« دریافت کرد.
در ســایر بخش ها نیز جایزه بهترین بازیگر مرد و زن جشنواره به ترتیب 
به محمد بکری )به ســرزمین ناشــناخته( و مریم شــریف )سفید برفی( 

رسید.
همچنیــن جایــزه ۲۵ هــزار دلاری )یُســر طلایــی بهتریــن فیلــم کوتــاه 
جشــنواره دریای ســرخ( بــه فیلم کوتــاه ایرانــی »قفس« بــه کارگردانی 

علیرضا کاظمی پور و پانته آ مصلح رسید.

صــدور  بــا  اســلامی  ارشــاد  و  فرهنــگ  وزیــر  صالحــی  ســیدعباس 
احکامــی جداگانــه، محســن جوادی، احمد مســجدجامعی، محســن 
چینی فروشــان، محمدعلــی مهــدوی راد، علی اکبر اشــعری، محســن 
مؤمنی شــریف، محمدرضا محمدخانی، علی محمد مؤدب، ابراهیم 
حیــدری، لادن حیــدری و آزاده نظربلنــد را بــه عنوان اعضــای جدید 

هیئت امنای مؤسسه خانه کتاب و ادبیات ایران منصوب کرد.
 مشروح متن این احکام را در ادامه می خوانید:

 نظــر بــه مراتــب تعهــد، تخصــص و تجربیــات ارزشــمند فرهنگــی 
جنابعالی به ویژه در حوزه کتاب و ادبیات، مستند به ماده 10 اساسنامه 
مؤسســه خانه کتاب و ادبیات ایران و با پیشنهاد معاون امور فرهنگی، 
به موجب این حکم به مدت ســه ســال به عنوان  "عضو هیئت امنای 

مؤسسه خانه کتاب و ادبیات ایران " منصوب می شوید.
 امیــد اســت بــا اســتعانت از خداوند متعال و همســو با سیاســت های 
کلان وزارت فرهنــگ و ارشــاد اســلامی و معاونــت امــور فرهنگــی، در 
اتخــاذ تصمیمات مدبرانه، ارائه ایده های نوآورانه و فناورانه و راهبری 
خلاقانه مؤسســه با هدف ارتقای خانه کتاب و ادبیات ایران به جایگاه 

شایسته، موفق و موید باشید.

سینما کتاب

گــزارش اســپید تســت در نوامبــر، یازدهمیــن مــاه 
۲0۲۴ میلادی حاکی از آن اســت که میانه اینترنت 
موبایل جهان ۶1. ۵۲ و میانه اینترنت ثابت جهانی 

۹۵. 10 مگابیت برثانیه بوده است.
حال آنکه میانه ســرعت اینترنت موبایل جهان در 
اکتبــر ۵۹. 1۵ و میانه ســرعت اینترنت ثابت جهان 

۹۴. ۵۲ مگابیت برثانیه بود.
در نوامبــر ۲0۲۴ میــلادی میانــه ســرعت اینترنــت 
موبایــل و ثابــت ایــران بــه ترتیــب ۳۸. ۸۸ و 1۶. 
0۳ مگابیــت برثانیــه بوده اســت. جایگاه کشــور در 
رده بنــدی کشــور هایی بــا بیشــترین میانه ســرعت 
اینترنــت موبایــل بــا یک پلــه صعــود رده ۷۲ ثبت 
شــده اســت. در بخــش اینترنــت ثابت نیــز جایگاه 
ایــران بــا ۳ پلــه صعــود بــه رده 1۳۷ انتقــال یافته 

است.
در اکتبر میانه ســرعت اینترنــت موبایل ایران ۳۷. 
۸۸ و میانــه ســرعت اینترنــت ثابت کشــور 1۵. ۶۶ 
مگابیــت برثانیه بوده اســت. با توجه بــه این آمار، 
جایگاه ایــران در رده بندی اینترنت موبایل با ۲ پله 

ســقوط رده ۷۳ و جایــگاه آن در رده بندی اینترنت 
ثابت با ۴ پله صعود 1۴0 اعلام شد.

در رده بندی اســپید تست از کشور هایی با بیشترین 
میانه ســرعت اینترنــت موبایــل در یازدهمین ماه 
۲0۲۴ میلادی، ۳ رده نخســت بدون تغییر نســبت 
بــه ماه اکتبر به ترتیب امــارات متحده عربی )۴۴1. 
۸۹ مگابیــت برثانیــه(، قطــر )۳۵۸. ۲۷ مگابیــت 
برثانیــه(  مگابیــت   ۵۹  .۲۶۳( کویــت  و  برثانیــه( 
هســتند. در رده چهارم بلغارستان با میانه سرعت 
1۷۲. ۴۹ مگابیــت برثانیــه قــرار دارد و جایــگاه آن 
نســبت به مــاه قبل یک پله صعود کرده اســت. در 
جایــگاه پنجم دانمــارک با میانه ســرعت 1۶۲. ۲۲ 
مگابیــت برثانیه قرار دارد که جایگاه آن نســبت به 

ماه قبل یک پله سقوط کرده است.
در رده هــای ششــم، هفتم و هشــتم بــه ترتیب کره 
جنوبــی )1۴۸. ۳۴ مگابیــت برثانیــه(، هلنــد )1۴۶. 
۵۶ مگابیــت برثانیــه( و نــروژ )1۴۵. ۷۴ مگابیــت 
برثانیــه( قــرار دارند و جایگاه آن ها نســبت به اکتبر 

۲0۲۴ میلادی تغییر نکرده است.

در رده هــای نهــم و دهــم بــه ترتیــب چیــن )1۳۹. 
 1۴  .1۳۴( لوکزامبــورگ  و  برثانیــه(  مگابیــت   ۵۸
مگابیــت برثانیه( قرار دارنــد. هرچند جایگاه چین 
در رده بندی کشــور هایی با بیشــترین میانه سرعت 
اینترنــت موبایــل ۵ پلــه صعود کــرده، امــا جایگاه 

لوکزامبورگ یک پله سقوط کرده است.
در بخش رده بندی اینترنت ثابت کشور های جهان 
در نوامبــر ســال جــاری، ســنگاپور ماننــد ماه هــای 
گذشــته در رده نخســت قــرار دارد و میانه ســرعت 
اینترنــت آن ۳۲۴. ۴۶ مگابیــت برثانیه ثبت شــده. 
است. در رده های دوم و سوم به ترتیب هنگ کنگ 
)۳0۲. 0۴ مگابیــت برثانیه( و امارات متحده عربی 
)۳00. ۶۵ مگابیــت برثانیــه( قــرار دارنــد. جایــگاه 
هنــگ کنــگ در رده بنــدی کشــور هایی با بیشــترین 
میانــه ســرعت اینترنــت ثابــت یــک پله صعــود و 

امارات متحده عربی یک پله سقوط کرده است.
در رده چهــارم شــیلی بــا میانــه ســرعت ۲۸0. 0۲ 
مگابیــت برثانیه قــرار دارد و جایگاه آن نســبت به 

ماه قبل هیچ تغییری نداشته است.

براساس گزارش اسپید تست؛

جایگاه ایران در اینترنت موبایل و ثابت صعود کرد

اینترنت موبایل
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حــوادث

سعید آقاخانی با »کمپ« به 
تلویزیون می آید

ســعید آقاخانی که ســریال »نون. خ« آخرین اثر او در تلویزیون 
 اســت، ایــن روز هــا مشــغول نــگارش ســریال جدیــدی بــه نــام

 »کمپ« است.
ســریال ۵ فصلی »نون. خ« آخرین مجموعه از آثار ســعید آقاخانی در 
تلویزیون اســت که پنجمین فصل آن نوروز امســال از تلویزیون پخش 
شــد. چند بــاری در رســانه ها درباره ســاخت فصــل جدید این ســریال 
گمانه زنی هایی شد، اما سازندگان هر بار تأکید کردند که تا قصه جدید 
و درخوری نداشــته باشند، سراغ فصل جدید »نون خ« نمی روند. حالا 
ظاهراً پرونده این ســریال بســته شده و آقاخانی ســراغ سریال جدیدی 

رفته است.
ســعید آقاخانــی این روز هــا در حال نــگارش مجموعه جدیدی اســت 
کــه در فضــای کمدی قــرار دارد و با نام »کمپ« نوشــته می شــود. این 

مجموعه نمایشی در ۲۶ قسمت ۴۵ دقیقه ای ساخته خواهد شد.
آقاخانــی پیــش از ایــن نــگارش مجموعه های کمــدی مختلفــی را در 
کارنامه خود داشته است که از جمله آن ها می توان به »متهم گریخت« 
 بــا کارگردانــی رضــا عطــاران و »دزد و پلیــس« بــه کارگردانــی خودش

 اشاره کرد.

 »رضا آشفته« دچار ایست
 قلبی شد

فریــال آذری همــکار و پیگیــر رونــد درمــان رضــا آشــفته درباره 
وضعیت جســمانی ایــن منتقد تئاتــر که طی چند مــاه اخیر به 
دلیل بیماری و شرایط جسمانی در بیمارستان بستری بوده و این روز ها 
نیز باید تحت دیالیز قرار گیرد، به خبرنگار مهر گفت: رضا آشفته برای 
دیالیز به بیمارستان شهریار مراجعه کرده بود که در حین دیالیز ایست 

قلبی کرده و خوشبختانه روند احیای وی موفقیت آمیز بوده است.
وی تأکید کرد: رضا آشــفته در حــال حاضر در بخش مراقبت های ویژه 
)ســی سی یو( بیمارســتان شهریار بستری اســت. کم و بیش هوشیاری 

دارد اما زیاد حالش خوب نیست.
آذر در پایان صحبت هایش یادآور شد: دکتر گفته احتمال اینکه مجدداً 
دچار ایســت قلبی شــود وجود دارد. طبق گفته پزشــکش او ۴۸ ساعت 

بحرانی را پیش رو دارد.

اعطای جایزه بین المللی شعر 
»خوان مارگاریت« به آدونیس

آن ایدالگــو شــهردار پاریــس، جایــزه بین المللی شــعر »خوان   
مارگاریت« را در مقر مؤسســه سروانتس در پایتخت فرانسه به 
شــاعر سرشــناس عرب، علی احمد سعید اســبر )ملقب به آدونیس( 

اعطا کرد، شاعری که ۹۴ سال دارد و متولد القصابین سوریه است.
در این مراسم لوئیس گارسیا مونترو مدیر مؤسسه سروانتس، ویکتوریو 
ردوندو سفیر اسپانیا در فرانسه و نینار اسبر، هنرمند و دختر آدونیس که 

اشعار پدرش را به زبان عربی قرائت کرد، شرکت داشتند.
پــس از اهــدای جایزه، آدونیس با یک ســخنرانی از حضار تشــکر کرد و 
مراســم را بــه پایان رســاند. به عنوان بخشــی از این تجلیل، ســخنرانی 
ادونیس در نســخه ای محدود منتشــر خواهد شــد که توســط انتشارات 
»لا کاما ســول« منتشر می شود و شــامل آثار هنری و اشعار او به همراه 

ترجمه هایی به زبان های اسپانیایی، انگلیسی و فرانسوی خواهد بود.
علی احمد ســعید اســبر، معروف به آدونیس، در سال 1۹۳0 در سوریه 
متولد شــد اما فعالیــت حرفه ای خــود را در لبنان ادامه داده اســت. او 
چندیــن بار نامزد جایزه نوبل شــده اســت و او را پیشــگام شــعر مدرن 

عربی می دانند.
آدونیــس به دلیل »آثار شــعری بــا کیفیت بی چون وچــرا و گفت وگوی 
فرهنگــی میــان تمدن های شــرق و غــرب« و همچنین به دلیــل »آثار 
 شــعری دوفرهنگــی مشــابه آثــار خــوان مارگاریت« مــورد تقدیــر قرار

 گرفته است.
او پــس از اطلاع از کســب این جایــزه گفت: »دریافت ایــن جایزه به دو 
دلیل باعث افتخار اســت، اول این که این جایزه در اســپانیا، ســرزمینی 
خلاق و متنوع به نام شاعر بزرگ خوان مارگاریت اعطا می شود و دوم 
ایــن که هــدف آن کمک به ایجــاد پل هایی بیــن فرهنگ های مختلف 

است. «

مکالمه تصویری با چت جی پی تی 
ممکن شد

شرکت اوپن ای آی)OpenAI( بالاخره قابلیت مکالمه تصویری 
زنده با ChatGPT را که تقریباً هفت ماه پیش نمایش داده بود، 

عرضه کرد.
این شرکت اعلام کرد که در حال ارائه توانایی اشتراک گذاری نمایشگر 
تلفــن و ویدئــوی زنده از تلفــن همراه کاربران اســت تا مجبور نباشــند 
عکس آپلود کنند یا محیط اطراف خود را در محیط چت توصیف کنند.
اشــتراک گذاری تصویــر می تواند گفتگو با هوش مصنوعــی را کارآمدتر 
و مفیدتــر کنــد، البتــه با این قابلیت، دسترســی بیشــتری بــه اطلاعات 

شخصی و بالقوه حساس کاربران صورت می گیرد.
اوپــن ای آی اعلام کرده اســت که اشــتراک گذاری تصویــر زنده با ضربه 

زدن روی نماد صدا در نوار چت در دسترس خواهد بود.
طبــق اعلام این شــرکت، این ویژگی بــرای کاربــران Plus و Pro در اکثر 
کشــور ها و همچنین برای همه کاربران ChatGPT Team در دســترس 
خواهد بود و کاربران در اتحادیه اروپا، ســوئیس، ایســلند، نروژ و لیختن 

اشتاین به زودی این ویژگی را دریافت خواهند کرد.

توسط انتشارات سوره مهر؛
 »پائیز آمد« 

به چاپ هشتادم رسید
کتــاب »پاییز آمد« نوشــته گلســتان جعفریان، به تازگی توســط 
انتشــارات ســوره مهر به چاپ هشتادم رسیده اســت. این کتاب 
روایتی از زندگی فخر السادات موسوی و همسرش سردار شهید احمد 

یوسفی فرمانده واحد مهندسی، رزمی سپاه ناحیه زنجان است.
ایــن کتــاب بــه دور از نگاه کلیشــه ای کــه در اکثر آثــار با موضوع شــهدا 
می بینیم، به زندگی خصوصی خانم موسوی و شهید یوسفی، آشنایی و 
عشق آن ها پرداخته که خود اتفاقی است که در کتاب های مشابه کمتر 

رخ می دهد.
به گفته جعفریان، اولین ســطر این کتاب عاشــقانه در زمســتانی ســرد 
نوشــته شد، روزی که نویســنده در میانه برف قدم به زنجان گذاشت تا 
شــنونده سرگذشت فخرالســادات موسوی همسر ســردار شهید احمد 
یوســفی باشــد. ملاقات گلســتان جعفریــان و خانم موســوی آغاز یک 

هم نشینی چهار ساله بود.
نویســنده در مقدمــه کتاب به تجربه خــود از ملاقات های متعددش با 
همسر شهید می پردازد. او که در طول چهار سال تألیف کتاب بیشتر از 
بیست بار به زنجان سفر کرده و حاصل سی ساعت گفتگو منجر به ارائه 
تصویری بدون روتوش از زندگی واقعی خانواده ســردار احمد یوســفی 

شده است.
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َّه رشتي" مرجع بزرگ و عالم عالي قدر شيعه)1312 ق( امروز در تقویم: هيئت وزيران دستگاه هاي بي سيم مملكت را به وزارت پست و تلگراف واگذار نمود. )1305ش( l رحلت "امام محمد غزالي طوسي" فيلسوف و دانشمند شهير مسلمان در طوس)505 ق(  l رحلت فقيه بزرگوار ميرزا "حبيب  الل

Cultural & social



سرپرست معاونت برنامه ریزی و مدیریت منابع وزارت راه و شهرسازی تشریح کرد؛

  نحوه پیشبرد برنامه هفتم پیشرفت
در وزارت راه و شهرسازی
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امروز در تقویم: روز حمل و نقل l شهادت شهید محمدحسین جعفری )1361ش( l  شهادت شهید سیدمحمدحسین غفرانی نوفرست )1364ش( l صدور نفت ایران به نحو دور از انتظار 35 درصد کاهش یافت)1354ش(

راه ومسکن

سرپرســت معاونت برنامه ریــزی و مدیریت منابــع وزارت راه 
و شهرســازی با اشاره به تکلیف دســتیابی به رشد اقتصادی ۸ 
درصد برای کل اقتصاد در برنامه هفتم پیشرفت، خاطرنشان 
کــرد: این ارقــام برای بخش حمل ونقل و انبــارداری 10 درصد 
و برای بخش ســاختمان ۹ درصد اســت که هدفگذاری و کلیه 
برنامه هــا و تلاش ما در این وزارتخانه بر تحقق اهداف در نظر 

گرفته شده متمرکز شده است.
برنامــه هفتــم پیشــرفت یکــی از مهمترین اســناد بالادســتی 
بــرای برنامه ریزی های اقتصادی و زیربنایی کشــور در ۵ ســال 
آتی اســت و وزارت راه و شهرســازی به عنوان یکی از بزرگترین 
دســتگاه های عمرانی کشور سهم بســزایی در موفقیت برنامه 
هفتــم دارد. حــال کــه بعــد از بیش از دو ســال تــلاش دولت، 
مجلس، مجمع تشــخیص مصلحت نظام و شــورای نگهبان 
برنامه هفتم پیشرفت از ســوی رئیس مجلس به دولت ابلاغ 
شده است، نحوه پیشبرد برنامه در طول ۵ سال آتی از اهمیت 

خاصی برخوردار است.
با توجه به ابلاغ تشکیل شورای راهبری برنامه هفتم پیشرفت 
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  شهرســازی،  و  راه  وزیــر  توســط 
شهرسازی مصاحبه ای کوتاه با سیدعبدالله ارجایی سرپرست 
معاونت برنامه ریزی و مدیریت منابع به عنوان متولی اصلی 
برنامه ریــزی در ســطح وزارت خانــه انجام داده اســت که نظر 

شما را به آن جلب می کنیم.

برنامه هفتم پیشرفت چه جایگاهی دارد؟  
برنامــه پنج ســاله هفتم پیشــرفت جمهــوری اســلامی ایران، 
یکــی از اســناد بالادســتی پیشــرفت کشــور اســت که براســاس 
رهبــری  معظــم  مقــام  توســط  ابلاغــی  کلــی  سیاســت های 
)مدظله العالی( با رویکرد پیشرفت اقتصادی توأم با عدالت با 
مبنا قرار دادن متوسط رشد اقتصادی ۸ درصد در طول برنامه 
و بــا تأکید بــر ارتقای بهــره وری، با همکاری و تعامل ســازنده 
دولت و مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تدوین، تصویب و در تاریخ ۴ تیرماه ســال جاری از سوی 
رئیــس محترم مجلس شــورای اســلامی به دولت ابلاغ شــد. 
این برنامه تا پایان دوره پنج ســاله آتی مبنای عمل در تمامی 
برنامه ریزی های اقتصادی، زیربنایی و اجتماعی کشور، به ویژه 
در تنظیم لوایح بودجه ســنواتی خواهد بود. نافذ بودن احکام 

برنامه تا پنج سال آتی بیانگر اهمیت این قانون است.

وزارت راه و شهرســازی چــه نقشــی در ایــن برنامــه   
دارد؟

بــر اســاس برنامــه هفتــم، وزارت راه و شهرســازی وظایــف 
متعددی در حوزه های مســکن، شهرسازی و حمل ونقل دارد. 
این وظایف نشــان دهنده توجه ویژه قانون گذار به این حوزه ها 
و نقش کلیدی وزارتخانه در توســعه زیرساختی و رفاهی کشور 
اســت. مطابق با سیاست های کلی برنامه هفتم پیشرفت و بر 
اساس ماده ۲ قانون برنامه، رشد اقتصادی ۸ درصد برای کل 
اقتصــاد در نظر گرفته شــده اســت، اما این ارقــام برای بخش 
حمل ونقــل و انبــارداری 10 درصد و برای بخش ســاختمان ۹ 
درصد اســت که هدفگذاری و کلیه برنامه ها و تلاش ما در این 
وزارتخانــه بر تحقق اهداف در نظر گرفته شــده متمرکز شــده 

است.
تأکید مقام عالی وزارت بر اجرای دقیق تکالیف برنامه هفتم، 
بر اهمیــت مأموریت معاونت برنامه ریــزی و مدیریت منابع 
به عنــوان متولی برنامه ریزی در وزارت خانه افزوده اســت. به 
جهت اهمیت موضوع و پیگیری روند اجرای برنامه، مترادف 
و متناســب بــا مــاده 11۸ قانــون برنامــه هفتــم، با ابــلاغ مقام 

عالی وزارت شــورای راهبری برنامه هفتم پیشــرفت در سطح 
وزارت خانه تشکیل شد.

شورای راهبری برنامه هفتم پیشرفت  
شــورای راهبری برنامه هفتم پیشــرفت جهت نظارت و رصد 
دقیــق اجــرای احــکام برنامــه، هماهنگــی بیــن معاونت ها و 
بخش های تابعه وزارتخانه و شناسایی موانع اجرایی تأسیس 
شــده اســت. این شــورا همچنین وظیفه تصویب گزارش های 
عملکــردی و بــرش برنامه هــای ســالانه و اطمینــان از تحقق 
ســنجه های عملکــردی مندرج در برنامــه را بر عهــده دارد. با 
توجه به اینکه گزارش های این شــورا در جلســات شــورایعالی 
راهبــری قانــون برنامــه هفتم، به ریاســت معــاون اول رئیس 
جمهــور، ارایه می شــود، صحــت و دقت گزارشــات از اهمیت 
بســیار بالایــی برخوردار اســت. مقــام عالــی وزارت بــه عنوان 
رئیس شورا هستند، دبیری شورا بر عهده معاونت برنامه ریزی 
و مدیریــت منابــع بــوده و معاونیــن و رؤســای ســازمان ها و 
شرکت های تابعه وزارتخانه که تکالیفی در برنامه هفتم دارند، 
توســط مقــام عالــی وزارت بــه عنــوان اعضای شــورا منصوب 

شــده اند. جلســات آن به صــورت ماهانــه برگــزار می شــود و 
مصوبات آن لازم الاجرا است. علاوه بر این، جهت پایش و غنا 
بخشی به موضوعات مطرح شده در شورای راهبری کمیته ای 
به نام  "کمیته پایش " ذیل شــورای راهبری تشــکیل گردیده و 
هر 1۵ روز یکبار تشکیل جلسه داده و موضوعات قابل بحث در 
شــورای راهبری را تهیه و تنظیم می نماید. اعضای این کمیته 
معاونین و مدیران مرتبط با برنامه ریزی معاونت ها شرکت ها 
و ســازمان ها می باشند. متولی اداره کمیته پایش نیز معاونت 

برنامه ریزی و مدیریت منابع است.

چگونه از پیشــرفت اجرای برنامه اطمینان حاصل   
می شود؟

حتماً مســتحضرید اجرای هر برنامه ای نیاز به توان و الزامات 
اجرایی خاصی دارد، در شورای راهبری برنامه هفتم، سعی بر 
آن اســت که با بهره گیری از امکانات موجود بیشــترین درصد 
تحقق برنامه صورت پذیرد و البته اگر اجرای برنامه ای نیاز به 
امکانات، اعتبارات و یا اختیارات بیشــتری داشــته باشــد حتماً 
مورد پیگیری از مراجع درون ســازمانی و یا برون سازمانی قرار 
خواهد گرفت. ســازمان برنامه و بودجه نیز برای پایش دقیق، 
روند اجرای برنامه به صورت مســتمر ســامانه نظــارت برنامه 
را معرفــی نموده اســت کــه همــکاران معاونــت در تعامل با 
ســازمان برنامه و بودجه کشــور و زیربخش های تابعه در حال 
تکمیل اطلاعات مورد درخواســت و تدوین گزارش های اولیه 
هستند. اعضای شورا مســئول تهیه و ارائه گزارش های ماهانه 
و شــش ماهه بــه شــورای عالی راهبــری برنامه هفتم هســتند. 
صحت و دقت این گزارش ها نیز بر عهده اعضای شورا است.

آیا مصوبات شورا ضمانت اجرایی دارند؟  
بله قطعــاً، مصوبات شــورای راهبری برنامه هفتم در ســطح 
بخش هــای  تمــام  قطعــاً  و  هســتند  لازم الاجــرا  وزارتخانــه 
وزارتخانــه نهایــت تلاش خــود را بر اجــرای مصوبات و تحقق 
اهــداف برنامــه بــه کار خواهنــد بســت. اجــرای برنامــه هفتم 
پیشرفت وظیفه ای ملی و راهبردی است که نیازمند همکاری 
و تعامل درون بخشی و بین بخشی است. امیدوارم با پرهیز از 
تشتت آرا و ارتقای همگرایی سازمانی و بهره گیری امکانات در 
دســترس و خرد جمعی گام های بلندی را در جهت سرآمدی 

بیش از پیش ایران اسلامی عزیز برداریم.

اخبــار کوتاه

پیش فروش بلیت قطار های مسافری 
دی ماه آغاز شد

     پیــش فــروش بلیت بــرای بازه زمانــی دی ماه در کلیه 
محور ها )مسیر های رفت تا تاریخ ۳0 دی و مسیر های 
برگشــت تا یکــم بهمــن(، از طریــق ســکو های مجاز 

فروش اینترنتی بلیت آغاز شد.
پیش فروش حضوری بلیت های این بازه زمانی نیز، 
از ســاعت 10 تا 1۲   امروز دوشنبه ۲۶ آذر ماه، از طریق 

مراکز مجاز فروش حضوری انجام خواهد شد.
لازم به ذکر است از ساعت 1۲ امروز به بعد، به صورت همزمان پیش فروش 
ادامه خواهد داشــت. هموطنان برای کســب اطلاعــات بیش تر می توانند به 
صورت شبانه روزی با سامانه اطلاع رسانی راه آهن به شماره 0۲1۵1۴۹ تماس 

بگیرند یا به پایگاه اینترنتی www.rai.ir مراجعه کنند.

 شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( 
 به پویش کاهش دو درجه ای 

دما پیوست
    رئیــس هیئت مدیــره و مدیرعامل از خانــواده ی بزرگ 
شــهر فرودگاهی خواست با پیوســتن به این پویش به 

مدیریت مصرف انرژی کمک کنند.
در راســتای بحــث ناترازی انرژی و به منظور اســتقبال 
از پویــش »دو درجه کمتر«، ســعید چلنــدری، رئیس 
هیئــت مدیره و مدیرعامــل از خانواده ی بزرگ شــهر 
فرودگاهی خواست با پیوستن به این پویش به مدیریت مصرف انرژی کمک 
کننــد. وی گفت:  "از تک تک همکارانم خواهشــمندم با کاهــش دو درجه ای 
دما در محیط زندگی، ضمن عمل به مسئولیت اجتماعی خود، کمک کنند 
تا هموطنانمان در اقصی نقاط کشور عزیزمان ایران، زمستان خوبی را پشت 
سر بگذارند.  " چلندری افزود: با توجه به برودت هوا و لزوم مدیریت مصرف 
انــرژی، دمای تمام ســاختمان های شــهر فرودگاهی شــامل ســاختمان های 

اداری، کارگاه ها و ترمینال ها حداقل دو درجه کاهش خواهد یافت.
مدیرعامل شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( گفت: همچنین تعدیل 
روشــنایی، خاموش کــردن حداکثری چراغ ها و اســتفاده از نــور روز به ویژه در 
ســاختمان های اداری، در کنار خاموشــی تمامی لامپ ها و وســایل برقی غیر 
ضــرور در پایــان ســاعات کاری در دســتور کار همکاران شــهر فرودگاهی امام 

خمینی)ره( قرار دارد.

مدیر بنادر و دریانوردی آبادان خبر داد؛

تمهیدات بندر آبادان برای 
فعال سازی خط اروندکنار - کویت

      مدیــر بنــادر و دریانــوردی آبــادان اعــلام کــرد: بــرای 
راه اندازی خط دریایی ایران - کویت یک فروند کشتی 
مســافری در اســکله بندر اروندکنار پهلوگیــری کرده و 

آماده ارائه تسهیلات و خدمات مسافری است.
کامبیــز مالکــی زاده در این بــاره توضیــح داد: با هدف 
استفاده از تمام ظرفیت های اقتصادی بندر اروندکنار، 
علاوه بر انجام صادرات و واردات، شرایط استقرار کشتی مسافری در این بندر 
مهیا شده است. مالکی زاده با بیان اینکه ظرفیت مسافری این کشتی ۳00 نفر 
اســت، افزود: ســفر دریایی از بندر اروندکنار ســفر دریایی به کویت، ۶۵ مایلی 
دریایی است که در مقایسه با سایر بنادر، هزینه سوخت و استهلاک شناور کمتر 
خواهد بــود. مدیر بنادر و دریانوردی آبادان اضافه کرد: ســاخت و بره برداری 
از ســالن مسافری در بندر اروندکنار از دیگر اهداف سازمان بنادر و دریانوردی 

است.

پرونده های حقوقی راه وشهرسازی 
کهگیلویه و بویراحمد پیگیری شد

       پرونده هــای حقوقــی راه و شهرســازی کهگیلویــه و 
بویراحمــد بــا حضور مدیــرکل حقوقی ســازمان ملی 

زمین و مسکن بررسی و تعیین تکلیف شد.
طــی نشســت حقوقی مدیــرکل دفتــر امــور حقوقی و 
قرارداد های سازمان ملی زمین ومسکن با کارشناسان 
و مشاوران حقوقی اداره کل راه و شهرسازی استان و با 
حضور سرپرســت اداره کل و معاونــت املاک و حقوقی، پرونده های حقوقی 
این اداره کل مورد بررسی قرار گرفتند. گفتنی است در این جلسه موضوعات 
حقوقی و پرونده های مهم در جریان رســیدگی در محاکم قضایی علیه اداره 

کل مطرح و در خصوص روند انجام کار تصمیم های لازم اتخاذ شد.
در پایان این جلســه با توجه به عملکرد معاونت املاک حقوقی و همچنین 
رئیــس و کارشناســان حقوقــی در این بخش، بــا اهدای لوح ســپاس از طرف 
مدیرکل امور حقوقی و قرارداد های سازمان ملی زمین و مسکن تقدیر و تشکر 

به عمل آمد.

مدیرکل بهزیستی استان بوشهر:

حساب ۱۰۰ حضرت امام)ره( نقطه 
عطف توانمندسازی نیازمندان است 
     در همایــش ملــی حســاب 100 امــام)ره( که به میزبانی 
بنیــاد مســکن اســتان بوشــهر برگــزار شــد، عزیزنــژاد 
مدیرکل بهزیســتی استان بوشهر، ضمن تشکر از نگاه 
بلنــد و دور اندیــش حضــرت امام رحمــه الله علیه به 
محرومین، حســاب 100 حضرت امام را نقطه عطفی 
در جهــت توانمندســازی محرومیــن و نیازمنــدان در 
بخش مسکن دانست و این حرکت ارزشمند را تبلور و نماد خدمت مخلصانه 
به عزیزان محروم یاد کرد. مدیرکل بهزیســتی اســتان بوشــهر گفــت: در این 
مراســم مقــرر گردید به همت بلند خیــر بزرگوار حاج اکبــر ابراهیمی تمامی 
خانوار های دارای شش معلول فاقد مسکن، در سطح استان بوشهر خانه دار 
و به خانوار های دارای حداقل سه معلول به بالا کارت خرید اعتباری ماهیانه 
به ارزش یک میلیون و ششــصد هــزار تومان اهدا گردد. گفتنی اســت در این 

مراسم با اهداء تندیس از مدیرکل بهزیستی استان بوشهر قدردانی شد.

 

مدیرکل دفتر توسعه مهندسی ساختمان خبر داد:

ثبت نام بیش از ۳ هزار نفر در 
انتخابات هیأت مدیره سازمان 

نظام مهندسی
      لهون اسدی مدیر کل دفتر توسعه مهندسی ساختمان 
و رئیس دستگاه نظارت دهمین دوره انتخابات هیئت 
مدیــره ســازمان های نظــام مهندســی ســاختمان در 
و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  خبرنــگار  بــا  گفت وگــو 
شهرســازی از برگزاری دهمین دوره در دی ماه جاری 
در سراســر کشــور خبــر داد. رئیس دســتگاه نظارت بر 
دهمین دوره انتخابات سازمان های نظام مهندسی ساختمان با بیان اینکه در 
مجمــوع در تمامی اســتان های کشــور ۳ هــزار و ۴1 نفر در ۷ رشــته معماری، 
عمــران، تأسیســات مکانیکــی، تأسیســات برقــی، نقشــه برداری، ترافیــک و 
شهرســازی ثبت نام کردنــد از تکمیل پرونده ۲ هزار و ۴1۶ نفر توســط هیئت 
اجرایــی انتخابــات خبر داد. اســدی گفت: هــم اکنون ۲ هزار و 1۲1 نفر توســط 
هیأت های اجرای و نظارت استان ها و دستگاه نظارت کشور تأیید نهایی شدند 
که ۳۹۹ نفر آن ها در رشــته معماری، 10۲۹ نفر در رشــته عمــران، 1۹۴ نفر در 
رشته تأسیسات مکانیکی، ۲۶۶ نفر در رشته تأسیسات برقی، 10۷ نفر در رشته 

نقشه برداری، ۴۳ نفر در رشته ترافیک و ۸۳ نفر در رشته شهرسازی هستند.
وی بار دیگر از جامعه مهندسی خواست تا با حضور حداکثری در این دوره از 
انتخابات هیئت مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان ها مشارکت 
داشــته باشــند تا بدین طریق با انتخاب افراد اصلح در ارتقای ســاخت و ساز 

نقش آفرینی کنند.

Road.housing
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مدیــر کل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان 
عمرانــی  پروژه هــای  بررســی  نشســت  در  هرمــزگان 
 10 بهره بــرداری  و  تکمیــل  از  بندرلنگــه،  شهرســتان 
کیلومتر از پروژه بهســازی قطعــه دوم محور بندرلنگه_

پارسیان تا دهه فجر امسال خبر داد.
شهرســتان  عمرانــی  پروژه هــای  بررســی  نشســت  در 
بندرلنگــه که بــا حضــور احمد جبــاری نماینــده مردم 
غــرب اســتان هرمــزگان در مجلــس شــورای اســلامی، 
فــوأد مــرادزاده فرمانــدار شهرســتان بندرلنگه، حجت 
الاســلام علــی اکبــر کیخا امــام جمعه بندرلنگه، شــیخ 
مسعود راهبر امام جمعه اهل سنت بندرلنگه، عباس 
شــرفی مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
هرمزگان و برخی مدیران و مســئولان اســتانی در محل 
فرمانداری این شهرستان برگزار شد، آخرین وضعیت 
محور های مواصلاتی شهرســتان بندرلنگه و پروژه های 
در دســت احــداث تشــریح و نیاز هــا و الزامــات تکمیل 

آن ها مطرح و پیگیری شد.

نقــل  و  حمــل  و  راهــداری  کل  مدیــر  شــرفی  عبــاس 
جاده ای اســتان هرمزگان گفت: ایمن ســازی و توســعه 
جاده های مواصلاتی از عوامــل کلیدی رونق اقتصادی 
در هر منطقه محســوب می شود که بر همین اساس در 
شهرســتان بندرلنگــه پروژه هــای راه متعــددی در حال 
اجــرا و در دســت اقدام اســت کــه زیرســازی و تعریض 
آبرو های قطعه اول محور بندرلنگه_پارســیان، احداث 
مســیر واریانــت محــور دژگان_پــدل، عملیــات تکمیل 
بندرلنگه_پارســیان،  محــور  دوم  قطعــه  بهســازی 
بهســازی و تعریــض پدل_لمــزان، لکه گیــری و روکش 
آســفالت محور بندرلنگه_بســتک، احداث راه چیروئیه 
و  مهــران  بخــش  راهدارخانــه  احــداث  _بندرمقــام، 
اداره کل  از پروژه هــای  راهدارخانــه بالعســکر بخشــی 
راهــداری و حمــل و نقل جاده ای اســتان هرمــزگان در 

شهرستان بندرلنگه است.
شــرفی اضافه کــرد: بهســازی محــور پرتــردد بندرلنگه 
بــه پارســیان بــا هــدف افزایــش ایمنــی تــردد و کاهش 

تصادفــات جــاده ای پــس از انجــام فرآینــد مطالعات 
در دو قطعــه در حــال اجراســت کــه عملیــات اجرایــی 
محــور  اول  قطعــه  آبرو هــای  تعریــض  و  زیرســازی 
بندرلنگه_پارسیان به طول ۲0 کیلومتر دارای پیشرفت 
محــور  دوم  قطعــه  بهســازی  عملیــات  و  درصــد   ۴0
تــا  جبــری  روســتای  محــدوده  در  بندرلنگه_پارســیان 
رســتاق به طــول 1۴ کیلومتر دارای پیشــرفت ۴۹ درصد 
است که 10 کیلومتر از آن در حال آسفالت و تا دهه فجر 

امسال به بهره برداری خواهد رسید.
و  حمــل  و  راهــداری  کل  مدیــر  اســت؛  ذکــر  شــایان 
از  همــراه  هئیــت  و  هرمــزگان  اســتان  جــاده ای  نقــل 
بندرلنگــه_ محــور  اول  قطعــه  اجرایــی  عملیــات 
پارســیان و ایمن ســازی محــور بندرعباس_بندرخمیــر 
شامل شانه ســازی و اصلاح شیب شیروانی در محدوده 
روســتای گچین به طول 1۵ کیلومتر که 1۲ کیلومتر از آن 
انجام شــده اســت بازدید و روند اجرایی این دو پروژه را 

بررسی و ارزیابی کردند.

تا دهه فجر امسال آماده انجام می شود؛

بهره برداری از ۱۰ کیلومتر از پروژه بهسازی قطعه دوم محور 
بندرلنگه_پارسیان

هرمزگان

با حضور نمایندگانی از وزارت نیرو، سازمان برنامه 
و بودجه، بانک مرکزی و وزارت راه و شهرسازی؛

پیش جلسه نوزدهمین 
جلسه شورای عالی مسکن 

برگزار شد

با تصمیم کارگروه مواقع اضطرار آلودگی هوا؛

برگزاری هشتمین 
نمایشگاه حمل و نقل به 

زمان دیگری موکول شد

 اتصال هوایی اصفهان
  و بندرعباس با

 پرواز های »هما«

با حضور مســعود بیات منش سرپرست معاونت مسکن و ساختمان، 
حبیب اله طاهرخانی مشــاور مســکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
و دیگــر مســئولان حــوزه معاونــت مســکن و ســاختمان، پیش جلســه 
نوزدهمین جلســه شــورای عالی مسکن که نخســتین جلسه در دولت 

چهاردهم به شمار می رود در ساختمان دادمان برگزار شد.
 در ایــن نشســت با حضور نمایندگانــی از وزارت نیرو، ســازمان برنامه 
و بودجــه، بانــک مرکــزی، موضوعاتــی کــه مقــرر اســت تا در شــورای 
عالــی مســکن در حضور رئیس جمهــور مطرح و به تصویب برســد با 
حضور دســتگاه های تأثیرگذار، پس از بحث و بررســی و انجام کار های 
کارشناســی روی مفــاد مصوبــات تأیید شــد تا پــس از ارائه در شــورای 
عالی و تأیید از ســوی رئیس جمهور به عنوان مصوبات شــورای عالی 
مســکن، ابــلاغ شــود و ضمانــت اجرایی لازم را از ســوی دســتگاه های 

مرتبط داشته باشد.
 بــه گفتــه بیات منــش، رویکــرد کلــی ایــن اســت کــه در شــورای عالی 
مســکن با حضــور رئیس جمهــور از ظرفیت مصوبات این شــورا برای 
حل مشــکلات موجود و تســریع در تحقق تعهدات دولت با ایجاد هم 

افزایی بین دستگاهی بهره گیری لازم شود.

هشتمین نمایشگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابسته که مقرر بود 
در روز های ۲۵ لغایت ۲۷ آذرماه در مصلی امام خمینی)ره( برگزار شود؛ 
بــا اعــلام مصوبه کارگروه شــرایط اضطــرار آلودگی هوا؛ به زمــان دیگری 

موکول شد.
در مصوبــه کارگــروه شــرایط اضطــرار آلودگــی هوا کــه از ســوی معاونت 
هماهنگی امور عمرانی اســتانداری تهران ابلاغ شده؛ به پیش بینی اداره 
کل هواشناسی استان تهران مبنی بر تداوم سرما و برودت هوا تا پایان روز 
یکشنبه ۲۵ آذر 1۴0۳ و پیشگیری از انباشت آلاینده ها طی روز های آتی با 
توجه به شــروع پایداری جوی از روز دوشــنبه ۲۶ آذر 1۴0۳ اشاره شده و به 
منظور حفظ سلامت مردم و کاهش مواجهه گروه های حساس و پرخطر 

محدودیت هایی اعلام شده است.
از جمله این موارد ممنوعیت برگزاری هرگونه نمایشگاه طی هفته جاری 
در شهر تهران است که به سازمان توسعه تجارت وزارت صمت به عنوان 

یکی از دستگاه های مسئول اجرای این مصوبه؛ ابلاغ شده است.
لذا ضمــن تقدیر از زحمــات تمامی شــرکت کنندگان و دســت اندرکاران 
در نمایشــگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع وابســته؛ به منظور اجرای 
مصوبــه کارگــروه شــرایط اضطرار آلودگــی هوا و ضرورت حفظ ســلامت 

مردم؛ برپایی این نمایشگاه به تعویق و به زمان دیگری موکول شد.

پرواز هــای هواپیمایــی جمهــوری اســلامی ایــران )همــا( از فــرودگاه 
اصفهــان به مقصد بندرعباس و برعکس از نیمه آذرماه 1۴0۳ مجدد 

از سر گرفته شد.
پرواز های مســیر بندرعباس به اصفهان در روز های شنبه و چهارشنبه 
هــر هفته انجام می شــود. همچنین پرواز های اصفهــان به بندرعباس 

در روز های یکشنبه و پنجشنبه صورت می گیرد.
براســاس برنامه ریــزی انجام شــده پرواز های بندرعبــاس به اصفهان 
با شــماره پرواز ۳۳۸۳ در روز های شــنبه ســاعت 11: 1۵ و چهارشــنبه 

ساعت 1۵: ۵۵ انجام می شود.
پرواز های اصفهان به بندرعباس نیز با شماره پرواز ۳۳۸۲ در روز های 

یکشنبه ساعت ۹: ۳0 و پنجشنبه ساعت ۹: ۳۵ برقرار است.
خریــداران بلیت این پــرواز می توانند برای تهیه بلیت به دفاتر فروش 
هما، ســایت ایران ایــر به نشــانی www.iranair.com مراجعــه و یا با 
شماره تلفن 0۲1۴۶۶۲1۸۸۸ دفتر فروش تلفنی تماس حاصل کنند.

در حــال حاضر هواپیمایی جمهوری اســلامی ایــران )هما( از فرودگاه 
اصفهان به مقاصد تهران، بندرعباس و کویت پرواز می کند.

مسکن نمایشگاه هواپیمایی
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یادداشت اخبــار  

ذخیره سازی و آمادگی کامل 
سوخترسانی مطلوب زمستانی در 

منطقه کهگیلویه و بویراحمد
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کهگیلویه و 
بویراحمــد از آمادگی کامل این شــرکت برای تأمین ســوخت 

زمستانی بخش های مختلف خبر داد.
بــه گــزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی 
منطقــه کهگیلویــه وبویراحمدمدیــر منطقه از فروشــندگیهای نفت 
سفید شهری بازدید وتاییدنمودکه سوخت مورد نیاز مناطق عشایری 

و روستایی استان تأمین و ارسال گردید .
ســالار خشــایی مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
کهگیلویــه و بویراحمــد بــا اشــاره بــه عملکــرد مطلــوب شــرکت در 
تأمین و توزیع به موقــع فرآورده های نفتی اظهار کرد: با برنامه ریزی 
و نیازســنجی دقیــق بــه عمــل آمــده، ســوخت مورد نیــاز اســتان به 
ویــژه مناطق ســخت گذر بــه حدکافی ذخیره ســازی گردیــد و جهت 
سوخت رســانی زمســتانی تا دورافتاده ترین و ســخت گذرترین نقاط 
استان آمادگی کامل و هیچ گونه نگرانی و کمبود سوختی وجود ندارد.

مهنــدس خشــایی تصریــح کــرد: تأمین ســوخت مــورد نیاز اســتان 
تجلی همت و تلاش های شــبانه روزی مجموع خدوم شرکت اعم از 
مسئولین و کارکنان شــرکت، جایگاه های عرضه سوخت، شرکت هاو 
رانندگان حمــل  و نقل فرآورده های نفتی و عاملان فروش به منظور 
انجام تکلیف شــرعی و دینی و رضایت خداوند متعال و شــهروندان 
شــریف اســت و بــه توجه بــه  فرا رســیدن فصل ســرما  شــرکت ملی 
پخــش فرآورده هــای نفتی اســتان در حالت آماده بــاش کامل برای 

سوخت رسانی مطلوب به مردم شریف هستند
مدیر منطقه کهگیلویه و بویراحمد  با تاکید به وسعت جغرافیایی و 
عدم اتصال استان به خطوط انتقال فرآورده های نفتی افزود: با توجه 
به شــرایط آب وهوایی و موقعیت جغرافیایی اســتان، تأمین و توزیع 
ســوخت مناطق ســخت گذر، مرزی و سردسیر اســتان از اولویت های 
اصلی و فعالیت شــرکت با شــروع فصل ســرما اســت و با تمهیدات 
و هماهنگی های انجام شــده، ســوخت مورد نیاز ارســال و بحمدالله 
ذخیره ســازی مناسب ســوخت در انبار نفت شــرکت صورت گرفته و 
مشــکلی در خصوص تامین سوخت زمســتانی وجود ندارد وبا توجه 
به شــرایط جوی آب و هوایی در فصل ســرما می بایست دستگاه ها و 
سازمان های متولی زیرساخت های لازم را جهت ارسال سوخت مورد 

نیاز انجام دهند.

مدیرکل صمت استان خبر داد:

وصول بیش از ۴۹۰ میلیارد تومان 
حقوق دولتی معادن در فارس

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت فارس از وصول بیش از ۴۹0 
میلیــارد تومان حقوق دولتی معادن این اســتان طی ۸ ماهه 

سال جاری خبر داد.
نشســت شــورای هم خانــواده صنعــت، معــدن و تجــارت فــارس با 
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت به منظور بررسی مسائل 
و مشــکلات بخــش صنایع معدنــی و اتخاذ تصمیمــات لازم در این 

خصوص در شیراز برگزار شد.
مدیــرکل صنعــت، معدت و تجــارت اســتان فارس در این نشســت 
بــه حقوق دولتی وصولی از معادن اســتان فارس اشــاره کرد و افزود: 
حقــوق دولتی وصولی ۸ ماهه ســال جــاری )1۴0۳( به میــزان ۴۹۶0 

میلیارد ریال است.
حمیدرضا ایزدی گفت: فــارس به دلیل وجود ذخایره معدنی قابل 
توجــه و تنــوع مواد معدنــی، بخش معــدن و فرآوری مــواد معدنی 

همواره در مسیر توسعه اقتصادی استان و کشور قرار گرفته است.
مدیــرکل صمت فارس افــزود: فعالیت های معدنــی در فارس طی 
سال های اخیر رونق قابل توجهی داشته است، به نحوی که هم اینک 
در نقــاط مختلــف اســتان فعالیت هــای معدنــی شــامل اکتشــاف و 
استخراج از سوی بخش های دولتی و خصوصی در حال انجام است.

وی با بیان اینکــه برنامه ریزی و هدف گذاری در بخش معدن مبتنی 
بر توســعه و ایجاد صنایع معدنی و جلوگیری از خام فروشی و انجام 
فرآوری با تکنولوژی روز دنیاســت، بیان کرد: زیربنای توســعه معدن 
و صنایع معدنی اکتشاف است و در این زمینه اقدامات خوبی انجام 

شده است.
مدیــرکل صنعت، معــدن و تجارت فارس با تصریــح اینکه ۳۷ نوع 
ماده معدنی در اســتان شناسایی شده اســت، گفت: از این میزان ۲۵ 
نوع ماده معدنی در حال برداشت است و شناسایی اولیه بیش از 1۵ 
نوع ماده معدنی دیگردر حال انجام است که با تکمیل فعالیت های 

اکتشافی به مرحله استخراج خواهند رسید.
 وی با اشــاره به اینکه اســتان فارس از نظر میزان استخراج واقعی در 
سال 1۴0۲ بعداز کرمان و یزد رتبه ۳ کشوری را در اختیار دارد، اضافه 
کــرد: در حال حاضر بیــش از ۷00  پروانه بهره برداری با ذخیره افزون 
بر ۴.۳ میلیارد تن و با اســتخراج ۵۳ میلیون تن در ســال، بیش از 10 
هزار شغل ایجاد کرده است. ایزدی افزود: عمده مواد معدنی استان 
نیز شــامل ســنگ های تزئینی، انواع خاک های نسوز و صنعتی، مواد 
معدنــی فلــزی شــامل ســرب و روی و ســنگ آهن، منگنــز، مصالح 

ساختمانی شامل سنگ آهک، سنگ گچ، شن و ماسه و مارن است.
علی قلی زاده، مدیرکل دفتر صنایع معدنی و جانشــین معاون امور 
معــادن و صنایــع معدنــی وزارت صمت نیز در این جلســه گفت: با 
توجــه بــه توانمندی ها و ظرفیت های بخش معدن اســتان توســعه 

صنایع معدنی از جمله اهداف اصلی وزارت صمت است.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام:

مصرف انرژی در ایران چندین برابر 
متوسط جهانی است 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام گفت: شدت 
مصرف انرژی در ایران چندین برابر متوسط جهانی است و اگر 
این مصرف به بخش های مولد اقتصادی برسد جای خوشحالی دارد، 
اما متأســفانه این رشــد، مصــروف نیازهای روزمره خانگــی و تجاری 

می شود که باعث افزایش ناترازی در کشور شده است.
»ولــی الله ناصــری« در دیــدار بــا مدیــرکل دیوان محاســبات اســتان 
خاطرنشــان کرد: یکی از راهکارهای مقابله با ناترازی انرژی استفاده 
از ظرفیت نیروگاه های خورشیدی است و استان ما ظرفیت مناسبی 

برای ساخت این نیروگاه ها دارد.
وی تصریح کرد: در حوزه ســاخت نیروگاه های خورشــیدی کوچک و 
بزرگ رشد بسیار خوبی داشتیم و برای محرومیت زدایی تاکنون ۴00 
نیروگاه خورشــیدی ۵ کیلوواتی برای جامعه تحت پوشش نهادهای 
حمایتی ساخته شده و انتظار می رود این عدد به ۳ هزار نیروگاه برسد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع برق اســتان ایلام، ناصری با 
اشــاره به اینکه ۵0 درصد بار اســتان با هوشمندســازی لوازم اندازه گیری 
تحــت کنترل اســت، تصریح کــرد: تمامی لــوازم اندازه گیری مشــترکان 

کشاورزی، اداری و تجاری هوشمند شده است.
رئیس هیئت مدیره صنعت برق استان اشاره کرد: سه سال است موفق 

به کسب نمره مقبول در حوزه صورت های مالی از سوی توانیر شده ایم.
وی با اشــاره به جذب ســرمایه گذار برای اصلاح سیستم روشنایی معابر 
و اســتفاده از لامپ های LED اظهار کرد: قرارداد ۴۴ هزار شــعله منعقد 
شده و نه تنها ریالی از سرمایه استان خارج نکردیم بلکه تا حدود زیادی از 

مصرف برق جلوگیری کردیم.
مدیرعامل شرکت برق استان ایلام ادامه داد: چه در حوزه انرژی و چه در 
حوزه انشعاب عزم مسئولان بر این است که خدمات را در صنعت برق 
با وجود اینکه تنها ۵ درصد از هزینه آن دریافت می شود به صورت پایدار 

به مردم ارائه شود.

اقتصاد استاندار گیلان:

  آینده سازان این سرزمین
پرورده فرهنگ ایثار هستند

اســتاندار گیــلان بــا بیــان اینکــه پایــداری نظــام 
مقــدس جمهــوری اســلامی مدیــون و مرهــون 
خون شــهدا و اســتقامت مادران و همسران آنان 
اســت،گفت: آینده ســازان این مرزو بوم بواســطه 
این جانفشــانی ها پرورده فرهنگ ایثار و مقاومت 
هســتند و هیچکــس نمی توانــد مانــع از انتقــال 

فرهنگ ایثار به نسل نو شود.
هادی حق شناس روز یکشنبه در همایش تجلیل 
از مادران و همسران شهدا که به مناسبت سالروز 
شــهادت حضرت ام البنین در رشــت برگزار شد، 
اظهار کرد: شهدا باعث استحکام و استقلال نظام 
مقدس جمهوری اســلامی شــدند و از سوی دیگر 
فداکاری مادران و همســران شــهدا نیز باعث شد 

که کشور از چنگال بیگانگان در امان بماند.
نماینده عالی دولت در گیلان افزود: گرچه همواره 
مادران و همســران شــهدا در جنگ نرم دشمنان 
مــورد حملــه قــرار می گیرنــد؛ امــا آنــان تجســم 
دین داری و اخلاص هســتند که فداکاری هایشــان 
مثال زدنی و ستودنی است؛ البته دشمنان سعی 
دارنــد کــه از گســترش فرهنــگ ایثــار و مقاومــت 
در جامعــه و همچنیــن بیــن آینده ســازان کشــور 
جلوگیری کنند و برای رســیدن به اهــداف خود از 
تمامــی فتنه ها برای این کار اســتفاده می کنند اما 

همیشه در این اقدام مایوس شده اند.
حق شــناس بیان کرد: بــا توجه بــه اینکه جامعه 
ایثارگــری شــهدا حــق بزرگــی برگــردن همــه مــا 
دارند، باید برای رضایتمندی آنان از هیچ تلاشی 
دریــغ نشــود؛ در این راســتا یکــی از اهــداف مهم 
دولــت کنونــی نیز برطــرف کردن مشــکلات آنان 
 بــه خصوص مشــکل مســکن و اشــتغال خانواده

 شهدا است.
استاندار گیلان در بخش دیگری از سخنان خود به 
برودت ســرما و رعایت مصرف انرژی نیز اشاره و 
خاطرنشان کرد: با پیوستن به پویش ۲ درجه کمتر 

و مصــرف بهینــه انرژی شــرایطی را مهیا ســازیم 
که ضمن اســتفاده همــه مردم از نعمــت انرژی 
در فصل ســرما، بــا ادامه کار واحدهــای تولیدی و 

کارخانه ها از بیکاری کارگران جلوگیری شود.
اســتاندار گیلان اظهــار کرد: هم اینــک نزدیک به 
100 هــزار نفــر در کارخانه ها و واحدهــای تولیدی 
در اســتان گیــلان فعالیت دارنــد؛ اگــر کارخانه ها 

تعطیل شــوند جامعه و خانواده هــای آنان دچار 
مشــکل می شــوند؛ اما با رعایت صرفه جویی می 
تــوان بر ادامــه فعالیت واحدهــای تولیدی نقش 

موثری داشته باشیم.
مــادران  از  تعــدادی  از  مراســم  ایــن  پایــان  در 
و تجلیــل  گیــلان  اســتان  شــهدای  همســران   و 

 تقدیر شد.

مشکلات فعالین اقتصادی و موانع تولید 
با هم افزایی و همدلی قابل حل است

دبیرشــورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: مشــکلات فعالان اقتصادی و 
موانع تولید با هم افزایی و همدلی فعالان اقتصادی، دستگاه های اجرایی و سازمان 

منطقه آزاد قابل حل است.
رضا مســرور در نشست چندســاعته با فعالین اقتصادی و تولیدکنندگان منطقه آزاد ماکو 
افزود: مردم منطقه آزاد ماکو همیشــه وحدت داشــته و هم دل بــوده اند و اختلاف نظرها 

نباید در توسعه منطقه خلل ایجاد کند.
وی بــا بیــان اینکــه ظرفیت های فــرودگاه ماکو باید تقویت شــود افزود:  افزایــش پروازهای 
فرودگاه ماکو و ایجاد جایگاه ســوخت هواپیما در دســتور کار ســازمان منطقه آزاد ماکو قرار 

گیرد.
مســرور از رایزنی برای برقراری پروازهای کیش ایر خبر داد و بیان داشــت:  راه اندازی کارگو 
در این فرودگاه به واســه موقعیت خاص آن می تواند رونق و شــکوفایی اقتصادی منطقه 

را به ارمغان بیاورد.
دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی محصور شدن منطقه آزاد ماکو را اقدامی مهم 
عنوان کرد و ادامه داد:  عدم اجرای ماده ۶۵ قانون احکام دائمی توسعه کشور در ماکو بسیار 
مشــهود اســت واین موضوع با هماهنگی اســتانداری، فرمانداری و منطقه آزاد تاحدودی 

قابل حل است.

  قوانین مناطق آزاد نباید مورد بی احترامی قرار بگیرد  
مسرور با بیان اینکه قوانین و مقررات مناطق آزاد نباید مورد بی احترامی قرار بگیرد، ادامه 
داد: هر دستگاه اجرایی که برخلاف قانون عمل کرد باید بصورت مکتوب جهت پیگیری در 

مراجع بالادست، توسط مدیران عامل مناطق اعلام شود.
دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با تاکید به اینکه کارگروه رفع موانع تولید باید 
بصورت مرتب در منطقه برگزار شــود اظهار داشــت:  مشــکلات عدم معافیت مالیات بر 

ارزش افزوده باید از طریق نماینده مجلس پیگیری شود.
وی از همراهــی و نگاه وزیر اقتصاد برای رفع موانع تولید و ســرمایه گــذاری در مناطق آزاد 
خبــرداد و گفت:  مشــکلات و مســائل گمرک بــازرگان را با رئیس کل گمرک کشــور مطرح 

خواهم کرد.
مسرور تشکیل  شورای بانک ها و شورای رفع موانع قضایی در منطقه را خواستار شد و گفت: 
تشکیل شورای رفع موانع قضایی پیشنهاد خوبی است و می تواند با کارگروه رفع موانع تولید 

ادغام شود.
دبیرشــورایعالی مناطق آزاد با اشاره به اینکه کشور نیازمند سرمایه گذاری است و رضایت 
سرمایه گذاران شرط مهم است اضافه کرد: اگر سرمایه گذاران راضی نباشند سرمایه گذار 

جدید جذب نخواهد شد.
فعالین اقتصادی منطقه آزاد ماکو نیز در این جلســه عدم اجــرای ماده ۶۵ احکام دائمی 
توســعه کشــور و عدم اجرای مدیریت واحد در منطقه، نبود اتاق بازرگانی، مشکل گمرک 
به ســمت نابودی میرود، عدم تردد خودرو به مرکز اســتان، مالیات بر ارزش افزوده، نبود 
آزمایشگاه با استاندارد گمرکی و مشکل تغییر کاربری از جمله مسائلی بود که در این جلسه 

مطرح گردید.

90 درصد از پروژه های راهداری و حمل و نقل استان  مرکزی تکميل شد

اراک

اکرم یوسفی 
خبرنگار جمله اراک

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی 
در جمــع خبرنــگاران از تکمیل ۹0 درصــد از پروژه های 
نیمه تمام در اســتان خبــرداد و گفت:یکــی از بزرگترین 
پــروژه هــای اجرایــی که مــی تــوان از آن بعنــوان یکی از 
پــروژه هــای شــاخص راهداری در ســطح اســتان نیز یاد 
کــرد، پروژه بزرگ احداث تقاطع غیرهمســطح راهجرد 
در محــدوده تقاطع محور اراک – قم با محور آشــتیان – 
راهجرد است که عملیات احداث آن از سال 1۳۹۸ کلید 
خــورده بــود و در ابتــدای امــر با مشــکلات عدیــده ای از 
جملــه معارضــات تاسیســاتی وســیع بیــن اســتان های 
مرکزی و قم مواجه شــد که با تــلاش همکارانم در حال 

حاضر شاهد پیشرفت ۷0 درصدی این پروژه هستیم. 
مهــرداد جهاني افزود: پروژه بزرگ ارتقای ایمنی و رویه 
آســفالتی محــور اراک - راهجرد با اعتبــاری بالغ بر ۷00  
میلیارد تومان از دیگر پروژه های موفق در سطح استان 
مرکــزی می باشــد  که حدود 65 کیلومتــر از آن در حوزه 
اســتحفاظی استان مرکزی قرار دارد این در حالیست که 
برای ارتقای رویه آســفالتی در این محــور، پنج پیمانکار 
مختلف در قالب پنج قرارداد مجزا، طی یک ســال اخیر 
مشــغول به کار بوده اند و اعتبــار مجموع این قراردادها 

برابر با 54۲ میلیارد تومان می¬باشد.
وی  بــا اشــاره بــه - پــروژه بــزرگ ارتقــای ایمنــی و رویه 
آســفالتی محور اراک – تــوره - بروجرد نیز گفت: در این 
محــور نیــز  به منظــور ارایه خدمــات طلوب بــه کاربران 
بــا  6 قــرارداد مجــزای لکــه گیــری و روکــش آســفالت 
پیمانــکاران بخــش خصوصی منعقد شــده که مجموع 

اعتبارات آن برابر با ۳55 میلیارد تومان می¬باشد .
 مدیــرکل راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان از 
اجــرای پــروژه بــزرگ ارتقــای ایمنــی و رویــه آســفالتی 

آزادراه ســاوه - تهــران با اعتباری  بالغ بــر ۲54  میلیارد 
تومــان خبــر داد و افــزود:در آزادراه ســاوه – تهــران نیــز 
چهــار قــرارداد مجزای ارتقای رویه آســفالتی شــامل دو 
قــرارداد روکــش آســفالت حفاظتی میکروسرفیســینگ 
بــا ۸0 میلیــارد تومــان، یک قــرارداد روکش آســفالت با 
65 میلیــارد تومــان و یــک قــرارداد دیگــر تحــت عنوان 
لکه¬گیــری و روکــش آســفالت بــا ۸0 میلیــارد تومان با 
پیمانکاران بخش خصوصی منعقد شده که در مجموع 
برابــر بــا ۲۲5 میلیــارد تومــان اعتبــار بــرای ایــن چهــار 

قرارداد در نظر گرفته شده است. 
وی اظهــار داشــت:پروژه بــزرگ ارتقــای ایمنــی و رویــه 
آســفالتی محــور ســلفچگان – دلیجــان - اصفهــان بــا 
اعتبــاری بالغ  بر 50۷  میلیارد تومان یکی دیگر از پروژه 
هــای بزرگ و موفق اســتان می باشــد این در حالیســت 

که در این محور بزرگراهی ،ســه قــرارداد مجزا جمعا به 
مبلغ 4۷۷ میلیارد تومان برای ارتقاء رویه آســفالتی این 
محــور با پیمانکاران بخش خصوصی منعقد شــده و در 

حال حاضر 40 درصد پیشرفت فیزیکی دارد. 
کمربنــدی  در  نیوجرســی  نصــب  داد:  ادامــه  جهانــي 
دلیجــان، احیــای روشــنایی کمربنــدی دلیجــان، اجرای 
لکه گیری و روکش آســفالت کمربنــدی دلیجان، اجرای 
شــیب شــیروانی در مســیرهای رفت و برگشــت دلیجان 
– ســلفچگان و دلیجــان – اصفهــان، تعریض، مناســب 
ســازی و ایمن ســازی محدوده ایســت بازرسی دلیجان، 
مناســب سازی و ایمن سازی محدوده پاسگاه پلیس راه 
دلیجــان، احــداث یک باب نمازخانه بیــن راهی، نصب 
انــواع تابلوهــای ایمنــی و اجــرای خط کشــی تمام طول 
مســیرهای رفت و برگشــت این محور از دیگــر اقدامات 

شــاخصی اســت کــه توســط اداره کل راهــداری و حمــل 
و نقــل جــاده ای اســتان مرکــزی در محور ســلفچگان – 
دلیجان – اصفهان با اعتباری بالغ بر ۳0 میلیارد تومان 

برای ارتقای ایمنی آن انجام شده است.  
وی اضافــه کرد:رفــع ۲5 نقطه از ۳۷ نقطــه حادثه خیز 
مصوب اســتان در طي دو سال گذشــته یکي از اقدامات 
شــاخص و اولویت دار اداره کل راهــداری و حمل و نقل 

جاده ای استان مرکزی بوده است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان مرکزی 
تاکیــد کــرد:  ســالانه حــدود ۲00 نقطــه مســتعد حادثــه 
نیز در ســطح شهرســتانها با نصب روشــنایی نقطه ای، 
اصــلاح هندســی، رفع نقــاط پرتگاهی، تعریــض پل ها، 

اجرای واریانت و... ایمن سازی می شود.
هــای  سیاســت  از  دیگــر  یکــي  افــزود:  جهــان  مهــرداد 
ســازماني، بحث نصب نیوجرســی به عنوان وســیله ای 
محافظ و ایمن در سطح راههای کشور مي باشد  این در 
حالیســت که ما نیز درصدد هســتیم در راستای افزایش 
ســطح ایمنــی آزادراههــا و بزرگراههــا از ایــن تجهِــزات 
اســتفاده نماییم اگرچه در برخی جاده های اســتان این 

اقدام انجام شده است.
 وی با بیان اینکه استان مرکزی، جزو پنج استان برتر در 
راستای نهضت ملی آســفالت مي باشد ،گفت: در سال 
جاری ۲۲ هزار تن قیر از محل اعتبارات ملی برای کمک 
به منظور ســاخت پروژه های راهداری وارد استان شد که 
این مهم منجر به پیشــرفت در تکمیــل طرح های نیمه 

تمام شده است. 
جهاني افــزود:در حال حاضر حمل و نقل کالا و مســافر 
اســتان مرکزی در کشــور جایگاه خوبی داشــته و همواره 
در عرصه¬هــای مختلف چه در حمل کالاهای اساســی 
از بنادر جنوب کشــور و چه در جابه¬جایی زوارالحســین 
در ایــام اربعین و زائــران حرم مطهر امــام خمینی)ره( 

همواره خوش درخشیده است.

پلمب ۱۷۰ واحد صنفی یزد به 
دلیل اشتغال غیرمجاز اتباع 

"در گشــت هــای مشــترک 
کارشناسان مرکز بهداشت 
اداره  و  یــزد  شهرســتان 
انتظامــی  نیــروی  اماکــن 
در فصــل پاییز بیــش از50 
درصــد واحدهــای بازدیــد 
شــده بابت اشــتغال اتباع 

غیرمجاز پلمب شدند."
دکتر سیدمحمود واعظ پور 
سرپرســت مرکز بهداشت 

شهرســتان یزد اظهار داشــت: در فصل پاییز کارشناســان بهداشت 
محیط شهرستان یزد طی بازدید مشترک با نمایندگان اداره اماکن 
نیــروی انتظامــی، اداره کار و اداره اتبــاع، 1۷0 واحد صنفی را بخاطر 

اشتغال اتباع غیرمجاز پلمب کردند.
دکتر واعظ پور افزود: ۳۳0 بازدید از واحدهای گزارش شده و مشکوک 
صــورت گرفته اســت که پــس از محرز شــدن تخلف با دســتورمقام 
قضایی 1۷0 واحد پلمب شــد. سرپرست مرکز بهداشت شهرستان 
یزد گفت: بکار گیری اتباع غیرمجاز در واحدها صنفی تخلف است 
) خصوصا که این موارد مرتبط با مراکز تهیه و توزیع مواد غذایی و یا 
سلامتی مردم باشد ( و متصدیان واحدها جهت جلوگیری از اعمال 

قانون و پلمب واحد خود به این موضوع توجه ویژه داشته باشند.
دکتــر واعظ پور از شــهروندان گرامی خواســت؛ در صورت مشــاهده 
هرگونه تخلفات بهداشتی در واحدهای صنفی مراتب را به سامانه 
1۹0 اطلاع دهند تا کارشناســان بهداشــتی در اســرع وقت رســیدگی 

نمایند.

یزد کردستان

32 درصد از نفتگاز مصرفی استان 
کردستان در بخش کشاورزی تامین و 

توزیع می شود
هــای  فــرآورده  پخــش  ملــی  مدیرشــرکت 
نفتــی منطقه کردســتان در دیدار بــا فرماندار 
حســن  معارفــه  ضمــن  قــروه،  شهرســتان 
عســکری نیــا به عنــوان رئیــس ناحیه قــروه ، 
برنامــه هــای منطقــه کردســتان را در ســطح 
این شهرســتان جهت ارائه خدمات مطلوب 
به شــهروندان تبیبن کرد و اظهار داشــت : در 
هشت ماهه نخست ســال جاری بیش از 1۳0 

میلیون لیتر نفتگاز در بخش کشاورزی استان مصرف شده است .
 جهانبخش نوکانی با اشاره به قرا گرفتن شهرستان قروه درمسیر جاده ای ترانزیت از فعال 
بودن 11 جایگاه عرضه فرآورده های نفتی و 5 جایگاه سی ان جی در ناحیه خبرداد و اظهار 
امیدواری کرد : باتعامل و همکاری فرمانداری با پخش منطقه کردستان در راستای سوخت 
رسانی مطلوب ، افزایش زیرساخت های سوخت رسانی ،پیشگیری و مبارزه با عرضه خارج 

ازشبکه فرآورده های نفتی و .... عملکرد مناسبی داشته باشیم.
مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان به شرایط ناحیه قروه از لحاظ 
فعالیتهــای کشــاورزی و وجود صنایع مختلف اشــاره کرد و اظهار داشــت :درهشــت ماهه 
نخســت ســال جاری 1۳0 میلیون لیتر نفتگاز در بخش کشاورزی استان تامین و توزیع شده 

است که این میزان مصرف ۳۲ درصد از مصرف نفتگاز استان را شامل می شود
نوکانــی ســپس از فعالیــت 5100 دســتگاه ادوات کشــاورزی در شهرســتان قــروه خبــر داد 
واظهارداشت دراین مدت 1۹ میلیون لیترنفتگاز در بخش کشاورزی شهرستان مصرف شده 

است
در پایان، فرماندار شهرستان قروه نیز با بیان نظرات و پیشنهادات خود در رابطه با فعالیت 
و اقدامات صورت گرفته از ســوی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان 
بویژه تامین و توزیع سوخت بخش کشاورزی این شهرستان،ارسال و ذخیره سازی سوخت 
روستاها،فعالیت مطلوب مجاری عرضه،و..... از عملکرد شرکت ملی پخش فرآورده های 

نفتی منطقه کردستان تشکر وقدردانی کرد.

حق شناس بیان کرد: با توجه به اینکه جامعه 
ایثارگری شهدا حق بزرگی برگردن همه ما دارند، باید 

برای رضایتمندی آنان از هیچ تلاشی دریغ نشود؛ 
در این راستا یکی از اهداف مهم دولت کنونی نیز 
برطرف کردن مشکلات آنان به خصوص مشکل 

مسکن و اشتغال خانواده شهدا است

شهرستان06

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  حوزه 

ثبتی شهرستان ساری 
برابــر رای شــماره 140۳60۳1000100۳۷۸6 مورخــه 140۳/0۸/۲۹ 
کــه در هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی منطقه یک 
ساری تصرفات مالکانه آقای محمد فرجی فرزند ابراهیم  نسبت به  
ششدانگ اعیانی یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان به مساحت 
۳00.55 متــر مربع از پــلاک 1۲۳4 فرعــی از ۳4۲۷ - اصلی واقع در 
قریه بینجلو بخش یک ثبت ساری خریداری از مالک رسمی پس از 

کسر سهم وقف محرز گردیده است.  
لــذا بــه منظور اطــلاع عمــوم مراتــب  در دو نوبت به فاصلــه 15 روز 
آگهی می شود در  صورتیکه اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی  
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صوت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
شماره کلاسه:140۳/11۸۷
شناسه آگهی: 1۸۳6۸6۷

تاریخ انتشار نوبت اول : 140۳/0۹/11
تاریخ انتشار نوبت دوم : 140۳/0۹/۲6

 یاسر ملکی
رییس  اداره ثبت اسناد و املاک  منطقه یک 
شهرستان ساری



جملــه  ورزشی
مهسا حسینی 

اخبـار
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َّه "سيد اسماعيل اصفيايي شندآبادي" )1368ش(  l  صدور نفت ایران به نحو دور از انتظار 35 درصد کاهش یافت)1354ش( امروز در تقویم: تحويل 45 تا 60 فروند ميراژ 2000 به عراق از سوي فرانسه در اوج جنگ با ايران )1365ش(  l  رحلت فقيه جليل آيت الل

ورزس

لیــگ برتــر فوتســال زنان ایــران کــه روزگاری 
به عنوان ســکوی پیشرفت و رشد برای بانوان 
ورزشــکار کشور شناخته می شــد، این روزها با 
حواشی و مشکلات متعددی دست به گریبان 
اســت. یکــی از ایــن اتفاقــات کــه بــه شــکلی 
عجیــب و باورناپذیــر، صــدر اخبار ورزشــی را 
بــه خــود اختصــاص داد، انحلال تیــم رایزکو 
صفادشــت و ادامه فعالیت ایــن تیم با نامی 
جدید اســت. این ماجــرا که از تخلف آشــکار 
ســازمان لیگ تا ورود حراست وزارت ورزش 
را در پــی داشــته، گویــای وضعیــت بحرانــی 

مدیریتی در ورزش زنان ایران است.

انحلال رسمی تیم؛ تصمیمی 
بدون بازگشت؟

تیــم رایزکو صفادشــت، نماینده ای از اســتان 
تهــران در لیــگ برتــر فوتســال زنــان، پس از 
کســب نتایجی ضعیف در نیم فصل نخســت 
گرفــت.  انحــلال  بــه  تصمیــم  رقابت هــا، 
مســئولان این باشــگاه، کــه تنهــا 6 امتیاز از ۷ 
بازی کســب کرده بودند، معتقــد بودند که با 
ایــن روند، امــکان رقابــت برای کســب مقام 
قهرمانــی وجــود نــدارد. بنابرایــن، تصمیــم 
خــود را به صــورت مکتــوب به هیئــت فوتبال 

اســتان تهران و سازمان لیگ اعلام کردند.
در ظاهــر، ایــن تصمیــم پایــان کار رایزکــو در 
لیــگ برتــر فوتســال زنــان بــود؛ امــا آنچه در 
ادامه رخ داد، نشان داد که انحلال در ورزش 

ایران می تواند آغاز حواشــی جدید باشد.

سازمان لیگ: نامه ای که وجود 
خارجی ندارد

یکی از عجیب ترین ابعاد این ماجرا، واکنش 
ســازمان لیــگ فوتســال بود. بــا وجــود اینکه 
مســئولان رایزکو ادعا می کنند نامه انحلال را 
به سازمان لیگ ارسال کرده اند، این سازمان 
مدعــی اســت کــه هیچ گونــه درخواســتی در 
کارتابــل خود مشــاهده نکــرده اســت. چنین 
ادعایی ســوالات متعــددی را ایجــاد می کند: 
آیــا نامــه انحلال واقعا ارســال نشــده یــا این 
ســازمان بــه عمــد از پذیرش آن ســر بــاز زده 

است؟

تغییر نام و انتقال امتیاز؛ تخلف 
یا تصمیم؟

رایزکــو  تیــم  امتیــاز  انحــلال،  اعــلام  از  پــس 
صفادشــت بــه مجموعــه ایران زمیــن مــلارد 
اولیــن  در  جدیــد،  تیــم  ایــن  شــد.  واگــذار 
دیــدار خــود به مصاف ســایپا رفت؛ امــا نکته 
شــگفت آور این بود که بازیکنــان ایران زمین، 

بدون داشــتن کارت بازی و تنها با کارت ملی 
در مســابقه حاضــر شــدند. در شــرایطی کــه 
صدور کارت بازی برای هر بازیکن از الزامات 
قانونــی شــرکت در مســابقات اســت، چنیــن 
اقدامی نشــان از بی نظمی و تخلف آشکار در 

مدیریت مسابقات دارد.
بــدون  امتیــاز  انتقــال  ایــن  دیگــر،  ســوی  از 
رضایــت و اطلاع هلدینگ رایزکو انجام شــد. 
مســئولان ایــن هلدینــگ ضمن اعتــراض به 
ایــن تصمیــم، شــکایت خــود را به حراســت 

وزارت ورزش و جوانان ارائه کردند.

حراست وارد می شود
بــا افزایــش اعتراضــات و رسانه ای شــدن ایــن 
ماجــرا، حراســت وزارت ورزش به ایــن پرونده 
ورود کــرد. شــکایت رایزکویی ها تنهــا به انتقال 
امتیاز تیــم محدود نمی شــود. آن ها همچنین 
بــدون  بــه بازیکنــان  بــه میــدان دادن  نســبت 
کارت بــازی اعتــراض دارند. این مــوارد، از نگاه 
بسیاری از کارشناسان، نمونه ای بارز از تخلفات 
ســازمان یافته در لیگ برتر فوتســال زنان است 
که می تواند پیامدهای سنگینی برای مسئولان 

سازمان لیگ به همراه داشته باشد.

بازیکنان؛ خانه نشینی  دوگانگی 
یا بازی در تیم جدید

ماجــرا،  ایــن  عجیــب  ابعــاد  از  دیگــر  یکــی 
وضعیــت بازیکنان رایزکو بود. پس از انحلال 
خانه نشــین  بازیکنــان  از  برخــی  تیــم،  ایــن 
شــدند، در حالــی کــه گروهــی دیگــر بــه تیــم 
جالــب  نکتــه  پیوســتند.  مــلارد  ایران زمیــن 
اینجاســت که کارت بازی بازیکنــان همچنان 
و  مانــده  باقــی  رایزکــو  هلدینــگ  اختیــار  در 
همین مســئله باعث شــده که ســازمان لیگ 
قــادر به صــدور کارت جدیــد بــرای بازیکنان 
نباشــد. ایــن وضعیــت، بــاز هــم به ســوالات 
پیرامــون نحــوه مدیریــت لیگ برتر فوتســال 

زنان دامن می زند.

حواشی ادامه دار در سایه 
مدیریت ضعیف

ماجــرای رایزکو صفادشــت، تنها یــک نمونه 
از مشــکلات بزرگ تــر در لیــگ برتر فوتســال 
زنــان اســت. در حالی کــه این لیــگ می تواند 
بستری مناسب برای رشــد و پیشرفت بانوان 
ورزشــکار باشــد، ضعف های مدیریتی و عدم 
نظــارت کافــی، روز بــه روز ایــن عرصــه را به 

می کشاند. حاشیه 
رئیــس  کــه  داده  رخ  حالــی  در  اتفــاق  ایــن 
فدراســیون فوتبــال، مهــدی تاج، در نشســت 
اخیر خود با وزیــر ورزش و جوانان، وضعیت 
توصیــف  مطلــوب  بســیار  را  زنــان  فوتســال 
کرده اســت. این در حالی اســت کــه عملکرد 
لیــگ برتــر فوتســال  فدراســیون، به ویــژه در 
زنان، نشان دهنده چالشی جدی در مدیریت 

و نظارت بر این حوزه است.

گام های بعدی: آیا عدالت برقرار 
می شود؟

شــکایت  و  ورزش  وزارت  حراســت  ورود  بــا 
وضعیــت  تعییــن  کمیتــه  بــه  رایزکویی هــا 
فدراســیون فوتبــال، بــه نظر می رســد کــه این 
پرونــده وارد مرحلــه ای جدی تر شــده اســت. 
پرســش اساســی اینجاســت کــه آیا مســئولان 
ســازمان لیگ و فدراســیون فوتبــال می توانند 
پاســخی قانع کننده بــه این تخلفــات بدهند؟ 
ایــن ماجــرا نیــز ماننــد بســیاری از  یــا اینکــه 
پرونده های مشــابه، بدون نتیجه مشــخص به 

پایان خواهد رسید؟
آنچــه مســلم اســت، ایــن اســت کــه فوتســال 
زنان ایران، چه در ســطح ملی و چه در سطح 
باشگاهی، نیازمند بازنگری اساسی در ساختار 
مدیریتــی و نظارتی خود اســت. عدم توجه به 
ایــن مشــکلات، نه تنها بــه ورزش زنــان، بلکه 
به اعتبار کلی ورزش کشــور آســیب جدی وارد 
می کنــد. روزهایــی کــه بایــد بــه پیشــرفت این 
رشــته بپردازیم، حالا صرف ترمیم زخم های 

ناشی از سوءمدیریت می شود.

 تصویب استقلال
 سازمان لیگ در

 سی ویکمین مجمع
 عمومی فدراسیون

فوتبال

 معرفی اعضای
 جدید کمیته های
 بدوی و استیناف

 انتخابات فدراسیون
فوتبال

ســی ویکمین مجمــع عمومی فدراســیون 
فوتبــال ایــران روز یکشــنبه در مرکــز ملــی 
فوتبال برگزار شد. در این جلسه، تصمیمی 
مهــم دربــاره مالکیــت و جایــگاه ســازمان 
لیــگ برتر اتخاذ شــد که می توانــد تأثیرات 
چشــمگیری بر ســاختار و مدیریت فوتبال 

کشور داشته باشد.
تصمیم اعضای مجمع

بر اســاس توضیحات ارائه شــده در جلسه، 
تعدادی از اعضای مجمع عمومی پیشنهاد 
دادند که ســازمان لیگ برتر به طور کامل از 
مالکیــت فدراســیون فوتبــال خــارج شــود. 
دلیــل ایــن پیشــنهاد، اســتناد به مــدارک و 
مستنداتی بود که نشــان می داد فدراسیون 
فوتبــال به لحاظ حقوقــی هیچ مالکیتی بر 

سازمان لیگ برتر ندارد.
همچنین مشخص شــد که در صورت های 
مالی سال های گذشــته، به اشتباه مالکیت 
فدراســیون نســبت بــه ســازمان لیــگ ذکر 
شده است. این اشتباه که به گفته مسئولان، 
ســهوی بوده، باعث شد که اعضای مجمع 
مأخــوذه،  رأی  از ۸0  رأی  بــا 44  عمومــی 
اســتقلال ســازمان لیــگ را تصویــب کنند. 
بر اســاس این تصمیــم، صورت های مالی 
ســنوات گذشــته باید مطابق این اصلاحیه 

بازبینی و اصلاح شود.
پیامدهای استقلال سازمان لیگ

این تصمیم می تواند تغییرات قابل توجهی 
در ســاختار مدیریتــی فوتبــال ایــران ایجاد 
کنــد. با اســتقلال ســازمان لیگ، ایــن نهاد 
بــه طــور مســتقل در امــور اجرایــی و مالــی 
عمل خواهد کرد و احتمالاً نقش بیشــتری 
ایفــا  فوتبــال  کلان  تصمیم گیری هــای  در 
خواهــد کــرد. از ســوی دیگــر، ایــن تغییــر 
ممکن است زمینه ساز افزایش شفافیت و 
مسئولیت پذیری در مدیریت فوتبال ایران 
شــود. ایــن اصلاحیــه کــه از ســوی اعضای 
مجمع به تصویب رســید، گامی به ســمت 
بازتعریف نقش و مســئولیت های سازمان 
لیگ و فدراسیون فوتبال محسوب می شود 
و نیازمنــد برنامه ریــزی دقیق بــرای اجرای 

درست آن است.

در جلســه اخیر مجمع عمومی فدراســیون 
فوتبــال، اعضای پیشــنهادی هیئت رئیســه 
برای کمیته های بدوی و استیناف انتخابات 
فدراســیون فوتبــال بــا رأی گیــری اعضــای 

مجمع معرفی و انتخاب شدند. 
ایــن کمیته هــا مســئولیت نظــارت بــر روند 
برگزاری انتخابات و رسیدگی به اعتراضات 

احتمالی را بر عهده دارند.

کمیته بدوی انتخابات
اعضــای ایــن کمیته که مســئولیت بررســی 
صلاحیت نامزدهــا و نظارت اولیــه بر روند 
انتخابــات را دارنــد، بــه شــرح زیــر انتخــاب 

شدند:
محمدرضا جاوید با ۷۳ رأی به عنوان رئیس 

کمیته.
غلامرضــا شــاه کرمی بــا ۷0 رأی به عنــوان 

معاون.
غلامرضا ایالیان با ۷۹ رأی به عنوان عضو.

سعید اشرف زاده با ۷۲ رأی به عنوان عضو.
محمدتقی کردانی با 6۸ رأی به عنوان عضو.
اســلام کریمــی بــا ۷۲ رأی به عنــوان عضــو 

علی البدل.

کمیته استیناف انتخابات
این کمیته که وظیفه رسیدگی به اعتراضات 
برگــزاری  از  پــس  احتمالــی  تخلفــات  و 
انتخابات را بر عهده دارد، اعضای خود را به 

شرح زیر معرفی کرد:
رأی   ۷0 بــا  جنتی جهرمــی  محمدکریــم 

به عنوان رئیس.
فریدون صادقی با 6۹ رأی به عنوان معاون.

مهدی پیروزرام با ۷۳ رأی به عنوان عضو.
کاظم مؤمن با ۷1 رأی به عنوان عضو.

حسین تقی پور با 6۸ رأی به عنوان عضو.

نقش این کمیته ها در انتخابات پیش رو
کلیــدی  ارکان  به عنــوان  کمیتــه  دو  ایــن 
انتخابات فدراســیون فوتبال عمل خواهند 
برگــزاری  رونــد  دارنــد  مســئولیت  و  کــرد 
انتخابــات را مطابــق اساســنامه و قوانیــن 

مربوطه تضمین کنند. 
کمیته بدوی با بررسی شرایط اولیه نامزدها 
و تأییــد صلاحیــت آن هــا، مرحلــه ابتدایی 
انتخابات را مدیریت خواهد کرد. در مقابل، 
کمیته اســتیناف بــه اعتراضات و شــکایات 
احتمالــی رســیدگی کــرده و نقش تضمین 

شفافیت و عدالت را ایفا خواهد کرد.
انتخاب این اعضا گامــی در جهت برگزاری 
منظم و قانونی انتخابات فدراسیون فوتبال 

به شمار می آید.

  سقوط ارزش نیمار 
در عربستان

گــران  فوتبالیســت   10 از  نیمــار  »خــروج 
قیمت عربســتان«، این گزارش )یکشــنبه( 
کاپیتــان  ارزش  افــت  از  الکــوره  ســایت 

تیم ملی برزیل در لیگ عربســتان است.
 15 بــه  یــورو  میلیــون   ۳0 از  نیمــار  ارزش 
میلیون یورو کاهش یافت تا ســتاره برزیلی 

شاهد افت قیمت 50 درصدی باشد.
نیمــار از ســال گذشــته به دلیل پاره شــدن 
الهــلال  بــرای  نتوانســت  صلیبــی  ربــاط 
 بــازی کند و در ۹۹ درصــد بازی های فصل 

غایب بود.
 او ماه گذشــته به میادین برگشــت ولی در 
بازی الهــلال با اســتقلال دوبــاره مصدوم 
شــد تا برای مدت 6 هفته دیگر خانه  نشین 

شود.
ســایت الکوره می نویسد که نیمار با ارزش 
15 میلیــون یــورو »کمتریــن قیمــت خــود 
و  نقــل  بــازار  در  فوتبالــی اش«  مســیر  در 

انتقالاتی را تجربه می کند.
بر اســاس گزارش ســایت عربی، با کاهش 
50 درصــدی ارزش نیمــار در یک نام این 
بازیکــن »از لیســت 10 بازیکن گران قیمت 
لیگ برتر عربســتان خارج شــد« و موســی 
دیابــی، ســتاره الاتحاد بــا ۳5 میلیون یورو 

گرانترین بازیکن این لیگ شــناخته شد.

»تورس«سرمربی تیم 
ملی بوکس بزرگسالان 

می شود
ســایت فدراســیون بوکــس کشــورمان )یک 
شــنبه ۲۵آذرمــاه( ضمــن تایید خبــر پایان 
قــرارداد »فونتانا« با تیم ملی بوکس ایران، 
از هدایــت تیــم ملــی بوکس توســط »الوی 

تورس« کوبایی خبرداد.
ســیدروح الله حســینی" رئیــس فدراســیون 
بوکس در ایــن خصوص بــه روابط عمومی 
بــه  توجــه  بــا  گفــت:  بوکــس،  فدراســیون 
حساسیت و لزوم پیگیری تمرینات مستمر 
بوکســورها و پس از بررســی هــای مختلف، 
تصمیــم گرفتیــم هدایت تیــم ملی بوکس 
بزرگســالان کشــورمان را به »الــوی تورس« 

بسپاریم.
وی در ادامــه افزود: او ســابقه خوبی دارد و 
قــراردادش در تیم ملی ســه ماهه اســت و 
پــس از پایان این مــدت در خصوص ادامه 

همکاری تصمیم گیری خواهیم کرد.

ک جوکوویچ  بازگشت نوا
به تور ATP دوحه قطر 

پس از 7 سال غیبت
نــواک جوکوویــچ، ســتاره برجســته تنیــس 
صربســتانی، پس از ۷ ســال غیبــت، به تور 
ATP دوحــه قطــر بازخواهــد گشــت. ایــن 
بازگشــت پــس از آن صــورت می گیــرد کــه 
مســابقات دوحــه از ســطح ۲50 امتیــاز بــه 

500 امتیاز ارتقا یافته است. 
جوکوویچ به جمع ستارگانی مانند جانیک 
ســینر، دنیل مدودف، آنــدره ربلوف و دیگر 
بازیکنــان برتر جهانی برای مســابقات آزاد 

قطر پیوسته است.
ســابقه  تورنمنــت  ایــن  در  جوکوویــچ 
درخشــانی دارد و خاطرات خوبی از حضور 
در دوحه دارد. او توانسته است در سال های 
۲016 و ۲01۷ عنــوان قهرمانی را به دســت 
آورد و رکــورد فوق العــاده 15 پیــروزی و ۲ 
شکســت در مقابل حریفان خــود در دوحه 

را به ثبت رسانده است. 
ایــن نتایج نشــان دهنده آمادگــی و توانایی 

بالای جوکوویچ در این تورنمنت است.
تــا   1۷ از   ۲0۲4 دوحــه   ATP مســابقات 
۲۲ فوریــه برگــزار خواهــد شــد و بازگشــت 
جوکوویــچ به ایــن رقابت ها توجه بســیاری 
تنیــس  بــه  علاقه منــدان  و  تماشــاگران  از 
بســیاری  ســوالات  اســت.  کــرده  جلــب  را 
دربــاره عملکرد این قهرمــان در تورنمنت 
بــه  او  بازگشــت  زیــرا  دارد،  وجــود  بعــدی 
دوحــه فرصتی بــرای نشــان دادن قدرت و 
مهارت هایش پس از ســال ها غیبت در این 
مسابقات است. این رقابت ها قطعاً یکی از 
جذاب ترین رویدادهای تنیس در ماه فوریه 

خواهد بود.

کاپیتان بارسلونا ربات نیست
»خطر مصدومیت در کمیــن رافینیا«، این 
گزارش نشریه آس اسپانیا درباره نیاز مبرم 
کاپیتــان بارســلونا بــه اســتراحت بــه دلیــل 

خستگی از فشردگی بازی هاست.
رافینیــا در این فصل برای بارســلونا ۲۲۳۲ 
دقیقه به میــدان رفته تا یکــی از پرکارترین 

بازیکنان فصل لالیگا لقب بگیرد.
رافینیــا در بــازی هفتــه گذشــته بارســلونا با 
دورتمونــد گلزنــی کــرد و نقش کلیــدی در 

پیروزی ۳ بر ۲ داشت.
این بازیکن در دقیقه ۷1 به دلیل احســاس 
درد تعویض شــد ولی روز بعدش بارسلونا 
اعــلام کــرد که ایــن بازیکن مصدوم نشــده 
و تنهــا خســتگی باعــث شــده تــا احســاس 

ناراحتی کند.
نشــریه اســپانیایی می نویســد کــه هانســی 
فلیــک نمی خواهد روی ســتاره اصلی خود 
کــه در ۲۳ بــازی در به ثمر رســیدن ۲۷ گل 
تاثیرگذار بوده برای مدت طولانی از دست 

دهد.
بــر اســاس گــزارش آس، دیدار بارســلونا با 
لگانــس »بهترین فرصت برای اســتراحت 
دادن به رافینیا اســت« تا کاپیتان برزیلی از 

مصدومیت فرار کند چون او ربات نیست.

JOMLEH
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 پرونده تخلف عجیب در 
لیگ فوتسال زنان

از انحلال تا ادامه؛

مهدی تاج رئیس فدراسیون فوتبال در مجمع 
عمومی و سالیانه این فدراسیون اظهار داشت: 
فدراســیون فوتبــال دو بخــش خیلــی جــدی 
دارد؛ یــک بخــش زیرســاختی و کنترلــی و یک 
بخــش دیگــر نتایج تیــم ملــی و فعالیت های 
فوتبالی اســت. حال فوتبال کشور خوب است. 
ما ســریع ترین صعود به جام جهانی را امسال 
صعــود  هــم  الان  همیــن  داشــت.  خواهیــم 
کرده ایم و از شــش بازی که پنج مسابقه بیرون 
از خانه بوده اســت، 16 امتیــاز داریم و این یک 
صعود ســریع خواهد بود. از همین الان ســتاد 
جــام جهانی را بــا توصیه وزیر ورزش تشــکیل 
مفیــد  تدارکاتــی  مســابقات  بــرای  تــا  دادیــم 

برنامه ریزی کنیم.
وی افــزود: تیــم ملــی فوتســال ما هم شــرایط 
خوبی دارد. در رنکینگ پنجم دنیاست و وضع 
بســیار خوبی دارد. تیم ملی فوتبال بزرگسالان 
مــا نیــز هجدهم دنیاســت. ایــن اتفــاق خوبی 
اســت که مــن تبریــک می گویــم. به ســرمربی 
تیم ملــی و بازیکنان هم تبریک می گویم. تیم 
ملی فوتبال ســاحلی ما نیز سوم دنیاست. تیم 
ملــی نوجوانان و جوانــان هم بــرای مقدماتی 

جــام جهانی رقابــت می کننــد و امیــدوارم هر 
دو به جــام جهانی صعود کننــد. الان هم اردو 
داریــم. فیفا پنــج رده مســابقه برگــزار می کند 
کــه مــا در هر پنــج رده حضور داریــم. علیرغم 
محدودیت های مالی که داشتیم هیچ فیفادی 

را از دست ندادیم.

رئیس فدراســیون فوتبال اظهار داشــت: راجع 
بــه برنامه ریزی چند کار بایــد انجام می دادیم 
که وظیفه ما بود. یک بحث تجهیز ورزشگاه ها 
بود؛ چون مســئول برگزاری مسابقات هستیم. 
بــه همین جهــت باید در ورزشــگاه های مجهز 
بازی هــا را برگــزار کنیــم. ســتادی را بــا حضــور 
وزارت ورزش تشــکیل دادیــم. روز دوم و ســوم 
عید که همه تعطیل بودند ما این جلســه را در 
وزارت ورزش برگــزار کردیم. در ۳5 جلســه ای 
ورزشــگاه ها  از  بســیاری  از  برگــزار کردیــم  کــه 
رفــع نواقص شــد. اگــر این اتفــاق نمی افتاد به 
مشــکل می خوردیم. در هیئت رئیسه AFC دو 
شرکت اســترالیایی و ونزوئلایی مسئول تجهیز 
ورزشگاه ها شدند و دومین کشوری که می آیند، 
ایــران اســت. آن زمــان فکــر می کردیــم همــه 
ورزشــگاه های ما رد می شوند، اما اکنون عقیده 
داریم ۹0 درصد ورزشــگاه های کشورمان تأیید 

خواهند شد.
تــاج گفت: بحــث دیگر هم VAR بــود که ما تا 
الان اقداماتــی انجــام دادیــم که شــاید وظیفه 
فدراســیون نیــز نبــود. تــا الان شــش دســتگاه 
VAR خریدیــم که با تأییــد فیفا بوده و از محل 

مطالبات مــان در فیفــا خریداری شــده اســت. 
خوشــبختانه الان مســابقات بــا VAR برگــزار 
می شــود. در حال حاضر شــش دستگاه کمک 
داور ویدیویی داریم که اگر شش دستگاه جدید 
هــم اضافه شــود، بــه 1۲ عدد می رســد. وزارت 
ورزش پیگیــر ایــن موضوع هســت. مــا یکی از 
کشورهایی  هســتیم که از این صنعت استفاده 
می کند و این، اتفاق خوبی است.وی همچنین 
در مورد حضور بانوان تماشــاگر در ورزشگاه ها 
یــادآور شــد: تــلاش کردیــم کــه ورود بانــوان را 
بــدون مشــکل داشــته باشــیم. در ایــن مــورد 
موانعی وجود داشــت و افراد متدین دلواپسی 
و نگرانی هایــی داشــتند، ولی امــروز این اتفاق 
بدون مشــکل رقم می خورد و هیچ مســئله ای 
از ایــن حیث وجود ندارد. این کار را فدراســیون 
فوتبال بدون اینکه تهدیدی متوجه اش باشــد، 
انجــام داد. الان تقریبــاً همــه بازی هــای مــا با 
حضور بانوان اســت.رئیس فدراســیون فوتبال 
در پایان درباره حضور بانوان تماشاگر در بازی 
امروز ســپاهان - پرسپولیس، تصریح کرد: رأی 
خوب کمیته انضباطی باعث شــد این دیدار با 

حضور بانوان به انجام برسد.

هیئت رئیســه فدراســیون فوتبال ایران در جلسه ای که در تاریخ 
11 آذر 140۳ برگزار شــد، درباره نحوه سهمیه بندی باشگاه های 
فوتبــال ایران برای حضور در مســابقات آســیایی فصل ۲0۲6-

۲0۲5 تصمیم گیــری کرد. بر اســاس این مصوبه، ســهمیه های 
فوتبال ایران برای حضور در دو ســطح لیگ های آسیایی )لیگ 
 نخبــگان و لیــگ قهرمانان ســطح ۲ آســیا( به شــرح زیــر اعلام 

شده است:

1. سهمیه مستقیم لیگ نخبگان آسیا
قهرمــان رقابت هــای لیــگ برتــر فصــل 1404-140۳ بــه طــور 
مســتقیم ســهمیه حضــور در لیــگ نخبــگان آســیا را دریافــت 
خواهــد کــرد. این لیــگ که ســطح اول فوتبال باشــگاهی آســیا 
محســوب می شــود، فرصتــی برای نمایــش قــدرت نمایندگان 

ایران در بالاترین سطح فوتبال قاره است.

2. سهمیه پلی آف لیگ نخبگان آسیا
نایب قهرمان لیگ برتر فصل 1404-140۳ سهمیه غیرمستقیم 
)پلی آف( برای حضور در لیگ نخبگان آســیا را کســب می کند. 
این ســهمیه به باشــگاه ها فرصتی می دهد تا از مسیر بازی های 

حذفی به مرحله اصلی لیگ نخبگان راه یابند.

ACL2 3. سهمیه مستقیم
قهرمــان جــام حذفــی فصــل 1404-140۳ ســهمیه مســتقیم 
حضــور در ACL۲ )لیــگ قهرمانان ســطح ۲ آســیا( را دریافت 
خواهــد کــرد. این رقابت هــا که در ســطح پایین تری نســبت به 
لیــگ نخبگان برگزار می شــود، همچنان نماینــدگان ایران را به 

چالش های منطقه ای دعوت می کند.

شرط مهم: کسب مجوز باشگاهی
تمامــی باشــگاه های واجد شــرایط برای دریافت ســهمیه 
آســیایی بایــد موفق به کســب مجوز باشــگاهی شــوند. در 
صورتــی که باشــگاهی نتوانــد این مجــوز را دریافت کند یا 
شــرایطی مانند قهرمانی مشــترک در جــام حذفی و لیگ 
برتر پیش آید، ســهمیه آسیایی به تیم های بعدی جدول 

لیگ برتر تعلق خواهد گرفت.
این مصوبه گامی در جهت شفافیت و نظم در تخصیص 
ســهمیه های آســیایی محســوب می شــود و رعایت دقیق 
مقررات توســط باشگاه ها برای اســتفاده از این فرصت ها 

ضروری است.

می شوند تأیید  ورزشگاه ها  ۹۰درصد  تاج: 

قهرمان حذفی در سطح ۲ آسیا 

فدراسیون فوتبال

اعلام نحوه انتخاب نمایندگان ایران؛

آسیا فوتبال 
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سخن روز

سوژه روز

سید حسن موسوی سخنگوی شرکت ملی گاز با بیان اینکه 
حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز شیرین به شبکه سراسری 

تزریق شده است، بیان کرد: از این مقدار، ۶۰۱ میلیون 
مترمکعب گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع جز مصرف 

شد که ۷۱ درصد از کل گاز تحویلی به شبکه را شامل 
می شود.

وی اظهار کرد: مقدار گاز مصرف شده بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جز نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۷ درصد افزایش 

یافته است.

مصرف گاز در بخش خانگی رکورد زد

تاکنون هیچ دستاورد بزرگی بدون اشتیاق سوزان به دست نیامده است.

رالف والدو امرسون

قـاب

عکس:  احمد معینی جم/   ایرنا

مراسم ملی تکریم مادران و همسران شهدا با گرامیداشت سالروز وفات حضرت ام البنین )س( 
باحضور»سعید اوحدی« رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران و »زهرا بهروز آذر«معاون رئیس جمهور در امور 

زنان و خانواده درتالار اندیشه حوزه هنری برگزار شد.

مراسم ملی تکریم مادران و همسران شهدا

ملیحه منوری
سردبیر

به گفتــه معاون هماهنگــی امور گردشــگری و زیارت 
اســتانداری فارس: بر اساس قوانین کشوری و ابلاغیه 
وزارت میــراث فرهنگــی مبنی بر ممنوعیت ســاخت 
هرنــوع مســتحدثات در حریــم آثار تاریخــی، هرگونه 

ساخت و ساز در حریم تخت جمشید ممنوع است.
همچنیــن بــر اســاس قانــون مصــوب ســال 1۳۵1 در 
خصــوص ضوابــط حفاظت محــدوده حریــم درجه 
یک تخت جمشــید احــداث هرگونه ســاختمان و هر 
نوع مســتحدثات و تأسیســات و غرس اشجار و دخل 

و تصرف در اراضی و هر گونه کند و کاو ممنوع است.
 امــا علی رغــم این قاطعیــت قانونــی انواع و اقســام 
تهدیدات پیرامــون این اثر ماندگار تاریخی وجود دارد 

که هرروز هم به تعداد آن ها افزوده می شود
به تازگی پخش خبر ساخت استخر کشاورزی در حریم 
این مجموعــه جهانی باعث نگرانی دوچنــدان برای 

حفظ این مجموعه جهانی شده است.
فضل اله حبیبی در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه 
اســتخر ســاخت شــده در محــدوده مجموعــه تخت 
جمشید نیست، گفت: ســاخت این استخر بر اساس 
ضوابط حریم و برای جلوگیری از تعطیلی کشــاورزی 
و با مجوز کارشناســان میراث تخت جمشــید ساخت 
شــده اســت.  وی با اشــاره به ایــن موضوع کــه ما باید 
مطابق قوانین و دستورالعمل های موجود با کشاورزان 
همــکاری کنیــم، ادامــه داد: پــروژه مذکــور بــا نظارت 

مستمر کارشناسان میراث انجام شده است.
 حبیبی با تأکید بر اینکه به جز این اســتخر، تأسیسات 
آبرســانی دیگری کــه در حریــم وجــود دارند، همگی 
بــه زمان قبل از تصویــب ضوابط قانونی حریم یعنی 
حدود ۹ ســال پیــش باز می گردند و بــرای آن ها مجوز 
فعالیــت صادر شــده اســت، افــزود: پیــش از هرگونه 
اقدام، پیمایش های می دانی و بررسی های کارشناسی 
دقیق با تصاویــر ماهــواره ای از زمین ها صورت گرفته 

است.
 کارشناس باستان شناسی پایگاه جهانی تخت جمشید 
بــا بیــان اینکــه از کشــاورزان تعهدی محضــری برای 
حفظ حریم تخت جمشــید گرفته شده است، گفت: 
نمونه هــای متعــددی از اســتخر های مذکــور از زمان 
تصویــب ضوابط عرصــه و حریم تخت جمشــید در 

حریم درجه یک احداث شده اند و هیچ گونه مغایرتی 
با ضوابط حریم ندارند.

کارشــناس  یــک  همین کــه  جملــه  گــزارش  بــه   
باستان شناسی تا این اندازه مسأله را ساده گرفته نشان 
دهنده این است که باید شدت نگرانی را دو برابر کنیم و 
البته اجازه ندهیم افرادی در پوشش متخصص همان 

حرف هایی را بزنند که مسئولان می زنند
 یعنی در این کشــور پهناور جا آنقدر کم اســت که باید 
درســت بیخ گوش یکی از 10 اثــر تاریخی مهم جهان 
اســتخر کشاورزی بزنیم؟! همین چند وقت پیش بود 
کــه ماجــرای دردناک ســاخت مجتمع گردشــگری و 

سرویس بهداشتی در حریم درجه یک تخت جمشید 
)پارسه( مطرح شد که البته گفته می شــود از ادامه آن 

ممانعت به عمل آمده است
حریم میراث جهانی تخت جمشــید و حفظ حرمت 
و تکریــم آن احترام به تاریخ ملی کشــور اســت و باید 
تــلاش کنیــم عناصــر تاریخــی و فرهنگــی محــدوده 
پیرامونی تختگاه تخت جمشــید در ارتباط و انسجام 
بستر تاریخی پارسه محفوظ باقی بماند و یکپارچگی 

آثار حفظ شود.
همانطــور کــه مدیــر پایــگاه میــراث جهانــی تخــت 
جمشــید گفته است: اگر عرصه و حریم از اثر باستانی 

گرفته شــود حیات تاریخی فرهنگی و بستر هویتی اثر 
باســتانی انســجام و اصالت خود را از دست می دهد. 
معنــا و مفهــوم آن گــم می شــود و هویــت فرهنگــی 
تاریخی منظر پیرامون اثر از بین می رود. این موضوع 
به ویــژه در خصــوص میــراث جهانی اهمیت بیشــتر 
پیــدا می کنــد؛ زیرا ضوابــط و معیار های ثبــت میراث 
جهانی عمده آثار تاریخی کشــور ما وابســته به بســتر 
فرهنگــی، طبیعــی و تاریخی اســت که حداقــل با دو 
شــرط از 10 معیار ثبت جهانی، واجد ثبت در مقیاس 
جهانی شده اند. معیار های ثبت هم عمدتاً برگرفته از 
خلاقیت، نوآوری، چگونگی استفاده از منظر طبیعی و 
در مجموع انتقال دهنده نوعی دانش بشری هستند. 
در حقیقت، عرصه هــا و حرایم میراث ملی و جهانی 
زادگاه و خاســتگاه بخشی از دانش بشریت هستند که 
در مقطعــی از زمان در پیشــرفت علوم و فنون جهان 
تأثیرگذار بوده اند. امروزه، در ســطح جهان، مکان ها و 
خاستگاه های این دانش بشری در چارچوب عرصه ها 
و حرایــم میــراث ملی و جهانی حفاظت می شــوند و 
دولت ها موظف به رعایت قوانین و مقرات وضع شده 
در قانون اساسی و میراث جهانی یونسکو برای حفظ، 
معرفی و بهره برداری علمی، فرهنگی و هنری از این 

آثار هستند.

نقدی بر خبر ساخت استخر کشاورزی در حریم تخت جمشید؛

دست از تخریب تاریخ ایران بردارید!دست از تخریب تاریخ ایران بردارید!

یادداشت

سمیره حنائی
روزنامه نگار

نــگاه مصرف کننــدگان بــه کالا هــا طــی دهه هــای اخیــر 
دســتخوش تحولی بنیادین شــده اســت. اگر در گذشــته 
»دوام و کارکــرد« اصلی تریــن معیــار انتخــاب کالا بــود، 
امروز این معیار ها جای خود را به »احساسات و هویت« 
داده انــد. در گذشــته ای نه چندان دور، افــراد تنها زمانی 
کالایی را کنار می گذاشتند که دیگر قابل استفاده نبود اما 
اکنون کالا ها نقشــی فراتر از یک ابزار ساده پیدا کرده اند؛ 
آن هــا زبــان جدیــدی بــرای بیــان احساســات و معرفی 

شخصیت فرد به جامعه شده اند!
از شــاخص ترین نمود هــا  یکــی  بــه   خریــد احساســی 
ایــن تغییــر تبدیل شــده اســت. مصرف کننــدگان دیگر 
صرفــاً بــرای رفــع نیاز های خــود خرید نمی کننــد؛ بلکه 
بــا هــر انتخاب، پیامــی را بــه اطرافیان منتقــل می کنند. 
کالا هــا امــروز نقشــی نمادین دارنــد، از نمایش ســلیقه 
گرفتــه تــا القــای حــس موفقیــت و جایــگاه اجتماعــی. 
تلفن هــای هوشــمند، پوشــاک، لــوازم خانگــی و حتــی 
 خوراکی هــا، هرکدام بخشــی از هویت فــرد را به دیگران 

نشان می دهند.
 امــا این تنهــا بخش ماجرا نیســت. کالا ها بــه ابزار هایی 
برای مدیریت احساســات نیز تبدیل شــده اند. بســیاری 
از افــراد از خرید برای تســکین هیجانات یــا حتی پنهان 
کــردن احساســات خــود اســتفاده می کننــد. خریــد یک 
کالای لوکس ممکن اســت به طور موقــت حس ناکامی 
را ســرکوب کند، در حالی که یک محصول ساده و شیک 

می تواند احساس رضایت و خوشحالی ایجاد کند.
 در ایــن میان، بازار هــای مرتبط با محصــولات زیبایی و 
پوشاک بیشترین سود را از تغییر نگرش مصرف کنندگان 

برده انــد. ایــن صنایــع بــه خوبــی توانســته اند از نیــاز 
احساســات  و  هویــت  ابــراز  بــرای  مصرف کننــدگان 
محصــولات  بــزرگ  برند هــای  کننــد.  بهره بــرداری 
 Estée( اِســتی لادر ،)LOréal( زیبایــی ماننــد لورئــال
Lauder( و شیسیدو )Shiseido( موفق شده اند نه تنها 
محصــولات کاربردی ارائه کنند، بلکه از طریق تبلیغات 
هوشــمندانه، ارتبــاط عاطفــی و احساســی عمیقــی بــا 

مخاطبان خود ایجاد کنند. 
برای مثال، لورئال با شــعار معروف  "چون تو ارزشش را 
داری " نــه فقط یک محصول، بلکه احساســی از اعتماد 
بــه نفس و ارزشــمندی را به مصرف کننــده القا می کند. 
در همیــن راســتا، شــرکت اِســتی لادر به طــور مــداوم بر 
مفاهیمــی مانند جذابیت، قدرت زنــان و ظرأفت تأکید 
دارد و ایــن پیام هــا را از طریــق طراحــی، بســته بندی و 

تبلیغات خود به مخاطبان منتقل می کند.
 ،)Gucci( در حوزه پوشــاک نیز برند هایی ماننــد گوچی 
نایکی )Nike( و زارا )Zara( با درک عمیق از این تغییر، 
توانســته اند محصولات خــود را به ابزار هایــی برای بیان 
هویــت و موقعیــت اجتماعــی تبدیــل کننــد. نایکــی از 
طریــق کمپین هایــی که پیام های انگیزشــی و جســورانه 
منتقــل می کننــد، مشــتریان خــود را نــه فقط بــه خرید 
 کفش ورزشــی، بلکه به مشــارکت در یک ســبک زندگی 

دعوت می کند.
 تحــول نگاه مصرف کنندگان به کالا ها، فرصتی بی نظیر 
برای صنایــع مختلف به ویژه در حوزه زیبایی و پوشــاک 
ایجاد کرده است. این صنایع با تمرکز بر ابعاد احساسی 
خرید و تقویت ارتباط عاطفی با مخاطبان، توانســته اند 
نه تنهــا بازار هــای جدیــدی خلــق کننــد، بلکــه به رشــد 
چشمگیری نیز دست یابند. در دنیای امروز، کالا ها فراتر 
از کارکردشان، به بیانیه هایی از احساسات و هویت افراد 
تبدیل شده اند و این روند، آینده مصرف گرایی را به کلی 

دگرگون خواهد کرد.

 تغییر نگرش به کالا
»بخر، چون ارزشش را داری«

J O M L E H

سینما

محمد عمرانی
عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی

فرانســیس فورد کاپولا متولد آوریل 1۹۳۹ کارگردان، تهیه کننده 
و فیلمنامه نویــس آمریکایــی از چهره هــای برجســته جنبــش 
سینمایی هالیوود نو در دهه های 1۹۶0 و 1۹۷0 میلادی و یکی از 

بزرگ ترین کارگردانان تاریخ به حساب می آید.
او دارنــده افتخــارات گوناگونــی چون پنج جایزه اســکار، شــش 
جایــزه گلــدن گلوپ، دو نخل طلا و یک جایزه فیلم بفتا اســت 
و اینک یعنی در ســال ۲0۲۴ فیلــم »مگالوپلیس« که یکی از پر 
سر و صداترین فیلم های ســال نام گرفته آخرین ساخته همین 

کارگردان مشهور آمریکا و جهان است.
او خودش گفته بیش از ۳0 ســال، ســاخت این فیلم را در ذهن 
داشــته و بــا تمام مشــکلاتی کــه در بازاریابــی پیدا کــرده؛ نهایتاً 
موفق شــده با هزینه شــخصی خود و بدون کمک استودیو های 

بزرگ هالیوودی این اثر را ساخته و به پرده سینما ها برساند.
بقــول دوســت سیاســت پیشــه ام رضا طالــب که دســتی هم بر 
آتش ســینما دارد برخی از نام ها در ســینما بــه اندازه ای بزرگ 
هستند که صحبت از آن ها در حقیقت خوانش بخشی از تاریخ 
ســینما اســت، فرانســیس فورد کاپولا هم دقیقاً یکــی از همین 
افراد است که تأثیر شگرفش در سیر تکامل صنعت سینما غیر 
قابــل انکار اســت. کاپولا اگرچه دورۀ فعالیت پرنوســانی را طی 
کــرده و اگرچــه همــواره دربالاترین ســطح نبوده؛ امــا در برخی 
مــوارد بزرگتریــن فیلمســازان جهان هم حســرت جایــگاه او را 

داشته اند!
بدون تردید اولین تصاویری که با شــنیدن نام فرانســیس فورد 
کاپــولا بــه ذهــن ســینما دوســتان می رســند »دون کورلئونــه«، 
»مافیــای ایتالیا در قلــب آمریکا« و نام پرابهــت »پدرخوانده« 

است.
و  جریان ســاز ترین  کــه  ســاخت  را  فیلمــی   1۹۷۲ ســال  در  او 
ماندگارترین اثر تاریخ ســینما به شمار می رود، کاپولا با ساخت 
ســه گانۀ »پدرخوانده« نام خود را در تاریخ سینما جاودانه کرد 
و اگر بعد از این اثر، هیچ فیلم دیگری هم نمی ساخت باز هم 

او یکی از چهره های ماندگار تاریخ سینما باقی می ماند.
امــا کاپــولا در طــول ۶ دهــه فعالیــت حرفــه ای خــود ۲۴ فیلــم 
نویســندگی  و  تهیه کنندگــی  آنکــه  ضمــن  ســاخته،  ســینمایی 
فیلم هــای قابل توجــه دیگری از جمله »مکالمــه«، »دراکولای 
برام اســتوکر«، »مرد باران ســاز« و... را در کارنامۀ حرفه ای خود 

دارد.
و حــالا کاپــولا، آخریــن فیلمــش را کــه 1۲0 میلیــون دلار هزینه 
داشته روی پرده برده است. ولی به دلایل گوناگون در جشنواره 
کن و دیگر مجامع سینمایی مورد انتقاد قرار گرفت و به یکی از 
ســنگین ترین شکســت های تجاری برای سازنده اش تبدیل شد 
و کمتــر از 1۴ میلیون دلار فروخــت! اما فیلم آخر کاپولا با تمام 
ضعف هایش، اثری قابل احترام از چهره ای ماندگاراســت زیرا 
دغدغــۀ انســانی دارد. »مگالوپلیس« با ۲ نما آغاز می شــود که 
یــادآور شــهر نیویورک اســت. در قســمت های مختلــف فیلم، 
متنــی به صــورت نوشــته روی صفحه قــرار می گیرد کــه ارتباط 
چندانی با داســتانِ آن نــدارد، ولی به نظر می رســد این متنها، 
حرف هــای دل کاپــولای ۸۵ ســاله اســت کــه نتوانســته آن هــا 

را در قالــب یــک اثــر ســینمایی بگنجانــد و مجبور شــده چنین 
موضوعاتــی را مثــل نامه های شــخصی لابه لای ســکانس های 
فیلم منتشــر کند. فیلم با یک حکاکی بر روی دیوار ساختمانی 

آغاز می شود و.....
به عقیده او جمهوری آمریکایی با روم باستان فرقی ندارد و ما 
هم مثل مردمان روم باستان قربانی میل سیری ناپذیر عده ای 

انگشت شمارخواهیم شد!
کاپــولا در ایــن فیلــم دغدغه هــای متعــددی دارد و قصد دارد 
تــا جایــی که ممکن اســت ناگفتنی هــای خــود را در قالب فیلم 
شــخصی خود بــه تماشــاگر منتقــل نمایــد. این گونه می شــود 
فهمیــد که یکی از بزرگتریــن دغدغه های او، نظم نوین جهانی 
اســت. جایــی کــه اختــلاف طبقاتــی، ظلــم و بی عدالتــی بیداد 
می کنــد، او از طریــق مقایســۀ نظم نویــن جهانی بــا امپراتوری 
روم باســتان، هشــدار می دهد که ما هم دقیقاً همان راه گذشته 
را می رویــم و تاریــخ تکرار خواهد شــد و ایــن امپراتوری هم اگر 
قرار باشد به همان شیوه حرکت کند محکوم به فناست. دراین 
فیلــم شــهر روم نو نمــاد آمریکای امــروز و نظم نویــن جهانی 
اســت، از مجســمه های بزرگــی که در نقاط مختلف شــهر دیده 
می شود بگیرید تا نقش برجسته های روی دیوار ها و لباس هایی 
که کاراکتر ها به تن دارند، حتی نام شــخصیت ها نیز نماد هایی 

از روم باستان هستند
مهمتریــن این موارد ســکانس بازســازی کولوســئوم )نماد روم 
باســتان( و مجلس عیش و نوشی اســت که در آن کاپولا رندانه 
بــه ما یادآوری می کند کــه در نظم نوین جدید، ما تقریباً همان 
امپراتوری روم باستان را شاهد هستیم. همان اختلاف طبقاتی 
با اکثریــت مردم فقیر و ناراضی و اقلیتــی مرفه و خوش گذران 

در مجالسی پرشکوه.
در چنین دنیایی است که شخصیتی به نام سزار کاتیلینا ) آدام 
درایور( ظاهر می گردد که قرار اســت منجی بشــر باشد. او حتی 
قابلیــت توقــف زمان را با مــاده ای به نام »مگالــون« دارد که از 

طریق آن جایزه نوبل را هم کسب کرده است.
او قصد دارد این ماده را در اختیار مردم بگذارد تا دنیا با عشق 
اداره شــود و بشــریت از این نظم آلوده و فاســد نجات یابد . اما 
ســزار بــه راحتــی نمی تواند بــه هدف خود دســت یابــد چرا که 
قدرت در دســت کسانی اســت که به این سادگی ها آن را واگذار 
نخواهند کرد. یکی از مخالفان جدی ســزار، شــهردار فرانکلین 

است که به هیچ وجه به برنامه های او اعتماد ندارد و...
محرّک اصلی روایت، دختر شهردار، جولیا سیسرو است. کاپولا 
ســعی داشــته از طریق ایــن کاراکتر درامی عاشــقانه خلق کند، 
ایــن دختر شــیفته ی ســزار اســت، درحالیکه پدر او به شــدت با 
ســزار مخالفت است و قرار است جولیا میانجی بین این دو نفر 
باشد تا از این طریق کاپولا یکی دیگر از مفاهیم مورد نظر خود 
را بیان کند، اما بین ایدۀ ذهنی فیلمســاز تا اثر نهایی فاصله ای 
بــه اندازۀ یــک اقیانوس وجود دارد. زیرا کاپولا ســال های ســال 

است که با فیلمسازی سطح اول فاصله دارد.
هرچنــد او در کارگردانــی هنــوز هــم حرف هــای زیــادی بــرای 
گفتن دارد، در آثارش آنقدر بر میزانســن مســلط بوده و آنقدر 
بازیگــران، فیلمبــرداری، نورپــردازی و صــدا را دقیــق هدایــت 
می کند که ستایش برانگیز است، اما کاپولا در نگارش فیلمنامه 
چندان موفق نبوده است! او کارگردانی ۲۵ فیلمنامه را برعهده 

 The داشــته کــه برخــی از این ها آثــار خــودش نبوده انــد )مثل
Great Gatsby 1۹۷۴( و برخی دیگر مثل »پدرخوانده 1و۲و۳« 
و »اینک آخرالزمان« جزء آثار برجســته ی او بوده اند، زیرا همۀ 
این آثار در دوران اوج کاپولا در دهه ۷0 نوشــته شده و مهمتر از 
همــه اینکه او با نویســندگانی چون رابرت تــاون، ماریو پوزو و... 
همکاری داشــته و به تنهایی دســت به نــگارش فیلمنامه نزده 
اســت. امــا در ایــن پیرانه ســر کاپولا تصمیــم گرفتــه فیلمنامه 
آخرین اثــرش »مگالوپلیس« را به تنهایی نوشــته و کارگردانی 
کند که همین مسأله به پاشنه آشیل فیلم او تبدیل شده است.

»مگالوپلیس« فیلمی به شدت شلخته است که هر چقدر بیشتر 
بــه آن فکــر کنیــم؛ ناامید تر می شــویم، شــخصیت پردازی های 
فیلم بســیار ســطحی و روایت بسیار آشفته اســت، هر سکانس 
ســاز جداگانــه ای می زنــد و بدتــر اینکــه تدویــن هــم نــه تنها از 
آشفتگی های فیلمنامه کم نکرده بلکه به عیوب آن هم افزوده 

است. برخی شخصیت ها
هیچ تأثیری در خط ســیر داستان ندارند و دلیل حضورشان در 
فیلم مشخص نیست! حتی بسیاری از اتفاقات با منطق روایی 

داستان همخوانی ندارند.
عجیب این اســت کــه فیلم حتی نمی تواند مــادۀ مگالون را به 
درســتی به مخاطب فیلم معرفی کند، از این عجیب تر مفهوم 
توقــف زمــان در فیلم اســت که به جــز یک نماد، نقــش روایی 
خاصــی نــدارد و کامــلًا بیهوده اســت! صــرف نظــر از همۀ این 
آشــفتگی ها، تأسف بارتر اینکه هیچ درامی در طول فیلم شکل 
نگرفته و تمام مفاهیم مطرح شــده صرفاً شــعاری بوده و فاقد 

هرگونه پرداختی مناسب هستند!
امــا »مگالوپلیــس« مثــل دیگر آثــار کاپــولا در اجرا و میزانســن 
جــذاب و قابــل دفــاع اســت. هرچنــد جلوه هــای ویــژه فیلــم 
کیفیــت بالایــی ندارد اما شــیوه نورپــردازی، نــوع فیلمبرداری، 
نــوع طراحــی صحنــه و لباس )تلفیــق طراحی لبــاس مدرن با 
لباس هــای روم باســتان( کیفیت بالایی دارنــد و با اثری خوش 

رنگ و لعاب طرف هستیم.
فــارغ از تمــام مواردی که گفته شــد، کاپولا هنــوز دغدغه دارد و 
ســعی کــرده حرف هایی را که ســال ها در دلش باقــی مانده در 

آخرین فیلم خود به مخاطبان سینما بگوید.
البته او در فیلمش خوشــبین است که بالاخره بشر راه ر هایی را 
خواهد یافت و این عشــق اســت که انســان را از منجلاب ها ر ها 

خواهد کرد.
در پایــان بد نیســت همــان حرف هــای پایانی ســزار خطاب به 
مردم را بازگو نماییم تا وداع عاشــقان ســینما با کاپولا با همان 

جملاتی باشد که خودش دوست داشته به ما گوشزد نماید:
» مــن نگران جایگاهم در تاریخ نیســتم، آنچه بابتش نگرانم، 
زمان، آگاهی و شــهامت اســت. ولی آیا زمــان چیزی جز خطی 
منحنــی از گذشــته و آینده اســت که اطراف مــا را احاطه کرده؟ 
انســان به درســتی به عنوان معجــزه ای خارق العاده شــناخته 
می شــود. معجزه ای مورد تحســین تمام جانــداران دیگر! ما از 
جنس آرزو ها و رویا هایمان هستیم. مادر طبیعت به ما نبوغی 
داد تا آینده ای به شــدت زیبا را ببینیم و نباید به این ســادگی ها 
از کنارش بگذریم. دروازه های » مگالوپلیس « بازشده! بروید و 
بدانید که نسل بشر از این نقطه عطف به عقب برنمی گردد! «

J O M L E H

نگاهی به آخرین فیلم کاپولا

 تلاش تحسین برانگیز برندۀ دیروز و 
بازندۀ امروز سینما


